
سالروزولادت امام حسن عسكرى )ع( راتبریک می گوییم.

روزنامه

»روزنامه ایمان« علل کندى ساماندهی بافت هاى فرسوده و تاریخی قم را بررسی می کند؛

نبود نگاه جامع به بافت 
فرسوده وتاریخی 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگرى و صنایع دستی قم :

سندراهبردیصنایعدستیقمتدوینمیشود
8

2

سرپرست معاونت مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازى استان قم :

برای تکمیل جاده های دردست
 احداث 1100 میلیارد ریال اعتبار نیاز است

4

8

معاون خدمات شهرى شهردارى قم:

 مشکل آب گرفتگی در 1۵0 نقطه شهری برطرف شده است

و  راه  کل  اداره  ساخت  و  مهندسی  معاونت  سرپرست 
و  ساخت  حاضر  حال  در  گفت:  قم  استان  شهرسازى 
بهسازى 27 کیلومتر جاده در استان قم در حال اجرا است 
که براى تكمیل آن ها و پرداخت مطالبات به اعتبارى بالغ 

اظهار  محبتی  محسن  است.  نیاز  ریال  میلیارد  بر1100 
مثابه جعبه  به  و  استان  به عنوان شاهراه 17  قم  داشت: 
تقسیم راه هاى مواصلاتی کشور از جایگاه و اهمیت ویژه اى 

در حوزه راه و حمل و نقل جاده اى برخوردار است.
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جهانگیرزاده، نماینده مجلس یازدهم ؛

 فامیل سالاری جای شایسته سالاری
 را گرفته است

رییسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کرد: 

ضرورت حمایت از تولیدکنندگان 
واکسن داخلی کرونا

 رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت 
از تولیدکنندگان واکسن  حمایت 
داخلی کرونا، گفت: براى حمایت 
از زحمــات ایــن تولیدکننــدگان 
حتمــاً باید پیــش خرید واکســن 
داخلی مــورد تأیید وزارت  ســید 
ابراهیــم رئیســی روز شــنبه در 
جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
در  داخلــی  شــرکت هاى  2اقــدام  2

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد:

گسترش فضای فرهنگی و هنری 
درکشوربه نسبت مساوی

نماینده مجلس یازدهم، در انتقاد 
از انتصابــات فامیلــی در دولــت 
رئیســی گفت که متاسفانه فامیل 
ســالارى جاى شایســته سالارى 
را در دولــت گرفته اســت و برخی 
نمایندگان در این بــاره به دو نفر از 
وزرا تذکر جدى داده اند و آنها هفته 
آینده به صحن علنی می آیند تا به 
سوالات جامعه و نمایندگان درباره 

ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر 
اســلامی بــا تاکید بــر اینكه 
گســترش فضــاى فرهنگی 
و هنرى به نســبت مســاوى 
در کشــور از اولویت هاى این 
از  اســت،  وزارتخانــه  دوره 
»راه اندازى دفتر ویژه مناطق 
محــروم« خبــر داد.   محمد 
مهدى اســماعیلی با اشــاره  2

 

دبیر نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی از تمدید مهلت ارسال آثار به این 
جشنواره تا پایان آبان ماه خبر داد. محمد جواد محرابی با اشاره به اعلام فراخوان 
نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی از 7 شهریور ماه سال جارى، گفت: بنا 
بود پرونده ارسال آثار به جشنواره تا پایان امروز 20 آبان ماه بسته شود اما نظر 
به استقبال اهالی رسانه و درخواست هاى متعدد خبرنگاران، مهلت ارسال آثار 
یک بار دیگر تمدید شد. وى با تأکید بر اینكه مهلت ارسال آثار به جشنواره ملی 
این  در  شرکت  علاقه مندان  گفت:  شد،  نخواهد  تمدید  دیگر  دینی  مطبوعات 

دبیر نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی خبرداد:
تمدید مهلت ارسال آثار به جشنواره ملی مطبوعات دینی 

1

 

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه )س( گفت : مراسم بزرگداشت سالروز 
رحلت حضرت فاطمه معصومه )س( 2۴ و 2۵ آبان مصادف نهم و دهم ربیع الثانی 
با ۳۵ ویژه برنامه رسانه اى، برگزار می شود. حجت الاسلام احمدى با اشاره به 
برگزارى آئین سیاه پوشان و مداحی در روز نهم ربیع الثانی گفت: آئین جاروکشی 
و شمعدان گردانی، مراسم آذررى هاى مقیم قم و دعاى توسل در شام رحلت از 
برنامه روز سه شنبه 2۵ آبان است.  وى برگزارى مراسم هاى این آئین را با حفظ 
تمامی دستورالعمل هاى بهداشتی دانست و افزود: دسته عزاردارى خادمان حرم 

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه )س( :
۳۵ ویژه برنامه درسالروزرحلت بانوی کرامت برگزار می شود

8

فرصت 10 روزه استاندار قم به دستگاه های اجرایی:

طرح های نیمه تمام واولویت دار جمع بندی شوند
ضرورت جذب اعتبارات مورد نیازدرسفر ریاست جمهوری

8

مردمعاملگرانی
وخشکسالی!

برخی  که  دورانی  نوشتم  رسید؛  راه  از  که  تازه  دولتِ   
از دولت انتظار مرغُ مسما داشتند به سرآمد و مردم باید 

دوباره منتظر نصایحی در مورد "خوردن اشکنه" باشند. عمر این یادداشت به 5 ماه نرسید 
که حجت الاسلام و المسلمین صدیقی امام جمعه موقت تهران در خطبه های نماز جمعه 
پایتخت گفت: »این که در این شرایط، آیت الله رئیسی، به موقع حقوق کارکنان را می دهد، 

این امداد الهی است.
در دولت قبل در شرایط به مراتب سخت تر از امروز و تازه با ظهور پدیده ای به نام کرونا 
هم حقوق ها پرداخت می شد اما امداد الهی نبود. می بینید با یک تغییر در راس یک قوه، 

ابتدایی ترین وظیفه دولت یعنی تامین حقوق کارمندان، تبدیل به یک معجزه می شود.
اگر امروز نام رئیس جمهور ایران مثلا »همتی« بود و همین کارهایی که در 100 روز 
نخست دولت رئیسی انجام داده است، انجام می داد با سیل انتقادها روبرو می شد که چرا 

برای مردم کاری نمی کنید که گرانی جان مردم را به لب رسانده است.
همه آنهایی که در دولت حسن روحانی به حق در مورد گرانی حرف می زدند، در عصر 

سید ابراهیم رئیسی و دولت او، گویا اصلا به خرید نمی روند و از بازار خبر ندارند.
این درحالی است که ما مردم چه در زمان روحانی و چه در دوران رئیسی، با این فشار 
اقصادی، گرانی و تورم، کمرمان به گونه ای خم شده است که که انگار کوه دماوند را از این 

سو به آن سو می بریم.
آش آنقدر شور می شود که دیگر نه تنها دادن حقوق تبدیل به یک امداد الهی می شود، 

بلکه مردم به عنوان مقصر مشکلات معیشتی و زیستی معرفی می شوند.
یاللعجب! بخشی از خطبه جناب صدیقی را بخوانید: » اگر مردم در وظایف شرعی و 
مسئولیت های سیاسی و اجتماعی خدا را در نظر می گرفتند، مبتلا به مشکلات معیشتی 
و کم آبی نمی شدند.« حضرت امام جمعه پس مسئولین کجای این داستان هستند؟ 
امتحان الهی که فقط شامل حال ما مردم است! الان هم که گناه گرانی به گردن ما افتاد، 

پس رئیس جمهور و رئیس مجلس می خواهیم چه کنیم؟
نکند که باران رحمت از دولتی سر مسئولان است و سیل و زلزله از معصیت مردم؟

با این شرایط اهالی فرنگ مثلا همین مردمان اسکاندیناوی که زندگی به سامانی دارند 
و می توانند از امروز برای 10 سال بعد خود برنامه ریزی کنند،  مسلمان تر از ما هستند که 
خط فقرمان به 11 میلیون تومان رسیده است؟ آنچه مردم می بییند جیب شان است که در 
100 روزی که از عمر دولت سید ابراهیم رئیسی گذشته، خالی تر از قبل شده است. بله، 
رئیس جمهور کارهای قابل دفاع هم دارند، مانند حضور در بین مردم اما این حضور باید 
رافع مشکلات جامعه باشد و گرنه بعد از مدتی تبدیل به یک عادت می شود. کاش به جای 
این ادبیات، از مردم و مشکلات شان حرف می زدید تا جامعه فکر کند ائمه جمعه کنار آنها 

هستند و مشکلات شان را به گوش سران کشور می رسانند.
 

این دوره به مدت سه روزبرگزارمی شود؛

آغازدورهملی»رسمهجرت«درقم
دوره آموزشی رسم هجرت با حضور دبیران مجامع جهادگران کشور و مدیران حرکت 
های جهادی سازمان بسیج سازندگی، به مدت سه روز به میزبانی سازمان بسیج سازندگی 

استان قم آغاز به کار کرد. 
دوره آموزشی »رسم هجرت« روزشنبه با حضور دبیران مجامع جهادگران کشور و مدیران 
حرکت های جهادی سازمان بسیج سازندگی، به مدت سه روز به میزبانی سازمان بسیج 
سازندگی استان قم در سالن مجتمع فرهنگی نور آغاز به کار کرد. علی ایل بیگی مسئول 
مرکز مطالعات و هدایت حرکت های جهادی بسیج سازندگی کشور در حاشیه برگزاری 
این دوره با اشاره به اینکه دبیران مجامع جهادگران کشور و مدیران حرکت های جهادی 
در این سه روز در خصوص مسائل مختلف به بحث، گفت وگو و تبادل نظر می پردازند، 
اظهار کرد: در این همایش بحث های مختلف گروه های جهادی واکاوی و بازنگری شده 
و جهادگران برنامه یکساله فعالیتشان را تدوین می کنند. وی با اشاره به اینکه مباحث به 
صورت کارگاهی دنبال می شود، ابراز کرد: بحث پیرامون فعالیت قرارگاه های جهادی 
موضوعی، نهادی و جهادی محرومیت زدایی به صورت واحد در سراسر کشور، برگزاری 
جشنواره جهادگران، هم افزایی گروه های جهادی و ارتباط با قرارگاه محرومیت زدایی 
سپاه و تعامل و هماهنگی با دستگاه های پشتیبان مانند بنیاد احسان از جمله موضوعاتی 

است که در این همایش مورد بحث و تبادل نظر قرار خواهد گرفت.

آیت الله علوى گرگانی دردیدار استاندار قم:

مسئولاندرمسیرخدمتبهمردم
گامبردارند

 آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید با بیان اینکه خدمت به مردم جلب 
رضای خداوند متعال را به همراه دارد گفت: مسئولان باید در مسیر خدمت به مردم حرکت 

کنند. 
به گزارش روز شنبه روابط عمومی استانداری قم، وی در دیدار سید محمد تقی شاهچراغی 
استاندار قم، مناصب دنیوی را فرصتی برای خدمت به مردم دانست و اظهار داشت: باید از این 

فرصت به نحو احسن استفاده شود.
وی بااشاره به روایتی از امام صادق )ع( در رابطه با امرحکمرانی افزود: مسئولان باید در مسیر 

خدمت به مردم و رفع مشکل های  جامعه تلاش نمایند.
آیت الله اعرافی تاکید کرد؛

ضرورت اعتلاى فرهنگ عمومی استان قم
 این گزارش حاکیست: مدیر حوزه های علمیه کشور نیز در دیدار استاندار قم طی سخنانی 
ضمن ابراز خرسندی از انتصاب سید محمد تقی شاهچراغی به عنوان استاندار قم، بر لزوم 

همکاری همه جانبه دستگاه های دولتی برای توسعه استان تاکید کرد. 
آیت الله علیرضا اعرافی با اشاره به اهمیت موضوع فرهنگ، اعتلای فرهنگ عمومی استان را 
ضروری دانست و افزود: در موضوع توسعه گردشگری مذهبی و امر زیارت نیز قم ظرفیت های 

بسیار خوبی دارد که باید این مهم مورد توجه ویژه مسئولان قرار بگیرد.
استاندار قم نیز در این دیدارها خدمت به مردم را توفیق الهی دانست و گفت: امیدواریم با 

بهره گیری از نصایح و رهنمودهای مراجع و علما شاهد رشد و ترقی استان قم باشیم.
شاهچراغی تعامل و همگرایی دستگاه های دولتی و حاکمیتی را لازمه پیشرفت قم ذکر کرد و 
افزود: در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب تحت عنوان تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

نامگذاری شده، تلاش خواهیم کرد تا رونق تولید و اشتغال را محقق کنیم.
 

دبیر نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی خبرداد

تمدیدمهلتارسالآثاربهجشنوارهملی
مطبوعاتدینی

دبیر نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی از تمدید مهلت ارسال آثار به این جشنواره تا 
پایان آبان ماه خبر داد.

محمد جواد محرابی با اشاره به اعلام فراخوان نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی از ۷ 
شهریور ماه سال جاری، گفت: بنا بود پرونده ارسال آثار به جشنواره تا پایان امروز ۲0 آبان ماه 
بسته شود اما نظر به استقبال اهالی رسانه و درخواست های متعدد خبرنگاران، مهلت ارسال 
آثار یک بار دیگر تمدید شد. وی با تأکید بر اینکه مهلت ارسال آثار به جشنواره ملی مطبوعات 
دینی دیگر تمدید نخواهد شد، گفت: علاقه مندان شرکت در این جشنواره باید آثار خود را تا ۳0 
آبان ماه صرفاً از طریق سایت جشنواره به نشانی pressfestival.ir ارسال کنند. وی به استقبال 
قابل توجه اهالی رسانه از نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی اشاره کرد و گفت: آثار 
ارسال شده به جشنواره در روزهای اخیر با رشد چشمگیری مواجه شده است. دبیر نخستین 
جشنواره ملی مطبوعات دینی افزود: آثار ارسالی به این جشنواره می بایست از تاریخ یک 
فروردین 1۳۹۹ در رسانه های دارای مجوز فعالیت از هیئت نظارت بر مطبوعات منتشر یا چاپ 
شده باشند. محرابی تصریح کرد: نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی در بخش حرفه ای 
بر اساس محورهای اعلام شده در قالب »سرمقاله، مقاله و یادداشت«، »مصاحبه«، »گزارش 
)خبری –تحلیلی – تحقیقی(«، »خبر«، »تیتر«، »عکس )خبری –گزارش تصویری(«، »گرافیک، 
طراحی و صفحه آرایی«، »موشن گرافی، کلیپ های مفهومی و…«، »گزارش ها و مصاحبه های 
تصویری« برگزار می شود. وی افزود: همچنین شرکت کنندگان می توانند علاوه بر شرکت در 

بخش حرفه ای، در بخش موضوعی نیز با ارسال حداکثر سه اثر در جشنواره شرکت کنند.
وی تصریح کرد: بخش موضوعی این جشنواره شامل تولید آثار در شش موضوع »ایثار 
رکن  »مسجد،  شهروندی«،  فرهنگ  و  »اخلاق  عمومی«،  »فرهنگ  »نماز«،  شهادت«،  و 

محله محوری شهری« و »حجاب و عفاف« می شود.
دبیر نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی همچنین از معرفی بهترین نشریه حوزه دین 
در این جشنواره خبر داد و گفت: نشریاتی که به صورت تخصصی به موضوع دین می پردازند 
می بایست سه شماره آخر خود را به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند تا پس از بررسی و ارزیابی 

توسط هیئت داوران، بهترین نشریه حوزه دین معرفی شود.
خاطرنشان می شود نخستین جشنواره ملی مطبوعات دینی به همت اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی قم با مشارکت حوزه های علمیه، سازمان اوقاف و امور خیریه، سازمان تبلیغات 
اسلامی، کمیته امداد، شهرداری قم، سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم، کنگره شهدای 
قم، خانه مطبوعات، بسیج رسانه و ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد برگزار 

می شود.

مصطفی داننده*

 سازمان آرامستانها شهرداری قم
در نظر دارد جهت اجراى زیرسازى وآسفالت جاده دسترسی آرامستان دارالسلام واقع در ضلع شرقی 
جمكران به متراژ15000 متر مربع با ضخامت هفت سانتیمتراز نوع بیندر با برآورد فهرست بهای راه وباند سال 
1400به مبلغ  ۲۳/۷۹۲/4۹5/18۲ ریال)بیست و سه میلیارد و هفتصد و نود و دو میلیون و چهارصد و نود و پنج 
هزار و یکصد و هشتاد و دو ریال ( را با  مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت ها 

وپیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط: متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج راه وباند ، توانایی انجام کار در خصوص 
موضوع پیمان و همچنین گواهینامه HSE ) دستورالعمل ایمنی و بهداشت ( از اداره کار ورفاه امور اجتماعی را داشته 

باشند.
سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ 1/200/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت واریز نقدی به حساب شماره 

۷00۷8۷441818 نزد بانک شهرو یا ضمانت نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 
سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در مناقصه 
مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع 

نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا 2۵% افزایش یا کاهش دهد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مناقصه را از یک روز تا ده  روز کاری 
اعلام نماید. 

در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا 1۵% نسبت به 
مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.

در روز بازگشائی پیشنهادات ، حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.
در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل آسفالت، رو سازی ، و HSE  راهسازی الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.

 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به مدت 10 روز در 
ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند.ضمناً خرید اسناد مناقصه براساس تعرفه مبلغ ۴/000/000ریال می باشد.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و هم تحویل اسناد 

می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.

محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها 
وقراردادها- تلفن 15۳0

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه 4 معاونت خدمات 
شهری و اموراجتماعی، واحد حراست .

آگهی مناقصه)نوبت دوم(

 شناسه آگهی:1218۳09روابط عمومی سازمان آرامستانها شهردارى قم

با نگاه پروژه اى نمی توان به بازسازى و بهسازى این بافت ها امیدواربود
باید با مشارکت دادن ساکنین انگیزه آنها به ماندن را تقویت کرد

تقابل نظرات کارشناسان با طرح هاى متولیان توسعه شهرى
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چگونهاقتصادبیاموزیم؟
برای یاد گرفتن اقتصاد شاید هزار راه وجود دارد، اما 
ساده تر از همه آموختن از کسانی است که اظهار نظر 
می کنند و اقتصاد نمی دانند. مثل همان قول معروف 
خدمت  مطلب  چند  باب  این  در  حکیم.  لقمان  از 

دوستان ارائه خواهم کرد که این اولی است. یک آقایی مطالبی در این باب مطرح 
کرده اند؛ چون نرخ دستمزد در کشور ما پائین است، پائین تر از سطح جهانی، قاعدتاً 
قیمت های حامل های انرژی هم نباید در سطح قیمت های جهانی قرار گیرد. این 
می شود ظلم. در سال های گذشته هرگاه دولتی قصد حذف یارانه کالایی را مطرح 
کرده عده ای این سرود را خوانده اند. چون سطح دستمزد در کشور ما پایین است 

قیمت سایر کالاها هم باید پائین باشد!
برای پاسخ به این استدلال به این مثال توجه کنید. فرض کنید در یک کشور فرضی 
اقتصاد تنزل کند، سرمایه گذاری نشود، سرمایه های موجود فرسوده شود، چه بر 
سر تولید می آید؟  تولید کاهش می یابد. چون سرمایه گذاری و تولید نیست اشتغال 
کاهش می یابد، چون شغل ایجاد نمی شود چه بر سر دستمزد واقعی )قدرت خرید 
دستمزد( می آید؟ تنزل می کند. چه بر سر قیمت کالاها می آید؟ افزایش می یابد 
چون عرضه تولید کم می شود. آیا می توان استدلال کرد که نان باید ارزان شود چون 

دستمزد پائین است؟ نه! 
در زمان قحطی بعد از جنگ اول یک تاجر اصفهانی در کتاب خاطراتش نوشته 
که کمبود،  بیکاری بی نوایی و فقر و نبود قدرت خرید )به زبان امروزی پائین بودن 
دستمزد حقیقی( چنان بود که او توانسته بود مقداری حدود دویست کیلو گندم را 
با یک خانه معاوضه کند. تکلیف چیست؟ قحطی یک کالا را گران کرده چون بسیار 
کمیاب بوده و حیات یک خانواده به چند کیلو گندم گره خورده که خانه خود را با آن 
معاوضه کرده اند. اگر این اقتصاددان آنجا بود می گفت چون دستمزد پائین است 
نان هم باید ارزان باشد! از حسن نیت شما متشکر اما جواب مشکل اقتصاد را نمی 
دهد.   حال اگر این مردم آن کشور فرضی دچار تنزل اقتصاد از مال خداوند یک چاه 
نفتی داشته باشند که از آن نفت استخراج می کنند و می توانند بخشی را بفروشند 
به خارجی ها به قیمت بین المللی یا حدود آن! و مثلًا خوراک وارد کنند. منطقی 
است که استدلال شود این ظلم است و باید خودشان مصرف کنند پس باید ارزان 
باشد. حال وقتی ارزان بودن موجب مصرف بی رویه می شود و هوای شهرهایشان 
خفه کننده، هم دستمزد پائین هم منابع ضایع و هم هوا آلوده، حال می توان گفت 
که ظلم بر طرف شده؟ بسیار خطرناک است اگر این حد توان علمی و فکری برای 

کشور تصمیم سازی کند.
استاد سابق دانشگاه صنعتی اصفهان 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد:

گسترشفضایفرهنگیوهنری
درکشوربهنسبتمساوی

 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه گسترش فضای فرهنگی و هنری به 
نسبت مساوی در کشور از اولویت های این دوره وزارتخانه است، از »راه اندازی دفتر 

ویژه مناطق محروم« خبر داد. 
 محمد مهدی اسماعیلی با اشاره به برنامه ها و تاکید دولت سیزدهم بر موضوع 
»نهادینه شدن عدالت فرهنگی« در سراسر کشور، اظهار داشت: در همین راستا در 
ابتدای ورودم به وزارتخانه در نشستی با معاون جدید توسعه مدیریت و منابع تاکید 
کردم موضوع راه اندازی دفتر ویژه مناطق محروم در دستور کار قرار گرفته و در این 
خصوص نظرها، پیشنهادات و راهکارهای مناسب را برای برنامه ریزی، جمع بندی و 
ارائه کند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این که فرهنگ و هنر متعلق به تمام 
مردم ایران است و نباید به عده ای خاص محدود شود، خاطر نشان کرد: ما آمده ایم 
تا عدالت فرهنگی را در سراسر کشور برقرار کرده و عدالت فرهنگی را در جامعه 

گسترش دهیم.
استان هاى کم برخوردار از عدالت فرهنگی نیازمند اهتمام بیشتر هستند

اسماعیلی ادامه داد: معتقدم امروز این چیزی که از فرهنگ و هنر ایرانی در حال 
بازنمایی است نباید محدود به تهران باشد بلکه به نقاط مختلف کشور تعلق دارد از این 
رو تصویر فرهنگی و هنری که در مناطق خاص پایتخت می بینیم، تصویری از تمام 
کشور نیست. وی با یادآوری اینکه در حوزه هنرهای نمایشی در استان ها کم و بیش 
عدالت رعایت شده ولی حوزه های دیگر فرهنگ و هنر کمتر مورد اهتمام بوده است، 
گفت: امروز استان ها و مناطق کم برخوردار نیازمند رسیدگی و توجه بیشتری هستند 

تا »عدالت فرهنگی« به نحو شایسته ومطلوب در آنها دیده و لحاظ شود.
وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی در ادامه به فرهنگ و هنر غنی  ایرانی-اسلامی و از 
طرفی وجود ظرفیت ها واستعدادهای فراوان در استان های کشور اشاره کرد و افزود: 
استان هایی همچون خراسان بزرگ، سیستان و بلوچستان، هرمزگان که مهد تمدنی 

ایران اسلامی به شمار می آیند باید بیشتر مورد توجه عدالت فرهنگی قرار گیرند.
 احصاى نیازهاى ساختارى و زیرساختی استانی و شهرستانی

عضو کابینه دولت سیزدهم تاکید کرد: تلاش ما این است که در چهارساله این 
دولت مردمی و این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فضای فرهنگی و هنری را 
در تمام نقاط کشور به یک نسبت مساوی پوشش دهیم. عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی تاکید کرد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تا جایی که بتواند به بخش اصلی 
حوزه حمایتی و نظارت در خصوص موضوع » عدالت فرهنگی« اهتمام خواهد 
داشت. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در عین حال اظهار داشت:  دو معاونت توسعه 
مدیریت و منابع و همچنین پارلمانی، حقوقی و امور استان ها را موظف کردم بخش 
اصلی نیازهای ساختاری و نیازهای زیر ساختی استانی و شهرستانی را  احصا کرده و 
کمبودها را در قالب یک بسته آماده کنند، تا انشاالله با نگاه ویژه ای که آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی رئیس محترم جمهوری دارند بتوانیم در بودجه 1401 حداقل زیر 
ساخت های لازم را برای همه مناطق کشور تامین کنیم تا بخشی از عدالت فرهنگی 

مد نظر و جزو برنامه های اصلی و اولویتی ما در چهارساله آینده تحقق یابد.  
 

جهانگیرزاده، نماینده مجلس یازدهم ؛

فامیلسالاریجایشایستهسالاری
راگرفتهاست

نماینده مجلس یازدهم، در انتقاد از انتصابات فامیلی در دولت رئیسی گفت که 
متاسفانه فامیل سالاری جای شایسته سالاری را در دولت گرفته است و برخی 
نمایندگان در این باره به دو نفر از وزرا تذکر جدی داده اند و آنها هفته آینده به صحن 

علنی می آیند تا به سوالات جامعه و نمایندگان درباره این انتصابات پاسخ دهند.
عباس جهانگیرزاده، نماینده مجلس یازدهم در انتقاد از انتصابات فامیلی در 
دولت رئیسی گفت: به طور جدی مخالف انتصابات فامیلی در دولت هستم چرا که 
صرفا با شایسته سالاری است  که می توانیم کشور را اداره کنیم. اما متاسفانه در این 

انتصابات، اصلا شایسته سالاری وجود ندارد.
این نماینده مجلس تصریح کرد: مردم انتظارات بیشتری از دولت داشتند اما این 
توقعات براورده نشد و متاسفانه به جای شایسته سالاری و مردم سالاری، شاهد فامیل 

سالاری هستیم که بزرگ ترین آفت برای اداره امور کشور است.
او این اقدام را باعث نارضایتی اکثر نمایندگان، مسئولان سیاسی و افکار عمومی 

دانست و گفت که اکثریت جامعه نسبت به این رویکرد انتقاد جدی دارند.
 جهانگیرزاده ادامه داد: انتظار و توقعات مردم طبق وعده های داده شده قبل از 
انتخابات، این بود که به جای فامیل سالاری، شایسته سالاری در کشور حاکم شود، 

اما برخلاف وعده های داده شده به گونه ای دیگر عمل شد. 
نماینده پارس آباد و بیله سوار در مجلس یازدهم در عین حال گفت: به دلیل 
حساسیت ایجاد شده در جامعه و افکار عمومی مبنی بر برآورده نشدن توقع و 

انتظارات، مجلس قصد ورود جدی به موضوع را دارد.
جهانگیرزاده خبر داد: روز سه شنبه نمایندگان با دو نفر از وزرا درباره این انتصابات 
صحبت کرده و تذکرات جدی داده اند و احتمالا هفته اینده یک یا دو نفر از وزرا 
برای پاسخ به سوالات مردم و نمایندگان در این باره به صحن علنی خواهند آمد و 

پاسخگوی سوالات مطرح شده در جامعه خواهند بود.

محمد طبیبیان*

اخبار

وزیر پیشنهادى آموزش و پرورش: 

رتبهبندیمعلمان،پولپاشینیست
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش با اشاره به نظام رتبه بندی معلمان گفت: باید 
هر چه در مجلس تصویب می شود را با قدرت اجرا کنیم. رتبه بندی که پول پاشی 
نیست، بلکه کاملًا تناسب بین نظام پرداخت و تخصص است. البته چندین سال 
است که باید اجرا می شده اما نشده است و اگر واقعاً درست اجرا شود اتفاق بزرگی 

می افتد و کیفیت آموزشی ارتقاء می یابد. 
مسعود فیاضی در نشستی صمیمانه با جمعی از معلمان، کارشناسان ستادی و 
ادارات، نمایندگان تشکل های فرهنگیان و فعالان حوزه تعلیم و تربیت اظهار کرد: 
نظام تعلیم و تربیت یعنی آینده کشور، یعنی تربیت 15 میلیون انسان؛ در آیات و 
روایات آمده است که اگر یک نفر را احیاکنی گویی همه  انسان  ها را احیا کرده  ای. 
حال برای 15 میلیون انسان هر کاری از دستت برمی آید بکن. این توفیق عجیبی 

است که فکر می  کنم در کل عمرم نعمتی بزرگتر از این نصیبم نشده باشد.
وی افزود: بنده خود را جزئی از جریان فکری انقلابیِ متخصص و مجرب می دانم 
و از تعلق به آن مفتخرم و خدمت به کسانی که در فرهنگ تعلیم و تربیت دارند 

فعالیت می کنند، را بزرگترین توفیق می دانم.
 وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش با بیان اینکه از سال های قبل معتقدم حوزه 
باید سایر  و  نیست  پرورش  و  آموزش  به خود  آموزش وپرورش محدود  مأموریت 
دستگاه ها هم نقش خود را ایفا کنند گفت: در مرکز پژوهش  ها هم وقتی بحث 
برنامه هفتم مطرح شد و سازمان برنامه، سند آمایش سرزمین را آورده بود، در 
شورای معاونین گفتم اشکال چهل ساله مداومی داریم. اگر انقلابمان ایدئولوژیک 
بود پس ذاتش فرهنگی است و لذا قلبش باید تربیت نیرو باشد نه اقتصاد؛ اقتصاد 
شرط لازم است، ۹0 است، اما 100 نیست. بنابراین انسان اقتصادی نباید مبنای 
طرح توسعه و برنامه آمایش سرزمین باشد و چرا باید سند توسعه را سازمان برنامه و 
بودجه بنویسد؟ چرا آموزش و پرورش نباید بنویسد؟ آمایش سرزمین را چرا سازمان 
برنامه و بودجه بنویسد؟ چرا آموزش و پرورش نباید بنویسد؟ آیا به خاطر اینکه منابع 

پولی دست اوست پس او باید بنویسد؟ این را باید تغییر داد.
باید از زیر سنگ هم شده پول جور کنیم!

فیاضی با بیان اینکه نگاه من به ماجرای تحول این است که تحول باید در کلاس 
درس رقم بخورد گفت: تحول بخشنامه ای و مدیریت در ستاد وزارتخانه نیست. باید 
در پی اثربخشی بود. بنابراین قلب این رآکتور پیشرفت کشور می شود معلم، یعنی 
معلم است که باید تربیت شود و هر چقدر ما روی معلم سرمایه گذاری کنیم برد 
کرده ایم. یک معلم گاهی یک زندگی را عوض می کند. بنده به آقای رئیس جمهور 
هم عرض کردم که ما می خواهیم نگاهمان را به دانشگاه فرهنگیان و امثالهم عوض 
کنیم. در اینجا باید از زیر سنگ هم شده پول جور کنیم و هزینه کنیم. باید نگاه 

سرمایه ای داشته باشیم نگاه هزینه ای درست نیست.
وی تاکید کرد: لذا هرتحولی بخواهد رخ بدهد در مدرسه و کلاس باید رخ بدهد. 
ما اشتباه کردیم آمدیم تو ستاد وزارتخانه و ستاد اجرای سند تحول زدیم. ما باید 
برویم در مدرسه ستاد اجرای سند تحول بزنیم. باید تفویض اختیار بشود. یک نظام 
تفویض اختیار باید شکل بگیرد.  وی تصریح کرد: آموزش و پرورش همه چیز دارد، 
اگر فقط بتوانیم نقشه را تنظیم کنیم که این زنجیره های ارزش را پیدا کنیم همه چیز 
هست و ما اصلًا نیاز به دولت نداریم. ببینید باید مدل اقتصادی وزارتخانه تغییر کند.

 
رئیس دانشگاه علوم پزشكی قم:

۲۸تیمسیارواکسیناسیوندرقمفعالاست
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در راستای تقویت امر واکسیناسیون کرونا 

در قم، ۲8 تیم سیار در این استان تشکیل شده است. 
به گزارش شنبه شب روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر 
ضمن بیان مطلب فوق اظهار داشت: این افراد با کارت شناسایی مخصوص و 
دارای هویت به درمنازل مراجعه کرده و در صورت استقبال همشهریان، عملیات 
واکسیناسیون برای آنها انجام می شود. وی افزود: تیم واکسیناسیون در حال حاضر 

در محدوده مرکز جامع سلامت زارعی بوده که فعالیت خود را از امروز آغاز کردند.
اختیار  در  را  واکسن  بتوانیم  که  است  این  بر  ما  تلاش  تمام  کرد:  اضافه  وی 

همشهریان قرار داده تا آمار واکسیناسیون را ارتقا و به سلامت جامعه کمک کنیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شده است: این تیم های سیار به در منازل 
مراجعه و در صورتی که هر یک از همشهریان درخواست واکسن داشته باشد، 

عملیات واکسیناسیون برای آن انجام می شود.
واکسیناسیون در قم وضعیت مطلوبی ندارد 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز با بیان اینکه واکسیناسیون در قم 
نسبت به مقیاس کشوری وضعیت مطلوبی ندارد گفت: درصدد هستیم طرح خانه 
به خانه را برای افزایش پوشش واکسیناسیون اجرایی کنیم زیرا مهمترین مساله 
در کنترل کرونا، انجام حداکثری واکسیناسیون است که باید به نحو احسن انجام 
شود.  سیامک محبی افزود: گام سوم محله محور واکسیناسیون در قم با طرح خانه 
به خانه از امروز به مدت یک هفته برای افزایش پوشش یکی از محله های مرکزی 
شهر قم که درصد پایین تری از لحاظ تزریق واکسن نسبت به محله های دیگر شهر 
دارد اجرایی می شود.  وی گفت: در این طرح ۲4 مرکز  خدمات جامع سلامت 
در قالب ۲4 تیم شرکت دارند، که هر تیم شامل واکسیناتور زن و مرد با همکاری 
نیروهای بسیج از ساعت 1۳ الی 1۶ به  مدت یک هفته انجام وظیفه خواهند کرد.

وی با اشاره به اینکه ۶۶ درصد افراد بالای 1۲ سال در استان دُز اول واکسن کرونا 
را دریافت کرده اند که این آمار در کشور 81 درصد می باشد، خاطرنشان کرد: بعد از 
اتمام این طرح کارشناسان مرکز بهداشت طی بررسی های میدانی و آماری به این 
نتیجه خواهند رسید که چقدر این طرح می تواند در بالا بردن آمار واکسیناسیون در 

استان مفید واقع شود.
مردم واکسیناسیون را به روزهاى بعد موکول نكنند 

معاون بهداشتی علوم پزشکی قم با بیان اینکه گروه های مختلف واجد شرایط که 
تاکنون به هر دلیلی موفق به تزریق واکسن نشده اند، واکسیناسیون را به روزهای 
بعد موکول نکنند گفت: متاسفانه در کشورهای همسایه مانند ترکیه و روسیه شاهد 
جهش ویروس کرونا از نوع دلتا پلاس هستیم که این موضوع می تواند کشور و 
استان ما را دستخوش تغییرهایی در آینده نزدیک کند، هر چند در حال حاضر 
شرایط بیماری مناسب است. وی در بخش دیگری از سخنان خاطرنشان کرد: 
با توجه به مصوبه ستاد استانی کرونا، فعالیت مرکز شبانه روزی واکسیناسیون در 
میدان روح الله از ساعت هشت تا ساعت ۲4 است، از این رو از همشهریان تقاضا 
دادیم در این محدوده زمانی به این مرکز مراجعه شود. وی بیان کرد: در حال 
حاضر تزریق واکسن در تمامی مراکز واکسیناسیون، مراکز جامع سلامت شهری 
و روستایی و مراکز سیار انجام می شود. از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون کرونا 
در قم بالغ بر یک میلیون و ۲۳4 هزار دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس: 

طرحصیانتهرگزبهنتیجهنمیرسد
یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، تاکید 
کرد: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی شانسی برای موفقیت در 

مجلس ندارد. 
احمد علیرضابیگی نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی در صفحه 
شخصی خود در توئیتر، نوشت: » طرح صیانت هرگز به نتیجه نخواهد رسید! 
مدافعان طرح در اقلیت هستند و اکثریت مجلس، آگاه و کنار مردم است؛ مجلس 

تسلیم جوسازی نخواهد شد و این طرح شانسی برای موفقیت ندارد.«
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی از چندی پیش در مجلس کلید 
خورد و از همان روزهای ابتدایی با موجی از انتقادات همراه بود. منتقدان این طرح 
معتقد هستند که اجرای چنین طرحی در کشور محدودیت دسترسی کاربران به 
فضای مجازی و آسیب به کسب و کارهای مجازی را به دنبال دارد. از سوی دیگر 
موافقان این طرح هرگونه محدودسازی دسترسی کاربران به فضای مجازی را 
تکذیب کرده اند و تاکید دارند که این طرح صرفا به دنبال ساماندهی فضای مجازی 
و صیانت از حقوق کاربران است. این طرح اکنون با موافقت نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی بر اساس اصل 85 قانون اساسی در کمیسیونی ویژه در دست 
بررسی است که جلسات این کمیسیون نیز به صورت آنلاین و زنده پخش می شود.

 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: کشور امروز به دست انداز تصمیم گیری 
افتاده است و متأسفانه هرچه می گذرد این مشکلات عمیق تر می شود و باید تغییری 

در روش ها و رویکرد ها صورت گیرد. 
سید محمود میرلوحی در گفت وگو با ایلنا، در خصوص بررسی اقدامات صد روزه 
دولت و وعده های انتخاباتی سید ابراهیم رئیسی، اظهار کرد: واقعیت این است که 
کشور ما با چالش های پیچیده، عمیق و گسترده دست به گریبان است. طبیعتاً اگر 
هر دولت و کشوری با این چالش ها مواجه باشد، به تب و تاب می افتد. ایران امروز 
با خشکسالی، آسیب های اجتماعی، اشتغال و بحران تورم مواجه است که کرونا نیز 

مزید بر علت شده است. این مسائل موجب سختی کار شده است.
وی افزود: متاسفانه نوعی دو قطبی سازی در کشور وجود دارد که عده ای معتقدند 
این مسائل مربوط به دولت سایه است و عده ای اعتقاد دارند که دولت فعلی مسبب 
این مشکلات است. در زمان دولت آقای روحانی ما اصلاح طلبان معتقد بودیم که 
دولت سایه عامل بسیاری از این مشکل هاست. آنها نیز معتقدند که دولت روحانی و 

اصلاح طلبان مسبب وضع موجود هستند.
میرلوحی با بیان اینکه تشدید مشکلات بانکی از زمان آقای احمدی نژاد آغاز شد، 
گفت: قطعاً امروز در اینکه کشور با بحران های متعدد احاطه شده است، کسی 
تردید ندارد اما علت آن جستجو نمی شود. علت بیکاری و کسری بودجه و تورم 
چیست؟ اصولگرایان معتقدند که دلیل وضع موجود،  اصلاح طلبان و نگاه سوسیال 
دموکراسی و لیبرال دموکراسی است و ما نیز معتقدیم که دلواپسان اجازه به سرانجام 

رسیدن برجام را ندادند.
معضلات کنونی خواسته یا ناخواسته به برجام گره خورده است 

این فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: به هر دلیلی مسائل اقتصادی کشور 
سیاسی و بین المللی شده است و این موضوع خواسته یا ناخواسته به برجام گره 
خورده است و این دولت نیست که باید تعیین کند که مشکلات به برجام گره خورده 
است یا خیر؛ بلکه مردم هستند که باید باور کنند و بازار ارز نشان دهنده وضعیت 
و مزمن است.  پیچیده  و  ما عمیق  داد: مشکلات  ادامه  میرلوحی  بود.  خواهد 
وعده هایی که در انتخابات داده شد، کارشناسان در همان زمان نیز گفتند که با توجه 
به شرایط،  منابع و ورودی های اقتصاد ایران به خصوص بودجه کشور، این وعده ها 
امکان تحقق ندارد. یعنی باید ابتدا مسائل کشور حل شود و برجام به نتیجه برسد، 
سپس شاهد گشایش باشیم. وی اضافه کرد: هیچ تولیدکننده ای در دنیا دغدغه 
نقدینگی ندارد اما در کشور ما تأمین نقدینگی دغدغه تولیدکنندگان است. یعنی 
کارگران و تولیدکنندگان دسترسی به نقدینگی ندارند و رابطه بانک ها با تولید قطع 
شده است. این عضو سابق شورای شهر تهران گفت: هر وعده ای که دولت در زمینه 
اقتصاد،  اشتغال و تورم داده است، غیرقابل تحقق است. عواملی که امروز بر تورم 
ایران دخیل است، یکی دوتا نیست. تورم ایران تک ساحتی نیست که دولت بتواند 

آن را مهار کند. تورم شامل مواد غذایی، مسکن و گردشگری هم می شود.
قول هاى دولت با شرایط فعلی محقق نخواهد شد 

وی با بیان اینکه قول های دولت با شرایط فعلی محقق نخواهد شد، افزود: رئیسی 
تلاش می کند و ما نیز دعا می کنیم که دولت موفق شود اما باید بدانیم که مسائل 
اقتصادی ایران و اشتغال بسیار مزمن شده است که بدون مهار کردن شاخص ها، 

نمی توان آن را حل کرد.
میرلوحی بیان کرد: مگر ساختن یک میلیون یا دو میلیون مسکن کار راحتی 

است؟ مسئولان کارشناسانه عمل نمی کنند. بنابراین هم مسکن ساختن ایجاد 
بحران می کند و هم مسکن نساختن بحران ایجاد می کند. امروز مسائل مسکن، 
برق، تولید نفت و صادرات آن و راه و شهرسازی ظرفیت های بسیاری دارد که در حال 

از دست رفتن است.
باید سرمایه هاى خارج شده از کشور را بازگردانیم 

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: ایران شرایطی داشت که می توانست با 
انتقال خطوط انرژی و راه آهن،  بیش از نفت درآمدزایی کند. هواپیماهایی که ناچاراً  
باید از آسمان ما عبور کنند، کشور ما ویژگی هایی دارد که تاکنون مغفول مانده است؛ 

اینها فرصت اقتصادی مردم است که در حال از دست رفتن است.
این عضو جبهه اصلاحات ایران اظهار کرد: در تمام دنیا هزینه تأمین نقدینگی 
را  کشور  از  شده  خارج  سرمایه های  باید  الان  است.  درصد   1 نهایتاً  یا   ۷5/0
بازگردانیم. این سرمایه تنها از راه تفاهم و همکاری بین المللی بازخواهد گشت. 
اگر ایرانیان مقیم خارج از کشور، سرمایه هایشان را به کشور بازگردانند یا همچنین 
افرادی که در ترکیه، ارمنستان و گرجستان خانه خریداری می کنند و ارز را از کشور 

خارج می کنند، جذب کشور شوند،  اوضاع بهبود می یابد.
عامل وضع موجود هرچه باشد، باید به اجماع ملی برسیم 

وی به سفرهای استانی رئیسی اشاره کرد و گفت: بازدید رئیس جمهور از کارخانه ها 
و استان ها راه حل برون رفت از این معضلات نیست بلکه مسأله اصلی سرمایه گذاری 

و مبادلات بین المللی، صادرات، واردات و اشتغال است.
میرلوحی تأکید کرد: عامل وضع موجود، چه در داخل و چه خارج از کشور باشد، 
باید به اجماع ملی برسیم. نشست اخیر آقای رئیسی با مدیران مسئولان بسیار مثبت 
بود. من پیشنهاد می کنم که نشستی هم با احزاب ترتیب دهند و با کارشناسان 

اقتصادی و با دیدگاه های متنوع جلسه بگذارند و تبادل نظر کنند.
وی خاطرنشان کرد: آقایان فکر می کنند که مشکل کشور تنها خاتمی، روحانی 
و هاشمی رفسنجانی بودند در صورتی که اینطور نیست. کشور امروز به دست انداز 
افتاده است و متأسفانه هر چه می گذرد این مشکلات عمیق  تر  تصمیم گیری 
می شود و باید تغییری در روش ها و رویکرد ها بدهیم و مسائل را در منطقه و دنیا به کار 
بگیریم و همه را به همکاری دعوت کنیم. این نفی کردن ها را کنار بگذاریم تا شرایط 

بهتر شود.

میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

کشور امروز به دست انداز تصمیم گیری افتاده است

ایمان - عباس جعفرى – کارشناس برنامه ریزى 
محیط زیست :شهرها به عنوان یکی از اصلی ترین 
مصرف کننده و توزیع کننده کالاها و خدمات، کانون 
توجه در علوم پایداری می باشند. نظریه های پیرامون 
توسعه پایدار شهری موضوعاتی از قبیل جلوگیری از 
آلودگی های محیط زیست شهری، کاهش ظرفیت 
های تولید محیط محلی، ناحیه ای و ملی حمایت از 
بازیافت ها، عدم حمایت از توسعه زیان آور و از بین بردن 

شکاف میان فقیر و غنی را مطرح و بررسی می کند.
 با توجه به مسائل و مشکلاتی که کلان شهرها دارند 
ضروری است برنامه ریزان، شهرسازان و مدیران شهری 
به تمامی ابعاد و اصول توسعه پایدار شهری توجه کرده 
و با مدیریت صحیح و سالم برای رسیدن به توسعه پایدار 

انسانی و شهری تلاش کنند.
 یکی از مقولاتی که علاوه بر افزایش تراکم در کلان 
شهرها مسئله ساز است گسترش افقی شهرها به دلیل 
عدم پاسخگویی نیازها و انتظارات جمعیت ساکن در 
بافت موجود است و ساکنان در جستجوی محیطی در 
بستری مناسب و جدید می باشند. در این بین بافت 
های تاریخی و بافت های فرسوده که عمدتا در نواحی 
مرکزی شهرها قرار دارند، نیازها و انتظارات شهروندان را 

تامین نمی کنند. 
شهرقم 1584 هکتار بافت فرسوده مصوب دارد که 

۳15 هکتار آن بافت تاریخی است، البته همواره ارائه 
مورد  روی هم،  بر  تاریخی  بافت  و  فرسوده  بافت  آمار 
انتقاد کارشناسان حوزه برنامه ریزی شهری بوده است. 
این بافتها عمدتا از لحاظ زیست محیطی و اکولوژیکی 
وضعیت بهتری نسبت به پایداری اجتماعی و اقتصادی 
دارند، لذا تدوین سیاست هایی جهت حصول به تمام 
ابعاد پایداری سکونتگاه های شهری در این بافتها به 
منظور حفظ ماهیت تاریخی و حفظ و تامین نیاز های 

شهروندان ساکن امری بدیهی و ضروری می باشد. 
سكونت یک سوم جمعیت شهرقم

 در بافت فرسوده
میانی  رده  در  فرسوده  بافت  مساحت  نظر  از  قم 
استان های دارای بافت فرسوده قرار گرفته است. اگرچه 
جمعیت اصلی ساکن در این مناطق در اکثر شهرها در 
حال تهی شدن است اما مقایسه سرشماری سال های 
۹0 و ۹5 نشان از آن دارد که جمعیت بافت فرسوده قم 
در سال ۹5 نسبت به 5 سال قبل حدود 100 هزار نفر 
افزایش یافته است، که دلایل این رخداد نیاز به کاوش 
و تحقیق دارد، مسلما فرایند حیات شهری در این پهنه 
ها با مجموعه ای از معضلات و مسائل متعدد از جمله 
سطح پایین اقتصادی و اجتماعی، وجود سالخوردگان 
و چندخانواری روبرو است. جالب است از 8 منطقه 
شهری قم ۷ منطقه آن دارای بافت فرسوده می باشد 

بافتهای  محدوده  در  نفر  و ۶40  هزار  حدود ۳۶8  و 
فرسوده این مناطق زندگی می کنند که حدود یک سوم 

جمعیت قم را شامل می شود. 
نبود نگاه واحد و یكپارچه وجامع

 به بافت فرسوده
نگرشها و دیدگاههای مختلفی در خصوص نوسازی 
بافت های فرسوده در محلات مختلف شهر قم وجود 
دارد. مسلما برای آنکه این بافتهای پراکنده بتواند به 
طی  شوند،  ساماندهی  باید  دهد  ادامه  خود  حیات 
سالهای اخیر متولیان شهری اقداماتی جهت بهبود 
زیرساخت های شهری در این مناطق صورت داده اند 
اما به نظر می رسد که مشکل اصلی در این مسیر تفاوت 
دیدگاههای کارشناسان در روش شناختی با شهرداری 
و سازمان نوسازی است که به نوسازی محلات به مثابه 
یک پروژه نگاه می کنند و نه فرایندی پویا، مستمر و 
بلندمدت، ساماندهی با نگاهی یکپارچه باید تمام ابعاد 
مختلف اجتماعی، اقتصادی، محیط زیستی، کالبدی، 

حمل و نقل و دسترسی و سایر زمینه ها را شامل شود.
بی توجهی به بافت اجتماعی دراجراى پروژه ها

یک  نظیر  بافت  از  بخش  یک  به  پرداختن  اگرچه   
خیابان و کاربری ها و فضاهای پیرامون آنها ضمن پاره 
کردن بافت اجتماعی منجر به شکاف عمیق میان لبه 
های خیابان با بقیه بافت می شود، اجرای این پروژه 
ها می تواند موجب تخریب بافت تاریخی محلات نیز 
امام  تاریخی  مسجد  تخریب  طرح  اینکه،  کما  شود، 
زین العابدین )ع( در مسیر پروژه خیابان شهیدان برقعی 
در محله سجادیه که به شماره  ثبت۳۲8۷۳ در فهرست 
آثار ملی کشور نیز به ثبت رسیده است به عنوان بخشی 
ضمن  بافت  تاریخی،  قلب  در  قم  انقلابی  هویت  از 
مخالفت تعدادی از سازمانهای مسئول، اعتراض برخی 

اهالی منطقه و کارشناسان را به همراه داشته است. 
ضرورت مشارکت ساکنین در بهسازى و بازسازى 

بافت فرسوده
های  پروژه  در  ساکنین  دادن  مشارکت  گمان  بی 
بهسازی و بازسازی بافت های قدیمی و تاریخی حس 
تعلق آنها را به محله ها بیشتر و انگیزه آنها را برای ماندن 
تقویت می کند، موردی که اغلب با اجرای روشهای 
کلاسیک در طرحهای توسعه درون شهری مانند خرید 
آنها در  اجباری زمین از صاحبان و یا سلب مالکیت 
جهت پیشبرد اهداف و اجرای طرح ها نادیده گرفته 

می شود.

»روزنامه ایمان« علل کندى ساماندهی بافت هاى فرسوده و تاریخی قم را بررسی می کند؛

نبودنگاهجامعبهبافتفرسودهوتاریخی
با نگاه پروژه اى نمی توان به بازسازى و بهسازى این بافت ها امیدواربود

 رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت حمایت از تولیدکنندگان واکسن داخلی کرونا، 
گفت: برای حمایت از زحمات این تولیدکنندگان حتماً باید پیش خرید واکسن 

داخلی مورد تأیید وزارت 
سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، اقدام شرکت های 
داخلی در تولید واکسن کرونا را بسیار ارزشمند دانست و اظهار داشت: حمایت از 
فعالیت و تولید واکسن داخلی توسط این شرکت ها، جزو اولویت های دولت است 
و در این راستا پیش  خرید این تولیدات، می تواند آنها را نسبت به ادامه و گسترش 

فعالیت هایشان امیدوارتر کند.
رئیس جمهور با قدردانی از تلاش و فداکاری شبانه روزی و خستگی ناپذیر کادر 
بهداشت و درمان و همه کسانی که در مقابله با بیماری کرونا نقش دارند، گفت: 
امیدواریم با همکاری مردم شریف کشورمان بتوانیم به نقطه اطمینان بخشی در مهار 
این بیماری برسیم و با افزایش میزان واکسیناسیون به بیش از 80 درصد از سلامت 

مردم صیانت کنیم.
شیوه نامه های  رعایت  در  سستی  موجب  که  اقدامی  هرگونه  از  پرهیز  رئیسی 

بهداشتی می شود را ضروری دانست و گفت: نباید نتیجه هوشمندسازی برخی 
محدودیت ها باعث عادی انگاری و سستی در مراعات مقررات بهداشتی باشد.

رئیسی با تأکید بر کنترل رفت و آمد از طریق مرزهای زمینی، دریایی و هوایی، 
اظهار داشت: با توجه به اینکه برخی از کشورهای همسایه با موج جدید بیماری 
مواجه شده اند، لازم است از تردد افراد بدون داشتن تست منفی از مرزهای کشور 

جلوگیری شود.
رئیس جمهور همچنین با تأکید بر لزوم بازنگری در مصوبات قبلی ستاد ملی مقابله 
با کرونا، گفت: در این بازنگری باید مشخص شود که چه میزان از مصوبات اجرایی و 
عملیاتی شده و چه تعداد از آنها، موضوعیت خود را بعضاً با توجه به تغییر شرایط از 
دست داده است و انجام این کار می تواند در تصمیم گیری های بعدی به ستاد مؤثر 

باشد.
همچنین در این جلسه با توجه به موفقیت های چشمگیر در کاهش آسیب های 
ناشی از کرونا، موضوع اجرای طرح محدودیت های هوشمند در سراسر کشور بویژه 

چند استان با وضعیت قرمز در جلسه امروز بررسی شد.

رییسیدرجلسهستادملیمقابلهباکروناتاکیدکرد:

ضرورتحمایتازتولیدکنندگانواکسنداخلیکرونا
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انسدادرودهبزرگ،عللوعلائم محققان یونانی می گویند؛

تغذیهنقشپررنگی
درابتلابهزوالعقلدارد

خوردن مقدار زیادی میوه، سبزیجات، لوبیا و سایر مواد غذایی با خواص 
کاهش التهاب ممکن است احتمال ابتلا به زوال عقل را با افزایش سن کاهش 

دهد.
به نقل از مدیسن نت، تحقیقات جدید نشان می دهد اگر رژیم غذایی مملو 
از غذاهای التهابی باشد، ممکن است تا سه برابر بیشتر با افزایش سن دچار 
از دست دادن حافظه و مشکلات زبان، حل مسئله و سایر مهارت های فکری 

شوید.
دانشگاه  در  عصب شناسی  استادیار  اسکارمیس«،  »نیکولاس  دکتر 
کاپودیستری آتن یونان، می گوید: »رژیم غذایی حاوی مقادیر کمتر غذاهای 

التهابی، با خطر کمتر ابتلاء به زوال عقل مرتبط است«.
هنوز مشخص نیست که چگونه رژیم غذایی می تواند به پیشگیری از زوال عقل 

و حفظ سلامت مغز کمک کند.
اسکارمیس گفت: »رژیم غذایی ممکن است از طریق مکانیسم های زیادی 
بر سلامت مغز تأثیر بگذارد و طبق یافته های ما، التهاب ممکن است یکی از آنها 

باشد.«
برای این مطالعه، بیش از 1000 نفر در یونان )میانگین سن: ۷۳( پرسشنامه ای 
را برای تعیین پتانسیل التهابی یا امتیاز رژیم غذایی خود تکمیل کردند. زمانی 
که مطالعه شروع شد، هیچکس زوال عقل نداشت. شش درصد در طی ۳ سال 

پیگیری به زوال عقل مبتلا شدند.
نمرات التهاب رژیم غذایی از 8.8۷- تا ۷.۹8 متغیر بود که نمرات بالاتر به رژیم 
غذایی التهابی تر اشاره دارد. این مطالعه نشان داد افرادی که کمترین امتیاز را 
داشتند نسبت به افرادی که نمرات بالاتری داشتند کمتر در معرض ابتلاء به 

زوال عقل بودند.
هر یک نمره افزایش در امتیاز التهابی رژیم غذایی با افزایش ۲1 درصدی خطر 

ابتلاء به زوال عقل همراه بود.
کسانی که کمترین امتیاز را داشتند هر هفته حدود ۲0 وعده میوه، 1۹ 
وعده سبزیجات، 4 وعده لوبیا یا سایر حبوبات و 11 وعده قهوه یا چای مصرف 
می کردند. در مقابل، افرادی که بالاترین امتیاز را داشتند در هفته حدود ۹ وعده 
میوه، 10 وعده سبزیجات، ۲ وعده حبوبات و ۹ وعده قهوه یا چای مصرف 

می کردند.
اسکارمیس در ادامه افزود: »به طور کلی رژیم غذایی حاوی مقادیر بیشتر 

میوه، سبزیجات، حبوبات، چای یا قهوه، یک رژیم ضد التهابی است.«
به گفته محققان، خوردن برخی مواد خوراکی نیز نظیر انواع توت ها، سبزیجات 
پهن برگ، مغزیجات آجیلی، گندم کامل و تصفیه نشده، سیر، پیاز، فلفل، گوجه 
فرنگی، روغن زیتون تصفیه نشده، ماهی سرخ نشده، و مرغ در حفظ سلامت 

مغز مفید هستند.
محققان بر پرهیز از الگوی رژیم غذایی غربی از جمله کاهش مصرف لبنیات 
پرچرب، غذاهای سرخ شده یا فست فودها، شیرینی ها و گوشت قرمز به عنوان 

غذاهای التهابی تاکید دارند.

 پنومونی یا سینه پهلو )ذات الریه( یک عفونت التهابی در ریه هاست که در 
صورت عدم تشخیص و درمان به موقع می  تواند فرد را به کام مرگ بکشاند. 
کیسه های هوایی از مایعات پُر شده و باعث سرفه های شدید همراه با چرک، تب 
و لرز و مشکل در تنفس می شوند. سینه پهلو می تواند از انواع ارگانیسم ها از جمله 
قارچ ها، باکتری ها و ویروس ها ناشی شود. هر چند جایگزینی برای درمان تجویز 
شده توسط پزشک وجود ندارد اما می توانید با چند راهکار خانگی، فرایند درمان 
و بهبودی را سرعت بدهید. این راهکارهای خانگی هر چند تا حدودی علائم 
سینه پهلو را تسکین می دهند اما به ندرت درمانی تکمیلی برای برنامه ی درمان 
پزشکی محسوب می شوند. این مطلب را بخوانید تا بدانید چگونه می توانید از 

این روش های ساده برای کنترل علائم اصلی سینه پهلو استفاده کنید.
سرفه

سرفه، معمول ترین علامت است که به بدن کمک می کند با خارج کردن 
مایعات از ریه ها از شر عفونت خلاص شود. بنابراین پزشکان توصیه می کنند با 
استفاده از داروهای ضدسرفه سعی نکنید جلوی سرفه های خود را به طور کامل 

بگیرید؛ اما می توانید برای کاستن از شدت سرفه ها اقداماتی بکنید:
. چاى نعنا فلفلی، اکالیپتوس و شنبلیله

همانطور که می دانیم دمنوش ها و چای های گیاهی می توانند خارش گلو را به 
طور موثر تسکین دهند. مطالعه ای دریافت نعنا فلفلی، اکالیپتوس و شنبلیله نه 
تنها خارش گلو را کمتر می کنند بلکه ضد عفونت های سیستم تنفسی فوقانی 

نیز عمل کرده و موکوس و ترشحات را رقیق می کنند.
آب را به جوش بیاورید، نعنا فلفلی و اکالیپتوس و شنبلیله را به آن اضافه کنید و 
بگذارید ده تا پانزده دقیقه بجوشد. از این چای داغ روزی دو بار بنوشید. هنگام 

نوشیدن اجازه دهید بخار فنجان چای، مجاری بینی تان را نرم کند.
. غرغره با آب نمک

این هم یک راهکار قدیمی! غرغره گلو با آب نمک کمک می کند ترشحاتی که 

در حلقتان جمع شده خارج شوند. غرغره با آب نمک، خارش گلو را تسکین 
می دهد. یک چهارم یا یک دوم قاشق مرباخوری نمک را در یک لیوان آب گرم 
حل کرده و سی ثانیه گلو را با آن غرغره کنید. این کار را روزی سه تا چهار بار 

انجام دهید. 
تب

ممکن است طی چند روز تب کنید. بهترین راه پایین آوردن تب، نوشیدن آب و 
مایعات و استراحت کردن است اما چند راهکار دیگر هم وجود دارد. 

. کمپرس با آب ولرم
با استفاده از کمپرس آب ولرم، بدنتان را از بیرون خنک کنید و تدریجا دمای 
بدنتان را کاهش دهید. هر چند شاید وسوسه شوید از کمپرس سرد استفاده 
کنید اما باید بدانید که تغییر ناگهانی دمای بدن باعث می شود بلرزید و حتی 
سرما بخورید! حوله ی کوچکی را در آب ولرم فرو ببرید، آب اضافی آن را بچلانید 
و حوله را روی پیشانی تان بگذارید )گاهی حتی روی چشم ها!(. حداقل سه بار 
در روز این کار را انجام دهید. زنجبیل خاصیت ضدالتهابی دارد و هر دردی را 
می تواند کاهش دهد. زنجبیل تازه را پودر کرده و در آب جوش بریزید. اجازه 
دهید روی حرارت ملایم بیست دقیقه دم بکشد. سپس آن را صاف کرده و با 

عسل و لیمو بنوشید. روزی دو فنجان چای زنجبیل مصرف کنید
مشكل در تنفس

وقتی سینه پهلو دارید، تنفس تان تند و سطحی می شود که هر چند علامتی 
معمول است اما کاملا جدی است. توصیه می کنیم حتما داروهای تجویزی تان 

را مصرف کنید اما این راهکارها نیز مفیدند:
. قهوه

کافئین مشابه دارویی به نام تئوفیلین است که می تواند تنگی نفس را کاهش 
دهد. قهوه نه تنها به باز شدن راه های هوایی ریه ها کمک می کند بلکه برای 
تسکین دیگر علائم نیز خوب است. اثر قهوه تا چهار ساعت می ماند بنابراین 

احتمالا لازم است به طور منظم آن را مصرف کنید )فقط وقتی که سینه پهلو 
دارید!(

لرز
معمولا پیش از تب، لرز را تجربه می کنید و وقتی تب فروکش می کند نیز لرز 

دارید. غذاها و نوشیدنی های گرم بهترین راه مقابله با لرز هستند.
. مایعات گرم بنوشید

 اگر دمنوش گیاهی دوست ندارید، یک لیوان آب گرم یا آب مرغ بنوشید. این 
موارد را نیز توصیه می  کنیم: سوپ سبزیجات، دمنوش زنجبیل و زردچوبه، چای 

نعنا، چای زنجبیل و پرتقال، شکلات داغ، قهوه، چای سبز و دارچین.
. ویكس

شاید بوی ویکس را دوست نداشته باشید اما برخی از مرهم های قدیمی مانند 
ویکس در کاهش لرز ناشی از سینه پهلو واقعا موثرند. استفاده از ویکس روی 
یکی دو قسمت از پوست پیش از خواب باعث می شود ویکس مانند محافظی 
برای پوست عمل کرده و جلوی فرار گرما از بدن را بگیرد، در نتیجه بدنتان گرم 
می ماند. اگر نسبت به ویکس آلرژی پوستی دارید، می توانید ویکس را فقط 

تنفس کنید. 
توصیه: از مصرف نوشیدنی های گازدار خودداری کنید زیرا شرایط تان را بدتر 

خواهند کرد. حمام آب گرم هم می تواند مفید باشد.
درد قفسه سینه

احساس ناراحتی در سینه، سرفه های مداوم، تنگی نفس و گاهی خندیدن با 
احساس فشاری که در سینه ایجاد می کنند می توانند درد قفسه سینه را بدتر 

کنند.
. چاى زردچوبه

طی یکی دو سال گذشته همه ی ما در مورد فواید زردچوبه و اینکه چگونه به 
تقویت سیستم ایمنی کمک می کند زیاد شنیده ایم اما آیا می دانستید زردچوبه 
می تواند درد قفسه سینه را نیز تسکین دهد؟ زردچوبه خاصیت آنتی باکتریالی 
و ضدالتهابی دارد. یک قاشق مرباخوری پودر زردچوبه را به آب جوش اضافه 
کنید. اجازه دهید ده دقیقه دم بکشد و سپس آن را صاف کرده و این چای را با 

عسل و لیمو بنوشید. حداقل روزی یک فنجان چای زردچوبه بنوشید.
. چاى زنجبیل

زنجبیل خاصیت ضدالتهابی دارد و هر دردی را می تواند کاهش دهد. زنجبیل 
تازه را پودر کرده و در آب جوش بریزید. اجازه دهید روی حرارت ملایم بیست 
دقیقه دم بکشد. سپس آن را صاف کرده و با عسل و لیمو بنوشید. روزی دو 

فنجان چای زنجبیل مصرف کنید.
توصیه: بخور دادن هم یک راه بسیار خوب برای گردش خون و اکسیژن در 

بدن است.
با چه راهكارهایی می توان به روند بهبودى کمک کرد؟

سیر، عسل خام، فلفل کاین، روغن درخت چای و اکیناسه )سرخارگل(، 
موادی هستند که ترکیباتی مفید برای کمک به بهبودی دارند. دیگر موارد نیز 
شامل تغییراتی در سبک زندگی می شوند، مثلا هیدراته نگه داشتن بدن، مرتبا 
بخور دادن، ده تا دوازده ساعت خواب و استراحت در شبانه روز، تهویه مناسب 

هوای اتاق و خوردن غذاهای سالم.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

به محض اینکه متوجه شدید سینه پهلو دارید باید به پزشک مراجعه کنید. اگر 
علائم خفیف باشند می توانید با توصیه ها و داروهای تجویزی پزشک و کمک 
گرفتن از راهکارهای خانگی در خانه دوره ی نقاهت و بهبودی را طی کنید؛ اما 
اگر علائم شدید شوند، مثلا درد در قفسه سینه یا تنگی نفس داشته باشید باید 

فورا به پزشک مراجعه کرده و احتمالا بستری شوید

کنترل علائم پنومونی؛

۳0 میلیون ایرانی داراى اضافه وزن هستند؛راهکارهای خانگی برای تسکین علائم سینه پهلو

دلیلچاقیواضافهوزن
کودکانرابشناسیم

رفتارهای غذایی نامناسب، مصرف غذاهای چرب و پرکالری، تنقلات کم ارزش 
و نوشیدنی های پر انرژی، افزایش بی تحرکی کودکان و نشستن طولانی مدت در 
مقابل فرستنده های صوتی و تصویری و بازی های رایانه ای زمینه اضافه وزن و 

چاقی را در کودکان فراهم کرده است.
 گزارش های وزارت بهداشت نشان می دهد در چهار دهه گذشته، دختران و 
پسران نوجوان ایرانی در شاخص اضافه وزن از رتبه ۹۶ و 105 در جهان به ترتیب به 
رتبه های ۶8 و 81 رسیده اند که نشانگر صعود ۲8 و ۲4 پله ای در اضافه وزن است.
همچنین شیوع اضافه وزن در دختران نوجوان ایرانی طی این مدت، از ۶ درصد 
به بیش از ۲۶ درصد و در پسران ایرانی از سه درصد به ۲4 درصد رسید که حاکی از 

افزایش بیش از ۲0 درصدی میزان شیوع اضافه وزن است.
کارشناسان حوزه سلامت هشدار می دهند عوارض چاقی از نظر عامل ابتلا 
به بیماری های غیرواگیر مختلف، فاجعه بار و دارای هزینه های اقتصادی بسیار 
سنگین بوده و حدود ۷0 درصد کل مرگ های قابل انتساب به اضافه وزن و چاقی 

در زنان و مردان، مربوط به بیماری های قلبی عروقی است.  
به گفته آنان، از بین تمامی مرگ های ناشی از دیابت، ۹.5 درصد در افراد چاق 
رخ داده و 4.5 درصد در افرادی بوده که نمایه توده بدنی زیر ۳0 داشته اند. بیماری 
مزمن کلیوی و سرطان ها نیز علت کمتر از 10 درصد مرگ های قابل انتساب به 

چاقی و اضافه وزن بوده اند.
عوارض افزایش تصادى اضافه وزن

سید ضیاءالدین مظهری نایب رئیس انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران در 
این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: افزایش تصاعدی اضافه وزن و چاقی، کودکان و 
نوجوانان را نیز مانند بزرگسالان در معرض ابتلا به افزایش چربی خون، پرفشاری 
خون و گرفتگی سرخرگ های خون رسان به ارگان ها و اندام های حساس بدنشان 

قرار می دهد.
وی اظهار داشت: آغاز دیابت زودهنگام بخصوص نوع ۲،  حساسیت، ابتلا به 
آلرژی، بیماری های خود ایمنی بویژه در کودکان پنج ساله نیز به فراوانی مشاهده 
می شود و کودکان چاق مشکل تنفسی داشته، آسم و وقفه تنفس سلامتی و زندگی 

آنها را مورد تهدید قرار می دهد.
چاق  کودکان  که  است  دیگری  عوارض  از  زودرس  بلوغ  داد:  ادامه  مظهری 
گریبانگیر آن می شوند و به بازی نگرفتن آنها از طرف کودکان همسال یا احساس 
خود کم بینی ناشی از تحقیر دایمی آنها به علت اضافه وزن در بین خانواده و در 
خارج از خانواده، آنها را به عدم فعالیت، گوشه گیری بیشتر و دوری کردن از سایر 

همسالان سوق می دهد.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران تصریح کرد: بی تحرکی توام با رژیم های 
غذایی نادرست و استفاده از غذاهای مملو از انرژی و کم تراکم از نظر مواد مغذی 
مورد نیاز رشد کودکان، تماشای زیاد تلویزیون و خوردن خوراکی های بی ارزش تبلیغ 
شده در لابه لای برنامه های هیجان انگیز،  بیش خوری و بدخوری در حین تماشای 
تلویزیون و گرایش به همه چیزخواری تحت تاثیر تبلیغات و آگهی های تجاری، 
گرایش به مصرف بیشتر غذاهای آماده و  نوشابه های گوناگون، دیر خوابیدن و 
کم خوابی های شبانه و عدم نظم و رعایت توالی وعده های غذایی بخصوص حذف 

صبحانه در منزل از عوامل مهم چاقی در کودکان است.
شیوع چاقی در کودکان نگران کننده است

رضا ملک زاده استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران و پژوهشگر نیز در این زمینه 
گفت: شیوع نگران کننده اضافه وزن و چاقی در کودکان ما  ناشی از اصرار خانواده 
ها بر پرخوری فرزندان و در کنار آن، کم تحرکی و کمبود شدید فعالیت های فیزیکی 
کافی در نوجوانان بویژه در بین دختران، به دلایل متعدد از جمله کمبود امکانات 
و زمینه های فرهنگی برای ورزش مستمر آنها است. وی افزود: یکی از مهم ترین 
سیاست های نظام سلامت ایران، پیشگیری از بیماری های مزمن غیرواگیر است 
که 8۶ درصد بار بیماری ها در ایران را به خود اختصاص داده اند و اهداف این 
سیاست، توسط کمیته اجرایی، تعیین و دنبال می شوند و  در سیاست پیشگیری 
از بیماری های مزمن غیرواگیر، توجه بسیار ویژه ای به برنامه های مداخله ای 
پیشگیری از چاقی و اضافه وزن شده است؛ چرا که رد پای چاقی در بسیاری از 
بیماری ها همچون بیماری های قلبی عروقی، سکته های قلبی و مغزی، فشار 
خون بالا، دیابت، سرطان های متعدد، بیماری های مزمن تنفسی و غیره وجود 
دارد و افراد چاق در هنگام ابتلا به این بیماری ها، بیشتر در معرض خطر قرار می 
گیرند. ملک زاده تاکید کرد: چنانچه در اپیدمی کووید1۹ هم، افراد چاق بیش از 

سایرین تحت تاثیر عوارض و مرگ های ناشی از این بیماری قرار گرفته اند.
۳0 میلیون ایرانی داراى اضافه وزن هستند

وی با بیان این که سرانه مصرف کالری ایرانی ها طی چهار دهه گذشته از ۲ هزار 
به بیش از سه هزار کالری رسیده است و 80 درصد جامعه ایران تحرکی کافی و 
مستمر ندارند، گفت: شیوع اضافه وزن و چاقی در ایران طی مدت یاد شده، واقعا 
هراس انگیز شده است. ۳0 میلیون ایرانی دارای چاقی و اضافه وزن هستند و شمار 

افراد چاق،  5.5 برابر و افراد دارای اضافه وزن، بیش از ۳.5 برابر شده است.
ملک زاده خواستار پرهیز افراد از پرخوری و فراهم سازی زمینه های لازم برای 

افزایش فعالیت های فیزیکی کافی و ورزش مستمر همگانی در کشور شد.

دو عامل مهم در افزایش سردردهاى میگرنی؛

علتسردردهایصبحگاهیچیست؟
و  متخصص مغز و اعصاب گفت: عصبانیت، تشنگی، گرسنگی، بوی عطر 
سیگار، گریه و نور شدید می توانند سردردهای میگرنی را تشدید کنند که در بین 

همه این عوامل عصبانیت و فشارهای روحی عامل مهمتری است. 
وحید دستجردی اظهار داشت: برخی افراد با سردرد از خواب بیدار می شوند، 
خواب عمیق ندارند و ضربانی در شقیقه احساس می کنند و این درد در فصل پاییز 
و زمستان که بخاری روشن می شود بیشتر می شود.به نظر می رسد این دردها 
بیشتر شبیه سردردهای میگرنی هستند منتهی سردردهایی که باعث بیدارشدن از 

خواب شوند و با زورزدن ایجاد می شوند باید در ابتدا بررسی شوند.
وی در پاسخ به اینکه علت سردردهای صبحگاهی چیست گفت: این علائم باید 
توسط پزشک بررسی شوند. برخی افراد که خرخر شدید دارند که با قطع تنفس 
همراه است صبح ها با سردرد از خواب بیدار می شوند ولی سردردهای صبحگاهی 

باید بررسی شوند.
دستجردی یکی از علائم واکسن کرونا را سردرد و پادرد طی چند روز عنوان 
کرد و گفت: ساخت آنتی بادی در بدن حدود ۲ هفته طول می کشد و معمولا 
با سردرد و پادرد و بدن درد همراه است. در صورت درد خفیف فرد باید مسکن 
مصرف کند ولی اگر پس از تزریق واکسن فرد دچار سردرد شدید شد باید به 

اورژانس مراجعه کند. 
این متخصص مغز و اعصاب تصریح کرد: کم آبی موجب تشدید سردرد میگرنی 
نمی شود اما عصبانیت، تشنگی، گرسنگی، بوی عطر و سیگار، گریه و نور شدید 
می توانند سردردهای میگرنی را تشدید کنند که در بین همه این عوامل عصبانیت 

و فشارهای روحی عامل مهمتری است.
دستجردی برای شادبودن به مردم توصیه کرد: با برنامه ریزی می توان استرس را 
کاهش داد و شادی را بیشتر کرد ولی برخی مواقع افراد باید برای کاهش افسردگی 

از دارو استفاده کنند.
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سرپرست معاونت مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازى استان قم :

برایتکمیلجادههایدردستاحداث
1100میلیاردریالاعتبارنیازاست

سرپرست معاونت مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
در حال حاضر ساخت و بهسازی ۲۷ کیلومتر جاده در استان قم در حال اجرا است 
که برای تکمیل آن ها و پرداخت مطالبات به اعتباری بالغ بر1100 میلیارد ریال نیاز 
است. محسن محبتی اظهار داشت: قم به عنوان شاهراه 1۷ استان و به مثابه جعبه 
تقسیم راه های مواصلاتی کشور از جایگاه و اهمیت ویژه ای در حوزه راه و حمل و 
نقل جاده ای برخوردار است. محبتی در خصوص آخرین اقدامات در حوزه راهسازی 
استان توضیح داد: تکمیل بهسازی محور قم- نیزار و تکمیل محور قم- آوه از جمله 
مهمترین اقدامات این اداره کل در حوزه راهسازی است. وی با اشاره به این که محور 
قم- نیزار با ۳۷ کیلومتر طول در سنوات گذشته مراحل بهسازی آن انجام شده است، 

افزود: هم اکنون بهسازی قطعه آخر این محور در دستور کار است.
آخرین وضعیت پروژه بهسازى محور قم – نیزارو تقاطع محور قم- آوه

محبتی توضیح داد: عملیات تکمیل بهسازی محور قم – نیزار حد فاصل کیلومتر 
۳0 تا انتهای محور با هزینه کرد  در حدود 50 میلیارد ریال و پیشرفت فیزیکی ۲5 
درصد در دست اجرا است و برای تکمیل آن به 500 میلیارد ریال اعتبار دیگر نیاز 
است. محبتی در خصوص آخرین اقدامات انجام شده در محور قم- آوه توضیح داد: 
عملیات تکمیلی تقاطع غیرهمسطح قم-آوه محدوده کاروانسرای سنگی در مراحل 

پایانی خود به سر می برد و در تلاش هستیم تا هر چه زودتر به اتمام برسد.
محبتی افزود: اجرای بازیافت سرد با سیمان و روکش آسفالت محور قم-جعفریه 
از دیگر اقدامات این اداره کل بوده است که در چهار کیلومتر انتهای حوزه قم به 
سمت آوه در دولاین رفت و برگشت در سال گذشته به اتمام رسید.  وی گفت: یکی 
دیگر از پروژه های راهسازی استان، احداث راه دسترسی شهرک سینمایی پیامبر 

اعظم)ص( است که از پیشرفت فیزیکی 5۶ درصدی برخوردار است.
آخرین وضعیت عملیات احداث تقاطع غیرهمسطح ورجان 

محبتی در خصوص جزییات این پروژه توضیح داد: طول این محور فرعی چهار 
کیلومتر و با اعتبار ۳80 میلیارد ریالی به اتمام خواهد رسید که تاکنون 1۶0 میلیارد 

ریال هزینه شده است و نیاز به تخصیص ۲۲0 میلیارد ریال دیگر دارد.
وی بیان کرد: عملیات احداث تقاطع غیر همسطح ورجان با اعتباری بالغ بر ۲00 

میلیارد ریال و پیشرفت فیزیکی ۲0 درصد در دست اجرا است. 
سرپرست معاونت مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان 
اظهار داشت: مطالعات دو باند کردن مسیر پردیسان- ورجان، تقاطع بلوار عماریاسر 
به آزادراه امیرکبیر، تکمیل محور ورجان- کهک- سه راهی دستگرد، تبادل تقاطع 
پردیسان به محور سلفچگان در محدوده بیمارستان امام رضا)ع(، ساماندهی ورودی 
روستای نیزار- کارخانه سیمان، بهسازی محور جاده قدیم قم- تهران، بهسازی 
محور ساوه - سه راهی تفرش، ارتقای راه اصلی سه راهی لنگرود- کهک، تقاطع 
غیرهمسطح دلیجان- سلفچگان)پهنه صنعتی(، تقاطع غیر همسطح نمایشگاه بین 
المللی، بهسازی باند برگشت محدوده روستای طایقان در محور قم- نیزار، تعریض 
و بهسازی نه کیلومتر مسیر و چهار کیلومتر احداث در محور قم- نیزار در محدوده 
امامزاده عبدالله)ع( و تقاطع روستای علی آباد و بهسازی محور قم- جعفریه در 

محدوده کاروانسرای قلعه سنگی تا پل راه آهن در دست انجام است.

با اعطاى اعتبارنامه منتخبین هیئت مدیره دوره نهم انجام پذیرفت؛

آغازفعالیترسمیهیاتمدیرهدورهنهم
سازماننظاممهندسیاستانقم

باحضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم و مدیرکل راه و شهرسازی 
استان، اعتبارنامه های اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره دوره نهم سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان  قم تقدیم و از عوامل هیئت اجرایی و نظارت بر 

انتخابات استان با اهدای لوح تقدیر و تجلیل بعمل آمد.
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان قم، 
محسن بهشتی در مراسم اعطاء اعتبارنامه اعضای هیات مدیره دوره نهم سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان قم در سخنانی با اشاره به برگزاری انتخابات دوره 
نهم این سازمان اظهار داشت: برگزاری انتخابات کار سختی است و افرادی که در 
جایگاه هیات اجرایی قرار می گیرند، در حقیقت ایثار می کنند و زحمات فراوانی 
را متحمل می شوند. وی گفت: انتخابات این دوره هیات مدیره سازمان به صورت 
الکترونیکی برگزار شد که با وجود برخی از مشکلات، اما در مقایسه با انتخابات 
دوره گذشته، روند رو به رشدی را شاهد بودیم و امیدواریم مشکلات خاص برگزاری 

انتخابات الکترونیکی شناسایی و برای دوره های آینده مرتفع شود.
بهشتی عنوان کرد: یکی از مشکلات سالهای گذشته سازمان، موضوع تصویب 
تعرفه های خدمات مهندسی بوده که در برخی موارد تعرفه جدید چندین ماه بعد 
از سال جدید به تصویب نهایی می رسید که در این راستا توافق کردیم؛ سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان پیشنهادهای خود را  تا 15 بهمن به کمیته کار 
هیات چهارجانبه استان ارائه کند و در نهایت با دعوت از گروه های تخصصی تا 
15 اسفندماه جمع بندی در این کمیته صورت گیرد و تا پایان سال تعرفه خدمات 
آینده تصویب و ابلاغ شود که در این راستا رویه ما این بوده که  مهندسی سال 

پیشنهادهای همگان شنیده تا در فرآیند تصمیم گیری لحاظ شود.
وی گفت: جامعه مهندسان می بایست در قبال تصمیماتی که برای این سازمان 
گرفته می شود حساسیت داشته باشند و نظرات و دغدغه های خود را مطرح و گوش 
مسئولان برسانند و نباید بی تفاوت نسبت به مسائل بود. بهشتی گفت: امیدواریم با 
آغاز به کار دوره نهم هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم شاهد 
پیگیری مسائل ریشه ای باشیم و نباید موضوعات فرعی و پیش پا افتاده، هیات مدیره 
را از پرداختن به مسائل اصلی و مهم باز دارد و سازمان نظام مهندسی قم همواره 
در سطح کشور جایگاه خوبی داشته و در شورای مرکزی نیز دارای کرسی بوده که  
انتظار می رود این حرکت رو به رشد تداوم یابد. حسن صبوری رییس دستگاه نظارت 
بر انتخابات نهمین دوره انتخابات سازمان نظام مهندسی استان قم در این مراسم 
در سخنانی اظهار داشت: انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان قم در نهم مهرماه سال جاری به صورت الکترونیکی برگزار شد که در این راستا 
هیات اجرایی و هیات نظارت تلاش های بسیاری به منظور فراهم آوردن شرایط 
لازم برای برگزاری انتخابات داشتند که از تمامی این عزیزان قدردانی می کنیم. وی 
افزود: در این دوره از انتخابات با طرح موضوع تعارض منافع، چالش هایی وجود 
داشت که هیات اجرایی در این زمینه تصمیمات و موضع گیری های خوبی داشتند و 
دستگاه نظارت نیز در کنار هیات اجرایی بود و خوشبختانه در مجموع شاهد برگزاری 
انتخابات با کمترین حاشیه بوده ایم. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیان داشت: 
با توجه به اینکه اعضای سازمان بیش از 5 هزار نفر است، تعداد اعضای هیات مدیره 
در این دوره به 11 نفر افزایش یافت در حالی که در دوره قبل نه نفر عضو هیات مدیره 
بودند. صبوری گفت: از تلاش ها و  زحمات اعضای دوره هشتم هیات مدیره سازمان 
در سه سال گذشته قدردانی می شود و امیدواریم از تجربیات این عزیزان نیز در دوره 
جدید استفاده شود که با اعطای اعتبارنامه ها که به امضای وزیر راه و شهرسازی 
رسیده، هیات مدیره می بایست در اولین فرصت نخستین جلسه خود را برگزار و 
انتخابات هیات رئیسه را برگزار نماید. گفتنی است در انتخابات نهمین دوره که در نهم 
مهرماه سال جاری برگزار شد از مجموع 5408 نفر واجد شرایط رای، شاهد 1۹۹۳ 

رای ماخوذه و با مشارکت بیش از ۳۷ درصد بوده ایم.
 

سازمان معدن،صنعت و تجارت قم اعلام کرد:

عملکردنانوایانقمزیرذرهبینبازرسان
با اجرای طرح نظارت بر عملکرد نانوایان قم ،تخلفات محرز به تعزیرات حکومتی 

ارسال شد. 
به گزارش سازمان معدن،صنعت و تجارت قم،با  اجرای طرح نظارت بر عملکرد 

نانوایان گشت مشترک بازرسی از چندین واحد نانوایی در سطح شهر انجام شد.
در این بازدیدها که بازرسان دستگاه های متولی امرنظارت، هم چون سازمان 
صنعت، معدن و تجارت و اداره کل غله با همراهی روسای شعب اداره کل تعزیرات 
حکومتی استان قم حضور داشتند، گزارش تخلف برخی نانوایان تنظیم و جهت 

رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال گردید.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

برگزاریانتخاباتشوراهایدانشآموزی
در1۳۵0واحدآموزشی

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش وپرورش استان قم گفت: انتخابات شوراهای 
دانش آموزی از 1۹ آبان ماه آغاز شده و تا پایان ماه جاری در 1۳50 واحد آموزشی قم برگزار 

می شود. 
ناصر حمزه ای افزود: درسال های گذشته انتخابات شوراهای دانش آموزی فقط در یک 
روز برگزار می شد، ولی امسال به دلیل غیرحضوری بودن مقاطع متوسطه اول و ابتدایی، به 

مدارس فرصت داده شد این انتخابات در چندین روز ترتیب یابد.
مجازی  به صورت  دانش آموزی  شوراهای  انتخابات  گذشته  سال  از  این که  بیان  با  وی 
برگزار می شود، اضافه کرد: کاندیداها یک هفته قبل از برگزاری انتخابات تبلیغات، طرح و 
پیشنهادات خود را در شبکه شاد، گروه ها و کانال های دانش آموزی ارائه دادند و دانش آموزان 

نیز از طریق شبکه شاد می توانند در این انتخابات شرکت کنند.
برگزاری  هدف  مهم ترین  را  مدارس  فعالیت های  در  دانش آموزان  مشارکت  جذب  وی 
انتخابات شوراهای دانش آموزی عنوان کرد و ادامه داد: دانش آموزان با شرکت در انتخابات 
شوراهای دانش آموزی ضمن آشنایی با روند انتخابات، با تصدی گری برنامه های پرورشی، 

فرهنگی و آموزشی آشنا می شوند و  مسوولیت پذیری و جامعه پذیری در آن ها ارتقا می یابد.
به گفته حمزه ای، دانش آموزان پایه سوم و بالاتر می توانند در این انتخاب هم رای دهند 
و هم کاندیدا شوند؛ ولی دانش آموزان پایه های اول و دوم ابتدایی فقط می توانند در این 
انتخابات رای دهند. وی اضافه کرد: اگر تعداد دانش آموزان 100 تن باشد، پنج نفر به عنوان 
عضو اصلی و ۲ نفر به عنوان عضو علی البدل انتخاب می شوند و اگر تعداد دانش آموزان 150 

تن باشد،  ۲ تن به اعضای اصلی شورا اضافه می شود.
به گفته وی،  به ازای اضافه شدن هر 100 دانش آموزان به جمعیت مدرسه، ۲ تن نیز 
این که  بیان  با  قم  آموزش وپرورش  معاون  شد.  خواهد  اضافه  شوراها  اصلی  اعضای  به 
دانش آموزانی که بیشترین رای را در مدارس کسب نمایند، به عنوان رییسان شورا برگزیده 
می شوند، افزود: از بین رییسان شوراهای دانش آموزی نواحی آموزش وپرورش، 14 تَن 
شامل هفت دختر و هفت پسر به عنوان مجمع شورای دانش آموزی انتخاب می شوند که 

مشاوران مدیرکل آموزش وپرورش قم در امور مختلف نیز خواهند بود.
وی اضافه کرد: از بین 14 دانش آموز انتخاب شده، ۲ تَن به عنوان عضو مجلس دانش آموزی 

کشور به دبیرخانه این مجلس که در تهران مستقر است، معرفی می شوند.
وی بیان کرد: عمده فعالیت دانش آموزان، تشکیل کمیته های مختلف آموزشی، فرهنگی 
و پرورشی، بهداشت،  تربیت بدنی، تربیت اجتماعی سیاسی، تربیت اقتصادی خواهد بود که 

از هر کلاس یک نفر عضو این کمیته ها خواهد بود.
حمزه ای با اشاره به این که در هر کمیته یک دبیر نیز عضویت دارد،  اضافه کرد: اعضای 
معاونان  و  دبیران  حضور  با  آموزشی  مختلف  مسائل  خصوص  در  دانش آموزی  شورای 
آموزشگاه در حوزه های مختلف مربوط به کمیته ها تصمیم گیری و با تشکیل انجمن های 
فعال در مدرسه نسبت به مصوبات کمیته اقدام می کنند. ۲۷5 هزار دانش آموز در سه مقطع 

ابتدایی، متوسطه اول و دوم در استان قم تحصیل می کنند.
 

مدیرکل نوسازى، توسعه و تجهیز مدارس استان قم :

نرخاحداثمدارسخیرسازدرقم
۵0درصدافزایشیافت

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: طی سال گذشته احداث 
مدارس خَیِری در قم با همت خیران مدرسه ساز این استان 50 درصد رشد پیدا کرده است. 
محسن پورگلیان در بیست وسومین جشنواره خیران مدرسه ساز استان طی سخنانی اظهار 
داشت: 114 کلاس درس و ۲۷ هزار و ۹00 مترمربع فضای آموزشی با ساخت 18 طرح به 

فضای آموزشی استان اضافه شده است.
وی افزود: از سال ۹۹ حدود ۶00 میلیارد ریال از محل مشارکت های خیران در ساخت 
ابتدای نیمه دوم 1401 به  آنها  از  طرح های جدید هزینه شده که تعداد قابل توجهی 
بهره برداری می رسد. وی خاطرنشان کرد: برغم همه این تلاش ها، قم رتبه ۲۷ سرانه آموزشی 
کشور را دارد و با توجه به موضوع مهاجر پذیر بودن این استان، سه هزار و ۶00 میلیارد ریال 

برای ساماندهی ورودی های جدید بودجه لازم است.
جلب  برای  مختلف  پویش های  انداختن  راه  به  اشاره  با  قم  مدارس  نوسازی  مدیرکل 
مشارکت های مردمی ادامه داد: یکی از اساسی ترین مشکل ها در زمینه احداث فضاهای 

آموزشی، زمین می باشد که امیدواریم خیران به آن توجه ویژه داشته باشند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در این نشست گفت: نگاه عالمانه خیران مدرسه ساز به 
مقوله کار خیر که منجر به ساخت مدرسه می شود، توفیقی است که نصیب هر کس نمی شود 

و امروزه دانش آموزان، خیران را از جهت علمی و فرهنگی الگوی خود قرار می دهند.
حمیدرضا شیخ الاسلام افزود: در مدرسه سازی نه تنها ابعاد تربیتی دانش آموزان مورد 
توجه قرار می گیرد بلکه ساخت مدارس در کاهش هزینه های خانوار مانند سرویس ایاب 
و ذهاب نیز موثر است و چنانچه خیران حضور نداشتند، آموزش و پرورش نمی توانست به 
اهداف مورد نظر خود دست یابد. مدیرعامل مجمع خیرین مدرسه ساز استان نیز با اشاره به 
تلاش حداکثری برای جذب خیران مدرسه ساز استان بیان داشت: نیمی از مدارس استان 
به همت خیرین مدرسه ساز ساخته شده، ولی جبران کمبود مدارس در مناطق مختلف، 
همت بیشتر خیران مدرسه ساز را می طلبد. اجرای سرود دانش آموزی و قدردانی از خیران 

مدرسه ساز از دیگر برنامه های بیست و سومین جشنواره خیرین مدرسه ساز استان بود.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگرى و صنایع دستی استان قم:

بازارشمسهبازاراختصاصی
انگشترایرانمیشود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت:به دنبال ایجاد بازار 
مخصوص شهر ملی انگشتر ایران در بازار بزرگ شمسه قم هستیم. 

علیرضا ارجمندی، اظهار کرد: صنایع دستی یکی از عوامل توسعه گردشگری محسوب 
می شود که گاهی به عنوان مشاغل خانگی نقش مهمی در اقتصاد خانوار ها و جامعه دارد.

او ادامه داد: قم قطب انگشتر دست ساز ایران است و با توجه به علاقه مندی ساکنان عرب 
حوزه خلیج فارس، این منطقه بازار بزرگ و مهمی برای صادرات انگشتر استان است.

ایجاد اشتغال و صادرات استان  با اشاره به نقش انگشتر دست ساز قم در  ارجمندی 
افزود: بازار شمسه که برخی از مغازه های آن در تملک بانک شهر است به دلیل قرار گرفتن 
در نزدیکی حرم مطهر حضرت معصومه )س(، موقعیت بالایی دارد تا به عنوان مرکز تولید 
و عرضه انگشتر قم مورد توجه قرار گیرد. او تصریح کرد: درصدد هستیم با رسیدن به یک 
تفاهم جامع و عقد قرارداد با شرکت مسکن و عمران تجارت آتیه کیش وابسته به بانک شهر، 

بازار شمسه را به بازار اختصاصی شهر ملی انگشتر ایران تبدیل کنیم.
 

همایش»زوجهایبهشتی«
درقمبرگزارشد

همایش »زوج های بهشتی« ویژه زوج هایی که زندگی مشترک خود را در اتاق عقد حرم 
مطهر بانوی کرامت آغاز کردند، امروز با سخنرانی امام جمعه قم در حرم مطهر کریمه 

اهل بیت)س( برگزار شد.
همایش زوج های بهشتی عصر روز جمعه با اجرای علی امیدواریان و حجت الاسلام علی 
سرلک کارشناس مسائل دینی در شبستان نجمه خاتون)س( حرم مطهر بانوی کرامت برگزار 
شد. آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( طی سخنانی 
در این مراسم با اشاره به اهمیت ازدواج در دین مبین اسلام، بر لزوم فراهم سازی زمینه های 
ازدواج توسط خیرین و مسؤولان تاکید کرد.  همچنین اجرای گروه تواشیح، مدح خوانی 
سید محسن بنی فاطمی و اهدای متبرکات آستان مقدس فاطمه معصومه سلام الله علیها به 
زوج های جوان بخش دیگری از این مراسم بوده است. خاطرنشان می شود، شرکت کنندگان 
در این همایش زوج هایی بودند که زندگی مشترک خود را در اتاق عقد حرم مطهر بانوی 
کرامت آغاز کردند؛ اتاق عقد حرم مطهر در ایام مختلف سال به ویژه در میلادها و اعیاد 
میزبان زوج های جوان است و علاقه مندان برای استفاده از این ظرفیت می توانند به سامانه 

AMFM.IR مراجعه کنند.
 

به همت بنیاد کرامت رضوى صورت می گیرد:

اجرایویژهبرنامهوفاتدر۸۸۸نقطهکشور
و  نقطه محروم  بانوی کرامت در 888  برنامه وفات  ویژه  بنیاد کرامت رضوی،  به همت 

روستایی کشور اجرا می شود. 
به گزارش آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(ویژه برنامه ای به مناسبت وفات حضرت 
فاطمه معصومه )س( با عنوان »روضه اخت الرضا )ع(«به همت بنیاد کرامت رضوی،  تدارک 

دیده شده است که در ۲5 آبان ماه  در 888 نقطه محروم و روستایی کشور برپا می شود.
این ویژه برنامه در قالب پویش ملی»هر محله یک خادم«  از سوی امور فرهنگی خواهران 
آستان مقدس قم  با برنامه ریزی موسسه جوانان بنیاد کرامت رضوی اجرا می شود. این 
ویژه برنامه با هدف گرامیداشت مقام و منزلت این بانوی مکرمه )س(، ترویج شعایر دینی و 
تکریم خواهر امام رضا )ع( تدارک دیده شده است و متبرکات رضوی برای این مجالس روضه 

ارسال می شود.

 

امام حسن عسگری)ع( یازدهمین پیشوای شیعیان جهان با تدبیر و روشنگری، 
پیروان خویش را برای پذیرش مساله غیبت حضرت مهدی)عج( آماده کرد و با 
هدایت های حکیمانه به خرافه پرستی ها و همچنین شبهه افکنی های جریان 
های انحرافی پایان بخشید و حقایق راستین دین اسلام را پیش چشم همگان 

آشکار ساخت.
سیره و روش ائمه اطهار)ع( از زاویه های مختلفی قابل بررسی است و یکی از 
مولفه های مهم زندگی این بزرگواران دفاع از عقاید، معارف و فرهنگ اسلام حقیقی 
به شمار می رود. آنان در این رهگذر کوشش های فراوانی را به کار بستند و در سخت 

ترین شرایط در برابر کجروی ها و انحراف ها ایستادند.
امام حسن عسگری)ع( به عنوان یازدهمین پیشوای شیعیان در دوران امامت 
خویش علاوه بر طاغوت ستیزی، همواره با فرقه هایی که به تحریف اسلام می 
پرداختند مبارزه می کرد. این امام بزرگوار در هشتم ربیع الثانی 232 هجری در 
شهر مدینه دیده به جهان گشود. »ابومحمد« کنیه این امام همام و »صامت، هادی، 
رفیق، زکی، سراج، مضی، شافی، نقی و عسگری« از لقب های ایشان به شمار می 
روند. حجت الاسلام »محسن عرفاتی« مدیر طرح و برنامه شبکه قرآن و معارف 
صدا وسیما و پژوهشگر امور دینی با بررسی ویژگی های شخصیتی و اجتماعی امام 
حسن عسگری)ع( این حضرت را فقیه و عالم نسبت به مسایل روز آن دوران دانست 
و اشاره کرد: این امام همام با وجود حکمفرما بودن خفقان شدید در جامعه، همواره 
سعی داشت تا سطح علمی و بصیرت شیعیان را ارتقا بخشد و زمینه را برای پذیرش 
دوره غیبت امام زمان)عج( در اذهان مردم و جامعه فراهم کند. در ادامه دیدگاه های 

وی را از نظر می گذرانیم.
** فعالیت هاى علمی امام حسن عسگرى )ع( در رد شبهه هاى مخالفان

امام حسن عسگری)ع( کوشش های علمی فراوانی را در دفاع از اسلام ناب 
محمدی و با روشنگری در ارتباط با شبهه های موجود انجام داد و با تمام محدودیت 
هایی که از طرف خلیفه های عباسی برای او وجود داشت، شاگردان بسیاری را 
تربیت کرد. خرافه پرستی و شبهه پراکنی ها درباره اعتقادهای مسلمانان در جامعه 
آن روز بسیار گسترش یافته بود که در این راستا امام)ع(  با برگزاری جلسه های 
علمی، مردم را نسبت به مسایل روز و حقایق آشنا می ساخت و با جذب آنان در راه 

مبارزه با حاکمان جور به هدایت و روشنگری می پرداخت.
** آماده سازى شیعیان براى دوران غیبت حضرت مهدى)عج(

آماده سازی شیعیان برای دوره غیبت امام مهدی)عج( از جمله فعالیت های امام 
حسن عسگری)ع( به شمار می رفت و ایشان وظیفه داشت تا مردم را برای دوران 
غیبت فرزند بزرگوارش آماده کند. عباسیان که حدیث ها و روایت های مستند در 
ارتباط با میلاد دوازدهمین پیشوای شیعیان)عج( را در دست داشتند، مراقبت از 
امام حسن عسگری)ع( را به اوج خود رساندند و امام)ع( را مجبور به حضور پی در 
پی در دربار می کردند و حتی به بهانه  های مختلف ایشان را به زندان می بردند و 

تحت نظارت مأموران مخفی خود قرار می دادند. مراقبت های شدیدی درباره رفت 
و آمدهای امام )ع( و شیعیان به وجود می آمد که با رفتار هوشمندانه و تدبیرهای 
خاص ایشان، نقشه دشمنان در آزار و اذیت شیعیان و دوستداران آن حضرت)ع( 
خنثی شد. با توجه به اینکه امام حسن عسگری)ع( سال های زیادی را در زندان 
عسکریه بسر می برد تمامی کارها و نامه های خویش را به وسیله وکلا یا همان نوابین 

انجام می داد.
این آماده سازی در طول تاریخ امامت به وسیله ائمه اطهار)ع( انجام گرفت و زمینه 
سازی برای پذیرش مساله غیبت تداوم یافت و در دوران امام هادی )ع( و امام حسن 
عسگری )ع( و با نزدیك شدن زمان تولد حضرت مهدی )عج( این نیاز جدی تر 
شد. نشر حدیث ها و معارف مربوط به عصر غیبت و ویژگی های آن از جمله مبحث 
هایی بود که امام )ع( با یاران و نمایندگان خود مطرح می کرد تا به اطلاع مردم 

رسانیده شود.
** ایستادگی امام حسن عسگرى )ع( در برابر جریان هاى انحرافی

انحرافی  های  اندیشه  خویش،  های  روشنگری  با  )ع(  عسگری  حسن  امام 
و مخالفان دین الهی را رسوا می ساخت و با آگاهی کامل از این جریان ها به 
هدایتگری پیروانش می پرداخت و بدین وسیله گروه های زیادی از مردم را از 
سرگردانی نجات می داد. امام حسن عسگری )ع( در خصوص گروه منحرفان بارها 
اعلام موضع کرد و افراد زیادی را که گرفتار انحراف های دینی شده بودند رهایی 
بخشید. امام یازدهم)ع( در زمان امامت خود بدنه اجتماعی شیعه را به عنوان یك 
جریان سیاسی برای تشکیل جامعه به خوبی مدیریت کرد. وی که همواره در تمام 
دوران زندگی خویش تحت فشار بود از هر فرصتی برای ارتباط و هدایت شیعیان 

بهره می برد.
و  داشتند  وحشت  زمان)عج(  امام  امامت  از  عباس  بنی  حکومت  دستگاه 
می دانستند جانشین امام حسن عسگری)ع( بزرگمردی است که جهان را پر از 
عدل و داد می کند، از این رو با تحت نظر گرفتن ایشان از همان ابتدا در فکر نابودی 
حضرت مهدی)عج( بودند. با وجود حفاظت های شدید دستگاه حکومتی امام 
حسن عسگری)ع( با ایستادگی در برابر حاکمان وقت در جهت حفظ و گسترش 
اسلام کوشید. به دنبال افشاگری ها و فعالیت های ارزنده آن امام همام)ع(، معتمد 

عباسی دستور از میان بردن امام یازدهم)ع( را صادر کرد.
** تاکید امام حسن عسگرى )ع( به زیارت اربعین

امام حسن عسگری)ع( همواره شیعیان را به حفظ یادبود مراسم زیارت اربعین 
تشویق می کرد زیرا بقای شیعه را در گرو پیوند با زیارت اربعین امام حسین)ع( 
می دانست چراکه نهضت سید و سالار شهیدان)ع( عامل بقا و حیات دین اسلام 
است این امام همام می خواست که نهضت کربلا تا همیشه زنده بماند. امام حسن 
عسگری )ع( با تاکید بر زیارت اربعین سعی داشت تا شعارها و نهضت عاشورا در 
طول تاریخ گم نشود و شیعه مانند دیگر فرقه ها در شرایط سخت از میان نرود. 
امام حسن عسگری )ع( اتحاد و انسجام مسلمان و شیعیان را پیرامون نهضت امام 
حسین)ع( جستجو می کرد و بزرگی امروز شیعه و رهایی از سختی های دوران 

غیبت را مرهون واقعه عاشورا می دانست.
** شیوه هاى رفتارى و عملی امام حسن عسگرى)ع(؛ عاملی موثر در 

کاهش آسیب هاى اجتماعی
توجه به زندگی ائمه معصومان)ع( بسیاری از آسیب های اجتماعی را که جامعه 
امروزی در آن گرفتار هستند، ترمیم می کند. شناختن راه و روش امامان و بزرگی 
هدف آنان می تواند از به وجود آمدن جریان های تکفیری جلوگیری به عمل آورد و 
آنها را به اسلام ناب برگرداند. امام حسن عسگری)ع( با درس آموزی و اتخاذ برنامه 
های راهبردی سبب پیمان گروه های مختلف مردم شد و با یادآوری حوادث مهم 
تاریخی همچون اربعین سعی در اصلاح آسیب های موجود در آن روزگار داشت 
که استفاده از روش ایشان به عنوان الگویی موثر خواهد توانست، تاثیر معنوی و 

اخلاقی زیادی در میان مردم و جامعه امروزی به جای بگذارد.

به مناسبت سالروز میلاد یازدهمین پیشواى شیعیان؛
ترسیم نقشه راه شیعیان در زمان غیبت با تدبیر امام حسن عسگری)ع(

همه می دانند که دوران نوجوانی، دوران سر پر شر و 
شور عشق و دوست داشتن های موقتی و ظاهری است 
اما خود نوجوان به خاطر خودمحوری که دارد، تصور 
می کند این عشق اول و آخر و درست است . خانواده 
چطور می توانند راه و روش درست را به نوجوان نشان 

دهند؟
در بین دوره های رشد هر انسانی، نوجوانی یک دوره 
حساس است که افراد دارای سلایق خاص و علائق 
متفاوتی می شوند چرا که با دنیای جدید و متفاوتی روبه 
رو شده و درک تازه ای از همه چیز پیدا می کنند. یکی 
از مسائل مهم در این دوره عشق و عاشقی و گرایش به 
جنس مخالف است که اغلب نوجوانان با مخالفت و 

نگرانی والدین مواجه می شوند.
در این دوره خود نوجوان به خاطر شرایط خاص بلوغ 
بسیار آسیب پذیر است اما خیلی از والدین که دوران 
نوجوانی خودشان را فراموش کرده اند، نحوه ارتباط با 
نوجوان در این دوره را بلد نیستند و با رفتارهای اشتباه 
باعث گرایشات انحرافی و مشکلات اخلاقی و رفتاری 
بچه هایشان می شوند. والدین باید بدانند که این دوره را 
چطور مدیریت کنند تا نوجوان بخوبی و سلامت از این 

مرحله زندگی عبور کند.
نوجوان ها عموما در این دوره براساس دوست ها و 
گروه هایی که در آنها عضو هستند، عمل می کنند و 
دیدگاه خاصی هم نسبت به دوست داشتن و عشق و 
عاشقی در این دوره پیدا می کنند. سعی کنید بیشتر 
در این زمان با نوجوان گفت وگو کنید تا احساس تنهایی 
نداشته باشد. حواستان باشد که شنونده خوبی باشد 
و مثل یک دوست پای صحبتش بنشینید، نه یک والد 

سرزنش گر تنبیه کننده!
دوره   های  عشق  درباره  که  است  این  دیگر  نکته 
نوجوانی با فرزندتان خیلی شفاف صحبت کنید اما 
شخصیت او را زیر سوال نبرید که تو نمی دانی و اشتباه 

می کنی!

 *با نوجوان چطور صحبت کنیم؟
تو نمی خورد«،  به درد  آدم  عبارت هایی شبیه »این 
آنها  خانواده  »سطح  است«،  این  از  بالاتر  تو  »شأن 
پایین است«، »بهتر از اینها در انتظار تو است« نه تنها 
مشکلی را حل نمی کند، بلکه گسستی که بین پدر و 
مادر و نوجوان وجود دارد، بیشتر و او را روز به روز از پدر و 

مادرش دورتر و به جمع همسالانش نزدیک تر می کند.
باید تمرین کنید که با متانت و از سر همدلی با آنها 
از  را  آنها  و  صحبت  عشق  جمله  از  چیز  همه  درباره 

پیامدهای منفی عشق در زمان نوجوانی آگاه کنیم.
به جای اینکه عشق را به کلی انکار و آنها را از هرگونه 
رابطه ای منع کنید، به آنها بگویید که حق هر انسانی 
پیامدهای  به دلیل  اما  تجربه کند  را  است که عشق 
آسیب رسانی که در نوجوانی دارد، بهتر است آن را کمی 

به تعویق بیندازیم.
با این رویکرد حتی جسورترین نوجوان ها منطقی 
می شوند. وقت آن است که نوجوانان را جدی تر بگیریم، 
و  بشناسیم  رسمیت  به  بیشتر  را  احساس هایشان 
الگو های کهن فرزندپروری و نگاه تحکم آمیز و از بالا به 

پایین را دور بریزیم.
جنس  با  روابط  به  نوجوانتان  دختر  اینکه  پذیرش 
مخالف اشتیاق دارد، کمی سخت به نظر می رسد. اما 
آنچه که راهگشا است آگاهی از نحوه برخورد مناسب  با 
دختران و پسران نوجوان است. اطلاعات و آگاهی خود 
را از روحیات نوجوان خود بالا ببرید و پیش از آنکه او 
دست به این چنین انتخاب هایی بزند، او را از معضلات 

و مضرات این دوستی، آگاه کنید.
 *نوجوان را سرزنش نكنید و رابطه دوستانه 

داشته باشید
سعی کنید از سرزنش دور شوید و زمانی که به شما 
اعتماد می کند، فضای دوستانه داشته باشید  مثل یک 
دوست صمیمی او را راهنمایی کنید تا او به خواسته 
های درستش برسد. سعی نکنید در روابط با دوستانش 

مچ او را بگیرید ، چرا که این کار نه تنها هیچ فایده 
ای ندارد بلکه باعث می شود که او از شما دور شود و 
کارهای پنهانی انجام دهد. اگر نوجوان خطایی هم 
مرتکب شد ، از آن  چشم پوشی کنید تا به مسیرهای 

اشتباه ، از ترس شما نرود.
*با عشق نوجوان تان مستقیم مبارزه نكنید

سعی کنید به جای جنگ و ستیز و مبارزه ، برای او 
یک پناهگاه امن باشید تا به فکر جنگ با شما نباشد 
و به خاطر دوری از شما نخواهد کار اشتباه بکند. چه 
نوجوان هایی که در این دوره از خانه فراری می شوند و 
دچار معضلات زیادی از جمله اعتیاد می شوند، سعی 
کنید آرامشتان را حفظ کنید و خونسرد باشید و به روش 

های صحیح برای ارتباط با نوجوان پناه ببرید.
*از فرزندتان حمایت کنید

یکی از مهمترین مواردی که عشق و محبت شما را به 
فرزندتان نشان می دهد  و باعث می شود او به شما تکیه 
کند، این است که از او حمایت کنید جملاتی مثل »تو 
تا آخر عمر بچه ما هستی«، » ما از تو حمایت می کنیم« 
باعث احساس امنیت در او می شود. بنابراین به جای 
وضع کردن قوانین سفت و سخت و معلم سخت گیر 
بودن، اجازه تجربه به بچه بدهید البته تجربیاتی که به 
قیمت سنگین برایش تمام نشود. بچه ها را خیلی سوال 
پیج نکنید واجازه دهید راحت باشند اما از دور حواستان 
به ارتباطاتش باشد و در زمینه دوست یابی و عشق و 

عاشقی حتما راهنمای او باشید.
به فرزندتان آموزش دهید که نباید روابط با دیگران 
تمام زندگی اش بشود ، مسائل احساسی و عاطفی 
رابطه  وارد  نوجوانی  وقتی  از درس جداست. معمولا 
عشقی می شود، تمایل زیاد به صحبت با طرف مقابل 
و ارتباطات فضای مجازی و اینترنت پیدا می کند، بهتر 
است برای او محدودیت اینترنت وضع کنید تا بتواند 
احساساتش را محدود و کنترل کند ولی نه اینکه به 

یاغی شدن بچه بیانجامد.

نوجوانان را سرزنش نكنیم؛

تکنیکهایبرخوردبا»عشقهایدوراننوجوانی«
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 رییس سازمان خصوصی سازى:

سهامباقیماندهدولتازشرکتها
تاپایانسالتعیینتکلیفمیشود

رییس سازمان خصوصی سازی گفت: بخش باقی مانده سهام دولت در برخی شرکت 
 ها از جمله مس، فولاد، خودروسازی سایپا، ایران خودرو، بانک های تجارت، ملت و 
صادرات، مخابرات، هلدینگ خلیج فارس و کشتیرانی برای واگذاری تا پایان سال تعیین 

تکلیف می شود.
جمع  در  ایران  بازرگانی  اتاق  نشست  حاشیه  در  شنبه  روز  قربان زاده«   »حسین 
خبرنگاران اظهار داشت: به دنبال تشکیل هیات پذیرش پالایشگاه ها و شرکت های 
پتروشیمی که تاکنون وارد بورس نشده اند، هستیم تا با اجرای قوانین موانع این مسیر 

رفع شود.
وی افزود: پالایشگاه شازند الزام های مقدماتی را پشت سر گذاشته است و بر اساس 
برنامه ریزی ها تا یک ماه آینده عرضه اولیه آن انجام می شود، همچنین سه هلدینگ 
نیروگاهی نیز در حال طی کردن مسیر پذیرش در بورس هستند که به زودی عرضه اولیه 

آنها انجام می شود.
قربان زاده با بیان اینکه آسیب شناسی از گذشته سازمان خصوصی سازی به ویژه در 
بخش واگذاری ها اولویت آغاز فعالیت من در این نهاد بوده است، تصریح کرد: مدیریت 
و واگذاری مناسب دارایی های دولت در قالب شرکت ها و بنگاه ها از جمله اهداف این 

سازمان است.
وی با بیان اینکه مهمترین چالش در مفهوم خصوصی سازی است، تاکید کرد: 
واگذاری بخشی از دارایی های دولت به بخش خصوصی با مقاومت هایی همراه است 
و به سختی انجام می شود که این روند با رایزنی های مناسب به نتیجه دلخواه خواهد 

رسید که باید با هم فکری بخش خصوصی انجام شود.
رییس سازمان خصوصی سازی با اشاره به ایجاد شفافیت در این نهاد، اظهار داشت: 
همه مراحل انجام شده در پرونده های چالشی بر روی سایت این سازمان قابل مشاهده 
است و این روند در آینده برای واگذاری های جدید نیز ادامه خواهد داشت تا موجب 

اطمینان خاطر عمومی شود.
خصوصی سازى باشگاه هاى استقلال و پرسپولیس انجام می شود

قربان زاده گفت: درباره باشگاه های استقلال و پرسپولیس باید تضمینی از موفقیت 
بعد از واگذاری وجود داشته باشد و بدون این تضمین، واگذاری امکان پذیر نخواهد بود 

تا این باشگاه ها به سرنوشت باقی بنگاه ها دچار نشوند.
وی با بیان اینکه باید تکلیف حق پخش، تبلیغات محیطی و سودآوری مشخص شود، 
خاطرنشان کرد: ارزش گذاری و قیمت گذاری برند و صورت های مالی انجام شده است 
و این دو باشگاه آماده واگذاری هستند اما به دلیل داشتن هواداران ده ها میلیونی نباید 

بدون عاقبت اندیشی مسیر خصوصی سازی را طی کنند.
وی تاکید کرد: عجله ای برای واگذاری باشگاه های استقلال و پرسپولیس نداریم و 

در زمان مشخص و موقعیت مناسب خصوصی سازی این بخش انجام خواهد شد.
آشتی دولت و بخش خصوصی، اقتصاد کشور را متحول می کند

قربان زاده  همچنین در نشست خبری با بیان اینکه گله هایی در زمینه خصوصی سازی 
وجود دارد که با آشتی دولت و بخش خصوصی، چشم انداز بهبود اقتصاد ایجاد و 
مشکلات رفع می شود، خاطرنشان کرد: واگذاری ها به حمایت مسوولان نیاز دارد تا 
بخش خصوصی بتواند وارد عرصه عمل شده و بهره وری و اشتغال زایی مناسب را ایجاد 

کند.
وی با تاکید بر اینکه فرآیندهای خصوصی سازی باید اصلاح شود، خاطرنشان کرد: 
در دوره جدید تلاش می کنیم تا در زمینه واگذاری ها به تحول دست یابیم که در گام 

نخست کارگروه هایی تشکیل شد تا روند ارزش گذاری و تعیین قیمت تغییر یابد.
این مقام مسوول با بیان اینکه دقیق بودن ارزش گذاری از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است، تاکید کرد: با اصلاح این مسیر و خصوصی سازی درست، بنگاه ها به بهره وری و 

رشد دست پیدا می کنند که این روند بهبود اقتصاد ملی را تضمین می کند.
رییس سازمان خصوصی سازی با اشاره به اینکه مالکیت باید پاداش مدیریت بهره ور 
باشد، تاکید کرد: قوانین باید به گونه ای باشد که دولت با واگذاری ها، فقط با نظارت به 

اهداف خود برسد بدون اینکه در این زمینه نیاز به اقدام داشته باشد.
بهره وری  ارتقای  اخیر  ماه  در  شده  انجام  شناسی های  آسیب  در  افزود:  وی 
هدف گذاری و در این راستا کارگروهی تشکیل شد تا با افزایش بهره وری بتوانیم به سود 

بیشتر دست پیدا کنیم.
قربان زاده با بیان اینکه دولت املاک، مستغلات و بنگاه های قابل واگذاری دارد، 
تصریح کرد: ۹0 هزار میلیارد تومان تکلیف بودجه ای فروش سهام و 1۳0 هزار میلیارد 
تومان رفع دیون در نهادهای مختلف برعهده سازمان خصوصی سازی در سال جاری 

است که تاکنون تحقق نیافته است.
وی با تاکید بر اینکه خصوصی سازی بدون هم افزایی دولت و بخش خصوصی 
محقق نمی شود، تاکید کرد: باید در واگذاری ها به چشم انداز اقتصاد ملی توجه کنیم، 
زیرا درآمدزایی در کوتاه مدت امکان پذیر نیست و خصوصی سازی را با مشکل مواجه 

می کند.
رییس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه توجه بیشتر به کیفیت در واگذاری ها به 
اشتغال زایی و درآمدزایی می انجامد، اضافه کرد: اقتصاد نفتی موجب درآمد بی زحمت 
برای دولت ها شد و میان دولت و بخش خصوصی فاصله ایجاد کرد که به دنبال آن 

مشکلات بسیاری برای کشور ایجاد شد.
وی افزود: برای واگذاری ها شفافیت وجود دارد که می تواند بسیاری از اختلافات و 

گله ها را در دولت و بخش خصوصی رفع کند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛

ضرورتاجتنابازتصمیماتشتابزده
دربازارسرمایه

کارشناس بازار سرمایه گفت: اخیرا به سبب کاهش ثبات در تصمیمات اقتصادی 
دولت، شاهد کاهش ورود سرمایه های مردم در بازار سرمایه هستیم این موضوع به ضرر 

شرکت های تولیدی خواهد بود.
عباسعلی حقانی نسب در مورد اظهار نظرات اخیر دولت در باب قیمت گذاری 
دستوری در صنعت خودرو، افزود: با توجه به شرایط پیش آمده، دولت مردان ما کاری 
انجام ندهند و بگذارند تا قیمت ها در بازار براساس عرضه و تقاضا مشخص شود، زیرا با 
اقداماتی که اخیرا صورت گرفته علاوه بر ایجاد رکود در بازار ها شاهد ایجاد بی اعتمادی 

برای سرمایه گذاری هستیم.
وی تصریح کرد: در بحث قیمت گذاری خودرو، دولت می توانست به راحتی با آزاد 

سازی قیمت حتی سبب کاهش قیمت های کنونی در این بازار پر تلاطم شود.
گذاری  قیمت  رفع  بحث  وقتی  دیدیم  اخیرا،  گفت:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
دستوری در سیمان به درستی اجرا شد بازار این محصول پر تقاضا به یک ثبات نسبی 

رسید و قیمت ها به نسبت قبل منطقی تر شد.
وی تصریح کرد: رفتار های اخیر دولت سبب شده تا اکثر کارشناسان بازار سرمایه 
نسبت به تصمیمات دولت بی اعتماد شوند، نکته ای که در این باره باید به آن اشاره 
کرد این است که خود این امر به جد در میان مدت به روند شاخص های بازار سرمایه 
لطمه وارد خواهد کرد این کارشناس بازار سرمایه گفت: پدیده تورم و افزایش قیمت ها 
به بازار های پولی بازمی گردد و دولت باید بیشترین ورودش در بخش بانک مرکزی باشد 
تا بتواند اقداماتی را در راستای کنترل نقدینگی، کنترل کسری بودجه داشته باشد نه 

آنکه بیاید با تصمیمات بی پایه و اساس سبب تخریب سایر بازار ها شود.
حقانی نسب گفت: متاسفانه این عملکرد و تصمیمات ناگهانی دولت، رفتار و عملکرد 
مدیران سازمان بورس را تحت تاثیر قرار داده به گونه ای که آن ها نمی توانند اقدامات 
موثری را جهت بهبود عملکرد این بازار انجام دهند. وی ادامه د اد: اخیرا شاهد کاهش 
ورود سرمایه های مردم به بازار سرمایه هستیم، زیرا مردم دیگر اعتماد چندانی به 
وعده های دولت مردان به منظور بهبود بازار سرمایه ندارند، که چنین مسئله ای در بازه 

میان مدت و بلند مدت به ضرر شرکت های تولیدی خواهد بود.

کنترل تورم و مقابله با افزایش بی رویه قیمت ها از مهمترین دغدغه ها و مطالبات 
مردم و فعالان اقتصادی است که آخرین آمار از کاهش شتاب نرخ تورم حکایت 
دارد؛ اکنون این سوال مطرح است که دولت چگونه و از چه راهی توانسته در این 

مدت کوتاه، روند تورم را نزولی کرده و آیا امیدی به تداوم آن وجود دارد؟
بر کسی پوشیده نیست که از مسایل اصلی کشور، چالش های اقتصادی و به 
ویژه تورم است؛  از این رو رییس جمهوری و وزرای دولت سیزدهم در ابتدای قبول 
مسئولیت، رشد اقتصادی، کنترل تورم، کاهش بیکاری و سر و سامان دادن به 

اقتصاد و معیشت مردم را به عنوان اولویت اصلی مطرح کردند.
در این میان، کنترل تورم و کاهش آن، نسبت به سایر مسائل اقتصادی از اولویت 
بیشتری برخوردار است.  زیرا در چند سال اخیر مردم به طور روزانه با افزایش 
قیمت ها رو به رو شده و گرانی ناشی از رشد تورم را با همه وجود لمس کرده اند. 
مسوولان اقتصادی دولت نیز پیوسته از کاهش آن سخن گفته و برنامه های را ارایه 

داده اند.
در این راستا، آیت الله »سیدابراهیم رییسی« تاکید کرد: »من به صورت روزانه 
و ساعتی، موضوع را دنبال و وضعیت قیمت ها را به طور دائم به ویژه قیمت 
خوراکی ها را رصد می کنم. با وزرا صحبت و در جلسات شرکت می کنم تا تورم 
کنترل شود.  از فشار روی مردم و اقشار کم درآمد و محروم آگاهم و احساس 
می کنم در کنار سفره مردم هستم. امیدوارم با گام هایی که برمی داریم آثار تورم 
کاهش یابد. البته آثار تورمی به دلیل تصمیمات قبل است که امروز روی سفره 
مردم نمایان شده است. تصمیمات امروز ما حتما در آینده روی زندگی مردم جلوه 

خواهد داشت.«
 همچنین، »سیدرضا فاطمی امین«، وزیر پیشنهادی صنعت، معدن وتجارت 
در جلسه دفاع از خود در مجلس شورای اسلامی، تورم را یک بیماری مزمن در 
اقتصاد ایران دانست و از کاهش آن به نصف تورم سال 1۳۹۹ در سال 140۲ و 

سپس حرکت به سمت تک رقمی شدن، سخن گفت.
»سید احسان خاندوزی« وزیر پیشنهادی اقتصاد نیز با بی سابقه و مزمن خواندن 
تورم کنونی در جلسه مجلس گفت: در کوتاه مدت مهمترین اولویت وزارت امور 

اقتصاد و دارایی کمک به ثبات اقتصاد کلان و مهار پایدار تورم است.
وزیر پیشنهادی اقتصاد اظهار داشت: اگر چه حل مساله تورم نیازمند همکاری 
همه دستگاه ها و زمان و مجالی برای به سرانجام رساندن است، اما از روز اول 
تمام تلاش خود را برای تأمین کسری بودجه از روش های غیر تورم زا، کنترل رشد 

بی ضابطه نقدینگی و مدیریت بازار ارز به کار خواهم بست.
برنامه های دولت، امید به کاهش تورم را در جامعه ایجاد و انتظارها برای کنترل 

آن را افزایش داده است. شاخص تورم جزو شاخص های کلان اقتصادی است و 
بدون شک پایین آمدن آن، نیازمند زمان است. از عمر دولت کنونی هم حدود سه 
ماه بیشتر نمی گذرد. بنابراین، نتیجه ملموس اقدامات و سیاست های آن را باید در 

بازه میان مدت و بلند مدت مشاهده کرد.
تورم چقدر کاهش داشته است؟

در حدود ۲- ۳ ماهی که از روی کار آمدن دولت جدید می گذرد،  شاهد کاهش 
نرخ تورم هستیم. شاید بتوان گفت که نزولی شدن روند تورم زودتر از انتظار رخ 

داد.  
بر اساس آخرین آمار اعلامی، نرخ تورم نقطه ای مهرماه 1400 در مقایسه 
با ماه قبل 4.5 واحد درصد کاهش یافته است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده 
خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات 1.1 واحد درصد افت کرده و گروه کالاهای 
غیر خوراکی و خدمات با کاهش 5.۹ واحد درصدی به ۲۹.5 درصد رسیده است.
نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری ۳8.4 درصد است که نسبت به ماه 

قبل 4.5 واحد درصد کاهش داشته است.
همچنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 4۳.۹ درصد بوده که نسبت به ماه 

قبل ۳.۹ واحد درصد کاهش داشته است.
این کاهش تا حدودی در تورم های ماهانه و سالانه نیز مشاهده می شود. نرخ 
تورم ماهانه مهر ماه 1400 به ۳.۷ درصد رسیده که بیانگر کاهش 0.۲ درصدی 

در مقایسه با ماه قبل است.
تورم سالانه نیز در مهرماه 45.4 درصد بوده که از کاهش 0.4 درصدی حکایت 

دارد.
البته نباید در این مورد دچار اشتباه بشویم. کاهش تورم به هیچ عنوان به معنای 
ارزان شدن کالاها نیست. بلکه به معنای کمتر گران شدن آنها است. اگر تا قبل از 
آن کالایی به طور ماهانه، سالانه،  یا به صورت نقطه ای به میزان مشخصی گران 

می شد با کاهش تورم، درصد گرانی آن کمتر خواهد شد.
با این حال این را هم نباید از نظر دور داشت که روند کاهشی نرخ تورم اتفاق 
بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود. دست کم حالا می توان امیدوار بود که 
میزان گرانی کالاها در آینده باز هم کمتر خواهد شد. با تداوم روند کاهشی ایجاد 
شده در چندسال پیش رو، تورم تک رقمی محقق خواهد شد و به موازات آن قدرت 

خرید مردم نیز پیوسته افزایش یافته و ثبات و آرامش به اقتصاد باز خواهد گشت.
ثبات نرخ ارز در مهرماه به کاهش تورم کمک کرد

تورم را با کنترل عواملی می توان کاهش داد که باعث افزایش آن می شود. 
نوسانات نرخ ارز و به ویژه دلار یکی از دو عامل اصلی افزایش تورم است. بنابراین، 

با کنترل نرخ ارز تورم نیز کنترل خواهد شد.  
به گزارش ایرنا، قیمت دلار از خردادماه وارد کانال ۲۶ هزار تومان شد و در این 
محدوده نوسان داشت و در مقطعی به سمت رقم ۲۷ هزار تومان نیز حرکت کرد. 
در شهریورماه نرخ دلار نزولی یا ثابت بود، البته برای چند روزی نیز در محدوده 

قیمتی ۲8 هزار تومان معامله می شد اما این شرایط دوامی نداشت.
قیمت دلار در مهرماه و طی هفته های گذشته در کانال ۲۶ هزار تومان نوسان 

داشت، اما از ابتدای هفته جاری وارد کانال ۲۷ هزار تومانی شد.
این اعداد نشان می دهند که در مدت یاد شده دلار نوسان شدیدی را تجربه 

نکرده است. به ویژه در مهرماه به محدوده های قیمتی خرداد بازگشته بود.  
در اینجا موضوع این نیست که قیمت کنونی دلار بالا است یا پایین، بلکه مسئله 
این است که کنترل بازار ارز و جلوگیری از نوسانات شدید آن در مهرماه به کاهشی 
شدن نرخ تورم کمک کرده است. اگر دلار در این ماه وارد کانال های قیمتی بالاتر 
می شد بدون شک بر نرخ تورم اثر منفی می گذاشت. پس می توان گفت که در 
زمینه کنترل بازار ارز نیز بانک مرکزی در این مدت تقریبا خوب عمل کرده و همین 

عامل در کاهش تورم اثرگذار بوده است.
بدون شک با آزاد شدن دارایی های ایران در کشورهای مانند کره جنوبی و غیره 

زمینه برای تک رقمی شدن تورم هم فراهم خواهد شد.
دولت کسرى بودجه را پولی نكرد

نباید فراموش کرد که تورم تنها ناشی از نوسانات نرخ ارز نیست. کسری بودجه، 
چاپ پول و افزایش نقدینگی و پایه پولی کشور نیز یکی از مهمترین عوامل رشد 
تورم است. کسری بودجه در چند سال اخیر همزاد بودجه های سالانه بوده است. 

یعنی دخل و خرج دولت با هم هماهنگ نبوده است.
دولت 4548  درآمدهای  کل  جاری  سال  در  بودجه 1400  قانون  اساس  بر 
هزار میلیارد ریال برآورد شده است. در بخش هزینه ها نیز دولت قرار است در 
سال کنونی ۹18۹ هزار میلیارد ریال هزینه کند. مهمترین هزینه های دولت در 
این بخش عبارت است از پرداخت حقوق و دستمزد کارکنان و کارمندان دولت، 
پرداخت یارانه و کمک به صندوق های بازنشستگی و به طور کلی کمک به بهبود 

رفاه اجتماعی.
وقتی درآمدها و هزینه ها را کنار همدیگر قرار می دهیم مشخص است که تراز 
عملیاتی سال جاری منفی 4۶41 هزار میلیارد ریال است. این یعنی کسری 

بودجه که جبران آن  از راه استقراض و یا چاپ پول تورم زا خواهد بود.
در اصطلاح به جبران کسری بودجه از راه چاپ پول »پولی کردن کسری بودجه« 
گفته می شود که به شدت تورم را افزایش می دهد. به بیان ساده اگر دولت ها 
بخواهند با چاپ پول بی پشتوانه، کسری خود را جبران کنند، تورم شدید کمترین 
پیامد آن خواهد بود. زیرا چاپ پول، افزایش پایه پولی و نقدینگی را در پی دارد و 

افزایش این دو نیز به معنای وقوع تورم افسار گسیخته در اقتصاد کشور است.
دولت سیزدهم با اشراف به این موضوع از پولی کردن کسری بودجه خودداری 
کرده است. چندی پیش مسعود میرکاظمی در مجلس شورای اسلامی که درباره 
مسائل اقتصادی و بودجه ای بود، اظهار داشت: دولت سیزدهم وارث بدهی های 
زیاد به بانک مرکزی، بانک ها، تأمین اجتماعی و صندوق توسعه ملی است که 
نتیجه وجود یک نظام بودجه نویسی اشتباه است و نباید این رویه ادامه پیدا کند. 
ما مدیریت و ساماندهی بدهی ها و مصارف را در اولویت خود قرار داده ایم. برای 

اولین بار در ماه گذشته پرداخت های دولت بدون خلق پول انجام شد.
همین عامل را می توان مهمترین دلیل کنترل نرخ تورم و کاهشی شدن روند 

آن دانست.  
بخشی از جبران کسری بودجه از راه انتشار اوراق  است.  انتشار اوراق گامی 
مثبت در راستای جبران کسری بودجه بدون ایجاد تورم است. اما بدون شک 
انتشار اوراق تنها راه جبران کسری بودجه نبوده است. زیرا بخش قابل توجهی 
از  اوراق منتشر شده برای نقد کردن اوراق سررسید شده قبلی مورد استفاده قرار 

می گیرد و نه تأمین هزینه های جاری دولت.
از این رو دولت سیزدهم به خوبی می داند که این اهرم به تنهایی کافی نیست 
و نیازمند پیاده سازی سایر برنامه های اقتصادی جهت تداوم روند ایجاد شده در 
عدم خلق پول و کاهش نرخ تورم است. مواردی مانند افزایش رشد اقتصادی و 
رونق تولید، افزایش درآمدهای مالیاتی با استفاده از اصلاح و هوشمندسازی نظام 
مالیاتی، افزایش پایه های مالیاتی و اجرای قوانین مالیاتی جدید، افزایش صادرات 
و غیره در دستور کار تیم اقتصادی دولت قرار دارد. اقداماتی که اجرای درست آنها 
می تواند کاهش نرخ تورم را ادامه دار کرده و تورم تک رقمی را قابل دستیابی کند.

آیا کاهش »شتاب رشد تورم« ادامه خواهد داشت؟

مدیرعامل انجمن بلاک چین، درباره تهدیدها و راهکارهای 
تامین امنیت ارزهای دیجیتال، گفت: بستر بلاکچین توسط 
کلیدهای خصوصی و عمومی، نگهداری یا منتقل می شود 
که به آن، امضای دیجیتال و آدرس کیف پول می گویند. از 
تمام  دارای شفافیت است،  آن جایی که شبکه بلاکچین 
جابه جایی  دارایی های دیجیتال در شبکه بلاکچین برای 

تمام مردم، قابلیت دیده شدن را دارد.
»عباس آشتیانی« اضافه کرد: به طور مثال یک رمز دارایی 
مانند بیت کوین پس از این که در یک بلاک تولید یا »ماین« 
می شود، از آدرس کیف پول مالک به کیف پول دیگر انتقال 
پیدا می کند، آن مقدار ارز دیجیتال منتقل شده و آدرس 

کیف پول مقصد کاملًا شفاف است.
وی تصریح کرد: نکته مهم این است که مالکیت آدرس 
کیف پول ها برای کسی عیان نیست مگر این که بر اساس 
اینترنت  به  متصل  دستگاه های  به  که  آدرسی  یا  )کد   IP
اختصاص داده می شود( خصوصا در استخرهای ماینینگ 
یا انتقال به یک کیف پول شناخته شده، بتوانیم به آن دارایی 

دیجیتال برچسب بزنیم.
آشتیانی افزود: اگر کسب وکاری، آدرس های خود را اعلام 
کند یا رصد شده باشد و دارایی دیجیتالی وارد کیف پول 
شود، هر زمانی که خارج شود برای همه قابل رؤیت است. 
اگر دولت متخاصمی در این میان باشد، می تواند به کیف 
پولی که عیان شده، برچسب بزند و دیگران را از پذیرش آن 

در کسب وکارهای خودشان منع کند.
اگر کسب وکاری، آدرس های خود را اعلام کند یا رصد شده 
باشد و دارایی دیجیتالی وارد کیف پول شود، هر زمانی که 
خارج شود برای همه قابل رؤیت است. اگر دولت متخاصمی 
در این میان باشد، می تواند به کیف پولی که عیان شده، 
برچسب بزند و دیگران را از پذیرش آن در کسب وکارهای 

خودشان منع کند.
وی خاطرنشان کرد: از طرفی برخی از کوین ها مانند دلار 
»تتر« که یک استیبل کوین )یک نوع کریپتوکارنسی است 
که برای حفظ ارزش دارایی دیجیتال از نوسانات قیمت، 
طراحی شده  و معمولا معادل یک واحد ارزی است( با ارزش 

یک دلار است مخاطرات دیگری را نیز درون خود دارند.
آشتیانی افزود: این بلاکچین، عمومی نیست بلکه قرارداد 
»ترون«  مانند  دیگر  بلاکچین های  بستر  بر  هوشمندی 
قرارداد هوشمند، شرکت  متن  طبق  که  است  »اتریوم«  و 
صادرکننده، امکان فریز و قفل کردن دارایی های دیجیتال در 

کیف پول مقصد را برای خودش محفوظ نگه داشته است.
از  نوع  این  در  کرد:  تاکید  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
کوین ها بعد از برچسب زنی و شناسایی دارایی دیجیتال از 
طریق تراکنش با کیف پول های معلوم یا بر اساس IP می توان 
علاوه بر اینکه دیگران را از پذیرش آن دارایی دیجیتال منع 

کرد، دارایی را در همان کیف پول فریز کرد.
مدیرعامل انجمن بلاک چین تصریح کرد: اسناد بسیاری 
وجود دارد که تمامی این امور از جمله عدم پذیرش دارایی 
دیجیتال در یک کسب و کار بین المللی و همچنین فریز 
کردن دارایی در کیف پول مالک انجام شده اند و شرکت های 
برای  خود  فعالیت  بلاکچین،  جاسوسی  زمینه  در  بزرگی 
برچسب زنی دارایی های دیجیتال را آغاز کرده اند. به طور 
مثال شرکت »تتر« تا کنون سابقه فریز کردن بیش از 400 
هزار دلار تتر در آدرس کیف پول مالکین خود را داشته است.
وی تصریح کرد: شرکت تجزیه و تحلیل ارزهای دیجیتال 
شناسایی  زمینه  در  که   )CipherTrace( تریس«  »سایفر 
کار  جهان  سطح  در  دیجیتال  دارایی های  برچسب زدن  و 
میلیون   4.5 از  بیش  کرد  اعلام  قبل  مدتی  می کنند، 
بیت کوین از طریق ۷۲ هزار IP مستقل ایرانی گردش شده 

است. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به دو صورت 
دارایی های ارز دیجیتال مورد تهدید قرار می گیرند، گفت: 
در برخی موارد، دارایی ارز »تتر« فریز شده و در سایر موارد، 

کیف پول های مشکوک، »برچسب گذاری« می شوند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه دارایی های ارز 
دیجیتال به دو صورت مورد تهدید قرار می گیرند، گفت: در 
برخی موارد، دارایی ارز »تتر« فریز شده و در سایر موارد، 

کیف پول های مشکوک، »برچسب گذاری« می شوند.
ارز  دارایی  که  صورتی  در  کرد:  نشان  خاطر  آشتیانی 
در  آن  مبادله  امکان  شود،  برچسب گذاری  دیجیتال، 
صرافی ها و همچنین پرداخت به عنوان وجه وجود ندارد، زیرا 
با وجود انتقال در ولت های )کیف پول( مختلف قابل رصد 
است. وی یادآور شد: برخی ایرانیان که قصد نقد کردن بیت 
کوین خود در خارج از کشور را داشته اند، به دلیل برچسب 

خوردن دارایی خود نتوانستند اقدام به فروش کنند.
راهكارهاى فرار از نظارت سیستم مالی آمریكا

با  که  راه حل هایی  درباره  بلاک چین  انجمن  مدیرعامل 
کرد،  جلوگیری  تهدیدات  این  از  می توان  آن  از  استفاده 
آمریکا منتشر شده که نشان می دهد  گفت: مقالاتی در 
اثرپذیری  می توانند  دارایی ها  رمز  و  دیجیتال  دارایی های 
تحریم ها را کمرنگ کنند. با کنار قراردادن هر سه نکته مطرح 
از  با استفاده  ما گوشزد می شود که  به  این مسئله  شده، 
روش های فنی و علمی مانند تغییر IP، استفاده از ولت های 
HD )کیف پول های HD( و عدم تجمیع دارایی ها در یک 
دارایی های دیجیتال خود محافظت کنیم.  از  پول،  کیف 
ضمن این که دارایی های دیجیتالی که قابلیت فریز کردن 
دارند را نیز از سبد دارایی خود حذف و آن را با دارایی های 
غیرمتمرکزتر تعویض کرده و به سبد استیبل کوین های خود 
تنوع ببخشیم. وی درباره راه حل های قانونی برای مقابله با 

این مسئله افزود: مدتی است در انجمن، سندهای امنیتی و 
استانداردهای نگهداری اطلاعات در فضای تبادل اطلاعات 
را تدوین کرده ایم. باید شرایطی فراهم شود تا با بالا بردن 
امنیت نگهداری دارایی دیجیتال، چشم خود را بر روی این 
ثروت نبندیم. تدوین سند می تواند از سمت بخش خصوصی 

با مشارکت کسب وکارها انجام شود.
عرصه  این  در  که  مخاطراتی  با  مقابله  برای  آشتیانی 
فاصله  با  افزود:  و  کرد  ارائه  پیشنهادهایی  نیز  دارد  وجود 
برجسته  محوری،  مجوز  رویکرد  از  کسب وکارها  گرفتن 
تحریم،  فضای  و  حساس  شرایط  در  کسب وکارها  کردن 
نقش مستقل دادن به کسب وکارها و الزام آن ها به رعایت 
»استانداردهای امنیت نگهداری دارایی دیجیتال« باعث 
می شود، ضمن حمایت و توسعه رمز ارزها، مخاطرات آن را به 
حداقل برسانیم. وی خاطر نشان کرد: مشکل رصد دارایی ها 
در صرافی های متمرکز بیشتر است، بنابراین توصیه می شود 
کوین«  »استیبل  و  غیرمتمرکز  صرافی های  از  افراد  که 

)ارزهای باثبات( دیگری به جز تتر استفاده کنند.

مدیرعامل انجمن بلاک چین مطرح کرد:
تهدیدهاوراهکارهایتامینامنیتارزهایدیجیتال

معاون وزیر نفت گفت: ایران سومین تولیدکننده گاز جهان و چهارمین مصرف کننده 
آن پس از روسیه، آمریکا و چین است و میزان مصرف گاز در کشورمان تقریبا با 1۲ 

کشور ثروتمند اروپا برابری می کند.
»مجید چگنی« افزود: این ارقام نشان می دهد که چرا دغدغه های ما درخصوص 

مصرف انرژی در کشور به ویژه در حوزه گاز طبیعی افزایش یافته است؟
وی با بیان اینکه عوامل زیادی روی مصرف تاثیرگذار است، اظهار داشت: در زمینه 
مکانیزم هایی که در همه دنیا برای کاهش مصرف به کار گرفته می شود، در کشور ما 
کم کاری شده و مردم به درستی توجیه نشده اند، بنابراین نتیجه این شده که صادرات 

گاز و توسعه صنایع مهم وابسته به گاز باید متوقف شود.
چگنی با تاکید بر لزوم عزم ملی برای فرهنگ سازی در زمینه مصرف گاز، گفت: 

امسال نیز شرایط ما از نظر تولید و مصرف مطلوب نیست و برای پایداری شبکه 
مجبوریم محدودیت هایی را اعمال کنیم تابتوانیم از فصل سرد عبور کنیم، این در 
حالی است که با وجود پیش بینی ها، امسال فصل سرما زودتر از سال گذشته آغاز و 

همین موضوع باعث شد که میزان مصرف گاز افزایش یابد.
وی خاطرنشان کرد: امروز میزان مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری به 480 
میلیون مترمکعب رسیده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، نزدیک به ۹0 میلیون 
مترمکعب افزایش یافته است و همین موضوع باعث شده که محدودیت هایی را در 
حوزه نیروگاهی اعمال کنیم و بخش نیروگاهی به سمت استفاده از سوخت دوم و مایع 
بروند؛ به این ترتیب با افزایش مصرف گازوییل، میزان صادرات محدود می شود و بر 

همین اساس، صادرات گاز به ترکیه و عراق نیز کاهش می یابد.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر اینکه باید در زمینه مصرف بهینه گاز 
دقت کنیم تا بتوانیم از زمستان عبور کنیم، خاطرنشان کرد: در حوزه مشترکان دولتی 
بخش نامه هایی صادر شده که مشترکان نسبت به مصرف بهینه اقدام کرده و میزان 

مصرف گاز خود را کاهش دهند.
چگنی ابراز امیدواری کرد بتوانیم سوخت مورد نیاز صنایع عمده و نیروگاه ها را تامین 
کنیم؛ زیرا عدم تامین سوخت این دو بخش، تبعات دیگری نیز خواهد داشت و در واقع 

هر قدر مصرف خانگی بهینه باشد، به حوزه فعالیت صنایع کمک کرده ایم.
معاون وزیر نفت در امور گاز در ادامه گفت: اکنون ۲5 میلیون مشترک گاز در کشور 
وجود دارد که از این میزان، ۷۶ درصد از مشترکان در سه پله نخست مصرف قرار دارند 

و 50 درصد گاز کشور را مصرف می کنند.

معاون وزیر نفت:

مصرفگازدرایرانبا1۲کشورثروتمنداروپاییبرابریمیکند
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 کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: کی روش 
سرمربی بسیار باهوشی بود و حیف شد که او از ایران رفت.

به  »رخ  تلویزیونی  برنامه  در  حضور  با  شجاعی«  »مسعود 
از  برنامه  این  در  او  کرد.  اشاره  مختلفی  موضوعات  به  رخ« 
درخواستش برای حمایت بیشتر از کودکان کار تا نرسیدن علی 
دایی به حقش در دوران مربیگری، علاقه اش به ببتو و پیراهن 

شماره ۷ و رونالدو گفت.
شجاعی ابتدا در پاسخ به این سوال پیرامون داشتن آرایشگر 
شخصیِ فوتبالیست ها و حضورشان قبل از بازی های مهم در 
هتل، اظهار داشت: سال ها پیش و زمانی که هنوز به تجربه 
این سال ها نرسیده بودم مدل موی عجیبی داشتم که خودم 
قیافه  و  باشد  مرتب  وقتی  انسان  معتقدم  می کردم.  درست 
خودش را که در آئینه می بیند حس خوبی بگیرد، اتفاق خوبی  
است. آن زمان من هم طبیعتا کنار بچه ها وقتی آرایشگرها می 
آمدند، موهایم را کوتاه می کردم ولی حتما به این صورت نبود 

که قبل از بازی باشد.
شجاعی درباره علاقه اش به  تیم های ملی خارجی گفت: 

را  اسپانیا  الان  ولی  بودم،  برزیل  بود طرفدار  کمتر  که  سنم 
دوست دارم.

رفاه بیش از حد، فوتبالیست نمی سازد
وی سپس از تولد در شیراز، پیچ و خم های مسیر بازیکنی 
تا حضور در کشورهایی مثل اسپانیا، قطر و یونان اشاره کرد و 
گفت: فکر می کنم باید سختی کشید و هر کاری مسیر خودش 
را دارد. البته نسل عوض شده شاید کمی درکش سخت باشد 
اما من اعتقاد دارم اگر در هر کاری سختی نکشی نمی توانی 

موفق باشی و سختی هم تعریفش مفصل است.
بیشتر  که  کرد  اشاره  مسیری  به  ادامه  در  شجاعی 
فوتبالیست ها آن را طی کرده اند و گفت: به غیر از سختی های 
تمرین، این خیلی طبیعی است که در همه جهان فوتبالیست 
ها از قشر پایین و شرایط سخت ظهور کرده اند. نمونه بارزش 
رونالدو  است که در شرایط سخت خانوادگی و اقتصادی زندگی 

می کرد ولی خب الان آقای فوتبال هستند.
با ماشین شخصی سر  وی تاکید کرد: وقتی نسل جدید 
تمرین می روند و آبمیوه آماده و انواع مکمل ها در اختیارشان 
است سختی نمی کشند. در رشته ی خودم می توانم بگویم 

کسی این طوری فوتبالیست نمی شود.
شجاعی از شروع فوتبالش در آبادان اینگونه، تعریف کرد: 
یادم است فوتبالم را به صورت رسمی از آبادان و در گرمای 50 
درجه شروع کردم. 11 سالگی که آب شرب نداشتیم و همان 
آب هم خیلی داغ بود. گرمایی وجود داشت که کفش را نابود 
می کرد و من سه جفت جوراب می پوشیدم که فقط پایم زخمی 
نشود. تا سوم راهنمایی آبادان بودیم و بعد به خاطر شغل پدرم 
مهاجرت کردیم. یک سال در کرج بودیم که دوران سختی بود 
ولی بعدش اتفاق های خوبی افتاد و به خاطر همین می گویم 
اگر سختی ها را تحمل کنی و آگاهانه راه درست را بروی امکان 

ندارد به بن بست برسید.

پیراهن تیم ملی حس و حال دیگرى دارد
شجاعی سپس به 100 بازی در تیم اوساسونا و زدن هشت 
گل اشاره کرد و از تفاوت بازی های ملی و باشگاهی صحبت 
کرد و در این زمینه اظهار کرد: این شعار کی روش است که می 
گوید ما باید همیشه تلاش کنیم پیراهنی را که می پوشیم در 
جایگاه بهتری قرارش دهیم و این حرف؛ همان حسی است 
که خودم داشتم. پیراهن تیم ملی حس و حال دیگری دارد 
چون برای مملکتی است که در آن بزرگ شدی، رشد کردی 

و می خواهی برایش افتخارآفرینی کرده و پیروزی کسب کنی.
حیف شد کی روش از ایران رفت

وی در خصوص اینکه هیچگاه بازیکن استقلال و پرسپولیس 
نبود اما به کاپتانی تیم ملی رسید و جزو نفرات کی روش بود، 
عنوان کرد: بیهوده است در این مورد حرف بزنم چون همیشه 
کسانی که کارشان را درست انجام می دهند پشت سرشان 
حرف زیاد است. تنها جمله ای که به ذهنم می رسد این است 
که هشت سال سر کلاس کی روش بودم و از ایشان یاد گرفتم. 
واقعا مدیر، فوق العاده باهوش  و مربی خوبی بود که به نظرم 

حیف شد با آن شرایط از ایران رفت.
رکورد دار حضور در جام جهانی در بین بازیکن های ایرانی 
درباره حضور دوباره در تیم ملی گفت:  همه تلاشم را می کنم 
تا روزی که بتوانم مفید باشم و امسال حس می کنم سال فوق 

العاده ای را پشت سر می گذارم.
رونالدو یا مسی؟

وی در خصوص اینکه از بازی کدام فوتبالیست مطرح لذت 
می برد، پاسخ داد: از بازی رونالدو و مسی  لذت می برم. برای 
رونالدو خیلی احترام قائلم به خاطر اینکه برای چیزی که دارد 
خیلی زحمت کشید اما به نظرم استعداد مسی؛ خدادادی 

است. اما هر دو را دوست دارم.
شجاعی درباره حس کاپیتانی گفت: کاپیتانی فقط به بازوبند 

بستن در زمین نیست. مسوولیت هایی که بیرون از زمین داری 
خیلی سنگین تر است. کمک کردن فقط مالی نیست، فکری 
هم هست. این کاپیتانی هدفم بود و برایم حس غرور به همراه 

داشت که کاپیتان 80 میلیون جمیع هستم.
درخواست شجاعی براى حمایت بیشتر از کودکان کار

دغدغه  مدت هاست  که  معضلی  به  اشاره  با  شجاعی 
شخصی اش بوده، گفت: کودکان کار معضلی است که  خودم 
مستقیم با آن در تماسم و لمسش می کنم. تا جایی که می توانم 
کمک کنم اما این معضل متاسفانه روز به روز بدتر می شود به 
خاطر مهاجرت ها به خاطر فقر ولی من فکر می کنم حداقل 
کاری که ما می توانیم انجام دهیم این است که به مجموعه 
این بچه ها زحمت می کشند کمک کنیم.  هایی که برای 
امیدوارم بچه ها بتوانند درس بخوانند به جای اینکه پشت چهار 
راه باشند؛ در سرما و گرما، کنار خانواده باشند و لذت ببرند. 
وقتی بحث لذت می شود این نیست که بخواهند همه چیز گل 
و بلبل باشد نه همین که کار نکنند و در خانه باشند، به مدرسه 

بروند و بازی کنند کافیست.
قهرمان کودکی من »ببتو« بود؛ عاشق شماره 7 شدم

سپس شجاعی به قهرمان دوران کودکی خود یعنی »ببتو« 
اشاره کرد و گفت: عاشق ببتو بودم و همیشه بازی هایش را 
دنبال می کردم و برایم جذاب بود که با آن فیزیکی که دارد ولی 
خیلی خوب بود. در آن سال ها که را دوست داشتم فیزیکم 

شبیه ایشان بود و همانجا بود که عاشق شماره ۷ شدم.
علی دایی به حقش در مربیگرى نرسید

کاپیتان پیشین تیم ملی در این قسمت با اشاره به علی دایی 
گفت:  افتخار داشتم با علی دایی کار کنم. لازم نیست بگویم 
ولی اسطوره فوتبال ایران است و من فکر می کنم که خیلی به 
حق در زمان مربی گری نرسید. واقعا از دورانی که با او کار کردم 

لذت بردم و افتخار داشتم کنارش بازی کنم.

ورزشی

غلامحسین پیروانی:

احترامسرمربیتیمملیفوتبالحفظشود
 پیشکسوت فوتبال ایران با اظهار اینکه احترام سرمربی تیم ملی باید حفظ شود، 
اعلام کرد: مسئولان فدراسیون فوتبال هر چه زودتر حاشیه به وجود آمده میان 

سرمربی تیم ملی و مهدی طارمی که به ضرر تیم ملی است را برطرف کنند.
فوتبالیست  که  ملی  تیم  بازیکن  طارمی  مهدی  افزود:  پیروانی  غلامحسین 
ارزشمندی است متعلق به خودش نیست زیرا تمام حرکات و رفتارش زیر نظر علاقه 
مندان به فوتبال است اما او هم نباید ضرر کند هرچند باید صداقت در گفتار و رفتار 

داشته باشد. 
وی بیان کرد: اسکوچیچ سرمربی تیم ملی هم باید مشکل به وجود آمده را 
مدیریت و با کدخدامنشی موضوع را حل می کرد ضمن اینکه نباید هم آن را رسانه 

ای می کرد زیرا  بشر جایزالخطاست.
تاثیر منفی در روحیه بازیكنان

 سرمربی سابق تیم ملی امید ادامه داد: کادر فنی تیم ملی به ویژه کریم باقری 
و وحید هاشیمان که از بزرگان فوتبال هستند باید این مسأله را خاتمه می دادند؛ 
به هرحال صحنه قشنگی نبود و روی دیگر بازیکنان تیم ملی هم در مقابل لبنان  

تاثیر منفی گذاشت زیرا سردار آزمون هر چند گل زد اما او بازیکن همیشگی نبود.
پیروانی به بازی تیم ملی ایران برابر لبنان اشاره کرد و اظهار داشت: بازی خوبی 
نکردیم و تا دقیقه ۹0 هم بازی را باخته بودیم هرچند زمین خراب بود و در روند تیم 
تاثیر منفی گذاشت اما در وقت های اضافه ورق برگشت و خدا شکربازی را ۲بر یک 

بردیم؛ وگرنه حاشیه ها بیشتر می شد.    
وی گفت:هرچند تیم ملی کشورمان با اقتدار در دور رفت صدرنشین شد اما هنوز 
کار تمام نشده است زیرا دور برگشت بازی ها به مراتب سخت تر خواهد شد و هر 
بازی هم شرایط خاص خود دارد و بازهم تاکید می کنم سرمربی تیم ملی دارای 

شخصیت است و حرمت او باید حفظ شود.  
پیروانی که اخیرا سرمربی تیم ایمان سبز شیراز شده است در مورد این تیم هم 
گفت: ۹8 درصد تیم از بازیکنان بومی تشکیل شده است و خوشحال هستم برای 
بازیکنان استانم کار می کنم و خدا را شاکرم که هر تیمی کار کرده ام بد نتیجه 

نگرفته ام.
راه سخت، قول صعود نمی دهم 

سرمربی تیم ایمان سبز شیراز اضافه کرد: راه سختی در لیگ دسته دوم داریم و 
در گروه خوبی هم قرار گرفته ایم که تیم های مطرحی از اصفان و بوشهردر گروه 
هستند اما  کاری به آنها نداریم. پیروانی افزود: قول صعود نمی دهم اما هر چی در 
توان داریم به کمک کادر فنی برای موفقیت تیم دریغ نخواهیم کرد ضمن اینکه در 
کادر فنی تقسیم کار شده است و هر کس کار خودش را انجام می دهد وامیدوارم در 

پایان هم نتیجه خوبی بگیریم.

با شكست مقابل مهرام تهران ؛

شیمیدرقمباناکامیبهتعطیلاترفت
تیم بسکتبال شیمیدر قم نخستین شکست در فصل جاری مسابقات لیگ برتر 
بسکتبال باشگاه های کشور را در مصاف با تیم مهرام تهران پذیرا شد و به تعطیلات 

نیم فصل رفت.
براساس این گزارش ، تیم شیمیدر قم که از پنج برد متوالی در ۶ هفته سپری 
شده بازی های فصل 1401 – 1400 لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور به 
مصاف مهرام تهران آمده بود، در یک دیدار نزدیک و نفس گیر با نتیجه ۷1 بر ۶۹ 
مغلوب حریف شد تا نخستین باخت این فصل را بپذیرد. حساس ترین بازی هفته 
هفته نیم فصل نخست مرحله گروهی فصل 1401 – 1400 لیگ برتر بسکتبال 
باشگاه های کشور بین شیمیدر قم و مهرام تهران یک نیمه کسل کننده و سرد را 
به دنبال داشت اما در نیمه دوم هر دو تیم متفاوت ظاهر شدند و حتی کار به وقت 
اضافه هم کشیده شد اما در نهایت مهرام این بازی را برد. در کوارتر نخست این 
دیدار مهرام با نتیجه 1۳ بر 10 به برتری رسید اما در کوارتر دوم این شاگردان مهران 
شاهین طبع در تیم شیمیدر قم بودند که 1۲ بر ۹ صاحب برتری شدند تا نیمه 
نخست با تساوی جالب توجه ۲۲ بر ۲۲ به پایان برسد و دو تیم به نیمه مربیان رفته 
و برای ۲0 دقیقه سرنوشت ساز نیمه دوم آماده شوند. در کوارتر سوم این دیدار تیم 
مهرام با نتیجه ۲۲ بر 1۶ صاحب پیروزی شد ولی کوراتر چهارم را تیم شیمیدر با 
نتیجه ۲1 بر 15 به نفع خود خاتمه داد تا مهرام و شیمیدر در پایان 40 دقیقه رقابت 
نزدیک و حساس هفته هفتم لیگ برتر بسکتبال با تساوی 5۹ بر 5۹ به کار خود 
پایان دهند و کار به وقت اضافه کشیده شود. در پنج دقیقه وقت اضافه این دیدار 
هر دو تیم نمایش برای کسب پیروزی سخت تلاش کردند اما در نهایت این بازی با 
برتری ۷1 بر ۶۹ به نفع مهرام پایان یافت تا شاگردان مصطفی هاشمی که یک بار در 
این فصل به مس رفسنجان باخته بودند، نخستین شکست این فصل را به شیمیدر 
نیز تحمیل کنند. با این نتیجه تیم مهرام با 1۳ امتیاز از ۷ مسابقه در جایگاه نخست 
جدول است و تیم شیمیدر قم با یک بازی کمتر و 11 امتیاز رده دوم را در اختیار 
دارد، ضمن اینکه شیمیدر باید دیدار معوقه خود از هفته سوم را روز 14 آذر ماه در 
سالن بسکتبال آزادی برابر تیم مس رفسنجان برگزار کند، ضمن اینکه لیگ برتر به 
دلیل تشکیل اردوی تیم ملی تعطیل شد و دور برگشت از نیمه دوم آذر آغاز می شود.

 
پیروزى شیرین مقابل پروتئین 99 البرز ؛

بازگشترعدپدافندقمبهکورسقهرمانی
تیم رعد پدافند هوایی قم آخرین هفته نیم فصل نخست مسابقات لیگ برتر 
بدمینتون باشگاه های کشور را با برتری مقابل رقیب البرزی خود و خاطره ای خوش 
به پایان رساند. براساس این گزارش ، دیدارهای دور رفت از فصل 1400 لیگ برتر 
بدمینتون مردان باشگاه های کشور با درخشش بدمینتون بازان تیم رعد پدافند 
هوایی قم برابر تیم پروتئین ۹۹ البرز به پایان رسید و نماینده استان قم خود را به رتبه 
دوم جدول و یک قدمی جایگاه نخست لیگ رساند. شاگردان محمدرضا مطیع در 
تیم رعد پدافند هوایی قم که در سالن شریعتی برابر تیم پروتئین ۹۹ البرز به میدان 
رفتند، با ترکیب محمد پایروند، امیر قاسمی، مهران شهبازی، صدرا صادقی و رضا 
جانقربان به برتری 4 بر 1 دست یافته و بدین ترتیب پنجمین پیروزی خود در این 
فصل از مسابقات لیگ برتر را رقم زدند. با توجه به شکست تیم های چادرملو اردکان 
برابر شهرداری شهر بابک و باخت هیات سیستان و بلوچستان مقابل توس مسیر 
مشهد، فرصت بسیار خوبی برای صعود بدمینتون بازان رعد پدافند هوایی قم در 
جدول رده بندی برتر ایجاد شد و نماینده قم با این نتیجه به جایگاه دوم جدول رسید 

تا بیش از پیش به قهرمانی امیدوار بماند.
 انفرادی اول: محمد پایروند ۲ )رعد قم( - ارشیادعمل کننده 1 )پروتئین ۹۹ 

البرز(
 انفرادی دوم: مهران شهبازی ۲ )رعد قم( - میکائیل مرعی صفر )پروتئین ۹۹ البرز(
 دوبل اول: محمد پایروند و امیر قاسمی ۲ )رعد قم( - مهرداد رحمانی و سپهر 

سعادت صفر )پروتئین ۹۹ البرز(
 دوبل دوم: مهران شهبازی و صدرا صادقی ۲ )رعد قم( - ارشیا عمل کننده و 

ایمان معمارپور صفر )پروتئین ۹۹ البرز(
 انفرادی سوم: رضا جانقربان صفر )رعد قم( - مهرداد رحمانی ۲ )پروتئین ۹۹ البرز(
در جدول رده بندی مسابقات فصل 1400 لیگ برتر بدمینتون باشگاه های کشور 
تا پایان نیم فصل، تیم شهرداری شهر بابک با ۷ پیروزی در جایگاه نخست قرار دارد 
و تیم رعد پدافند هوایی قم با 5 برد و ۲ باخت در تعقیب صدرنشین است، ضمن 
اینکه تیم های چادرملو اردکان و هیات سیستان و بلوچستان با 4 برد و ۳ باخت 

رده های بعدی را در اختیار دارند.

رهاورد تیم ملی فوتبال ایران پس از ماجرای »اسکوچیچ – طارمی« در ایستگاه 
بیروت ۳ امتیاز با ارزش بود. گل های دیرهنگام سردار آزمون و احمد نوراللهی برتری 
۲ بر یک ایران برابر لبنان را رقم زد تا علاوه بر ادامه صدرنشینی با کسب 1۳ امتیاز 

یک گام دیگر به جام جهانی ۲0۲۲ قطر نزدیک تر شویم.
تا چند روز پیش همه چیز در اطراف تیم ملی، به نتایج عالی و آمار و ارقام خوب 
از دراگان  انتشار یک مصاحبه  اما  انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ ختم می شد  در 
اسکوچیچ با یک سایت کشورش )کرواسی( و در پی آن واکنش توئیتری مهدی 

طارمی باعث شد تا دیدارهای با لبنان و سوریه را تحت الشعاع قرار دهد.
بدون تردید اگر وقت های تلف شده در فوتبال محاسبه نمی شد مضحک ترین 
باخت مقابل لبنان شکل می گرفت! علیرضا بیرانوند در بازی های باشگاهی و 
گاهی تیم ملی، گل های بد کم نخورده است اما در صحنه ای مانند گل لبنان که 
خیلی کم و به ندرت رخ می دهد او بدترین گل ملی و شاید هم باشگاهی را دریافت 
کرد. در این صحنه محمدحسین کنعانی زادگان یکی از دو مدافع مرکزی ما شریک 
جرم بیرانوند بود، او مهاجم لبنان را تنها گذاشت تا آزاردهنده ترین گل تاریخ ملی را 

دریافت کنیم.
 غیر از بیرانوند و کنعانی زادگان، شجاع خلیل زاده و صادق محرمی هم تعلل کردند 
و تنها نظاره گر کنترل توپ از سوی »سونی سعد« مهاجم لبنان بودند و دیر به فکر 
واکنش نشان دادن افتادند. از طرفی تعویض های اسکوچیچ بسیار آزار دهنده 
است. او در دقایقی از کریم انصاری فرد استفاده می کند که برای بازیکنی مانند او 

یک تمام کننده است زمان کمی محسوب می شود و ... .
دلیل به بند کشیدن وحید امیرى چیست؟

سعید مراغه چیان کاپیتان اسبق استقلال با تبریک پیروزی تیم ملی مقابل لبنان 
گفت: »بردیم اما خیلی سخت و در واقع خودمان کارمان سخت کردیم و برای 
رسیدن به ۳ امتیاز بازی، زجر فراوانی کشیدیم. البته باز هم می گویم خودمان 
اینگونه خواستیم؛ چون لبنانی ها آمده بودند تنها یک مساوی بگیرند و سیستمی 

که اسکوچیچ در نظر گرفت به آن ها برای رسیدن به هدف شان کمک کرد.
از طرفی لبنان حریف قدری نبود که مجبور شویم با یک مهاجم با آن ها بازی 
کنیم. امیری را بی جهت در دفاع محدود می کنیم حال دیدیم وقتی سر جای خود 

قرار گرفت تقریباً روی هر دو گل ما نقش داشت. به ویژه روی گل دوم که پاس کات 
بک او در نهایت به گل سه امتیازی ما تبدیل شد.«

پیشکسوت فوتبال ادامه داد: »اسکوچیچ در غیاب طارمی از سیستم 4-۲-۳-1 
به جای ۲-4-4 استفاده کرد و حاضر نشد از مهاجم دیگری استفاده کند و این 
حرکت مقابل لبنان تعجب برانگیز بود زیرا استفاده از کریم انصاری فرد باتجربه، کاوه 
رضایی و یا حتی مهدی قائدی با تکنیک می توانست خیلی راحت دفاع لبنان را 
آزار دهد و به راحتی از سد حریف نه چندان مطرح خود عبور کند، اما ضعف در 
چیدمان تیمی موجب شد تا دقایق پایانی بازی شکست را حس کنیم. اگر لبنانی ها 

آن دو اشتباه را مرتکب نمی شدند احتمال به خطر افتادن صعود ما نیز می رفت.«
بازیکن اسبق تیم ملی گفت: »ما در پست دفاع راست و چپ همچنان مشکل 
داریم و انتخاب های اسکوچیچ ابهام انگیز است. صادق محرمی در فاز حمله به ویژه 
در زمین حریف، عملکرد چشمگیری ندارد و ما در این پست دو بازیکن بزرگ داریم 

اما از  آن ها استفاده نمی کنیم.
رامین رضائیان و وریا غفوری در مقایسه با محرمی خیلی بالاتر از او قرار دارند. 
پست  این  در  و  است  تکنیکی تر  محرمی  با  مقایسه  در  حردانی  صالح  حتی 

می توانست بهتر از محرمی باشد. 
در سمت چپ دلیل اصرار اسکوچیچ برای به بند کشیدن وحید امیری چیست؟ ما 
بازیکن های تخصصی این پست را داریم اما بهره ای نمی بریم. شاید حضور احسان 
حاج صفی و یا حتی محمد نادری چپ پاهای تخصصی هستند و اسکوچیچ بدون 
توجه به  آن ها امیری را که یک خط جلوتر اثرگذارتر است در پست دفاع چپ زندانی 

می کند و بعد یکی از تعویض های خود را برای جابه جا کردن او می سوزاند.«
وی ادامه داد: »ما در ترکیب تیم، در تعویض ها و حتی پاس دادن که به ندرت 
به پنج پاس به یکدیگر رسید، همچنان مشکل داریم و هیچ گاه در صدد رفع آن بر 
نیامده ایم. آوردن الهیار صیادمنش کم تجربه در این بازی در حالی که می توانستیم 
از کریم انصاری فرد باتجربه حتی از ابتدا به عنوان زوج سردار آزمون استفاده کنیم، 
یکی دیگر از اشتباه های اسکوچیچ بود. ما احساسی کار می کنیم دلیل آن هم 

نیمکت مربیگری ما از افراد بزرگی نیستند؛ همه جوان هستند و احساسی.
مانند آن حرکتی که حاج صفی بعد به ثمر رسیدن گل از روی نیمکت به داخل 

زمین آمد و انجام داد کارت هم گرفت. یا خود اسکوچیچ که کارت قرمز گرفت! 
این ها نشانه ضعف ما در نیمکت است. در چنین بازی هایی که کار گره می خورد 

باید شوت های راه دور را در دستور کار قرار دهیم.
اسکوچیچ بیشتر نگاه خود را روی لژیونرها گذاشته و بازیکن های لیگ ما را 
نمی بیند و این باعث می شود تا انگیزه بازیکن های حاضر در لیگ برتر از بین برود و 

حتی باشگاه ها از بی انگیزگی بازیکن های خود ضرر کنند.«
چرا با یک مهاجم بازى کردیم؟

سید محمود حقیقیان کاپیتان اسبق تیم ملی کشورمان در رابطه دیدار با لبنان  
گفت: »این برد را به همه تبریک می گویم. بردیم اما بی اشکال نبودیم؛ می توانستیم 
با دو مهاجم بازی کنیم؛ مهدی طارمی نبود و نبودنش در این دیدار کاملًا مشهود 

بود.
اگر انتقادی هم می کنیم دوست داریم مشکلات تیم حل شود. اگر با تیمی غیر 
از لبنان بازی داشتیم حتماً دچار مشکل می شدیم. تیم ملی ما بازی را با سیستم 
1-۳-۲-4 شروع کرد. در این دیدار ما بیرانوند را درون دروازه داشتیم. چهار مدافع 
ما صادق محرمی در سمت راست، کنعانی زادگان و خلیل زاده مدافعان میانی 
بودند و با داشتن مدافع تخصصی باز هم از وحید امیری در سمت چپ دفاعی 
استفاده کردیم؛ دو هافبک دفاعی ما نوراللهی و عزت اللهی بودند. در جلوی آن ها 
جهانبخش، قدوس و قلی زاده بازی کردند و آزمون هم تک مهاجم ما در این بازی 

بود.«
پیشکسوت فوتبال ادامه داد: »شخصاً موافق بازی با این سیستم نبودم، به  این 
دلیل  که ما در بازی قبلی مقابل کره جنوبی با دو مهاجم بازی کردیم و با توجه به 
شرایط ما با دو مهاجم می توانستیم هماهنگ تر باشیم. شما وقتی با یک مهاجم 
بازی می کنید، حریف با دو مدافع مرکزی با تجربه خود تک مهاجم شما را از کار 
می اندازد. به همین دلیل سردار آزمون در نیمه اول سردرگم بود. اگر در کنار او یک 
مهاجم دیگر داشتیم باعث می شد تمرکز مدافعان میانی لبنان به مهاجم دوم جلب 
شود و آزمون آزادتر می شد و به مراتب بهتر و حتی زودتر هم به گل می رسیدیم. در 

طول بازی سردار آزمون فقط همان گلی که زد دید و اصلًا دیده نشد.«
حقیقیان با انتقاد از کیفیت زمین بازی گفت: »زمین بسیار بد بود و باد شدیدی 
هم می وزید و این به ضرر بازیکن های ما بود زیرا تکنیکی هستند و نمی توانستند به 

راحتی در این زمین و آن شدت وزش باد، بازی کنند.
گل بدی خوردیم؛ تواقع بیشتری از بیرانوند که دروازه بان باتجربه ای است داشتم 
زیرا باید تا آخرین لحظه توپ را تعقیب می کرد. او در این صحنه به همراه مدافعان 
میانی و راست ما خیلی بی تجربگی کردند. این کارها باید در تمرینات انجام شود نه 

در مسابقات حساس.
یکی از مشکلاتی که ما در این دیدار داشتیم _ چون خودم هافبک بودم _ دو 
هافبک وسط ما دقیقاً شکل هم کار می کنند و این خوب نیست. دو هافبک میانی 
باید مکمل یکدیگر باشند؛ یکی نقش تخریبی و دیگری بازیساز باشد. به عقیده من 
اگر با یک هافبک دفاعی بازی می کردیم و به جای آن یکی از هافبک نفوذی بهره 

می بردیم کمک بزرگی برای خط حمله ما می شد.«
وی افزود: »یک ایراد بزرگ دیگر ما، علی قلی زاده بود که از تکنیک بسیار بالایی 
برخوردار است و آن هایی که به نکات ریز فوتبال توجه می کنند می دانند بازیکن 
تکنیکی معمولًا در دو حالت دربیل می زند یکی به داخل هجده قدم حریف و 
دیگری رو به بیرون برای سانتر کردن؛ متاسفانه در بیشتر موارد قلی زاده به مرکز 
زمین خودمان دربیل های خود را می زد و یار مستقیم خود را جا می گذاشت اما 
سانترهایش به داخل مرکز محوطه جریمه می آمد و این باعث می شد مدافعان 
حریف مسلط تر آن را دفع کنند و برای مهاجمان ما سخت است زیرا باید توپ را 

بگیرد بعد بچرخد و ضربه بزند.
لبنانی ها رو به اتلاف وقت آورده بودند که ما بیشتر به آن ها کمک می کردیم زیرا 
حریف وقتی این روش را دنبال می کند ما باید با فاصله با آن ها بازی کنیم که نتوانند 
خطا بگیرند و بازی را بخوابانند. ما در دادن پاس هم بسیار کند عمل می کردیم. 
این مساله باعث می شد تا بازیکنان تیم حریف سریع شکل بگیرند. امیدوارم هر چه 

زودتر عیب ها را برطرف کنیم تا در بازی های بزرگ دچار مشکل نشویم«.

در گفت و گوبا دو پیشكسوت فوتبال مطرح شد؛

 انتقاد از تداوم چینش های اشتباه اسکوچیچ

 مسعود شجایی:
علیداییبهحقشدرمربیگرینرسید

آگهی مفقودى
برگ سبز و کارت مشخصات خودروى رنو تندر)لوگان L 90( با 
رنگ سفید شیرى روغنی مدل 1۳88 با شماره پلاک 8۳7ط۵8 
ایران ۵۵ و با شماره موتور 021۴۵2W8200871۵92 و شماره 
شاسی NAALSRALD9A0۴۵7۴7  متعلق به اینجانب علی 

محمد قاسمیان فرزند محمد علی شماره شناسنامه 170۴7 کدملی 
0۳81۳08۵۴۵ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

  

دیدار دو تیم فوتسال فردوس قم و سپاهان اصفهان در هفته نهم لیگ برتر فوتسال باشگاههای کشور با نتیجه 5 بر ۳ به سود 
تیم قمی به پایان رسید. 

در این دیدار که عصر جمعه در ورزشگاه خالی از تماشاگر شهید حیدریان قم برگزار شد، روح الله ایثاری )۲ گل(، مسعود 
عباسی، حسین رضوی و سعید قلندری برای تیم فردوس قم و بابک نصیری، رضا آبگون و امیر خونجهان برای تیم سپاهان 

اصفهان گلزنی کردند.
تیم فوتسال فردوس قم در نیمه نخست این دیدار با وجود بازی سریع و درگیرانه، اما همچون بازی های گذشته با ضعف مفرط 
در گلزنی، ۲ بر صفر از حریف اصفهانی خود عقب افتاد، اما در نیمه دوم توانست با یک بازگشت رؤیایی، بازی را به سود خود به 

پایان برساند.
در این دیدار بسیار دیدنی و سریع، بازیکنان فردوس در نیمه دوم توپ و میدان را کاملا در اختیار داشتند و با زدن گل های اول 
و دوم، روحیه از دست رفته خود را به دست آورده و تیم خوب و تکنیکی سپاهان را با شوت های زیبا به زانو درآوردند. تیم فوتسال 
فردوس قم با این پیروزی ۹ امتیازه شد و با کسب ۳ برد و ۶ باخت و تفاضل گل 14- در رده دهم جدول رده بندی لیگ برتر 

فوتسال باشگاههای کشور قرار گرفته است و تیم فوتسال سپاهان نیز با همین امتیاز و با تفاضل گل بهتر در رده نهم قرار دارد.

جشنواره استعدادیابی بدمینتون نونهالان و نوجوان کشور به میزبانی قم با معرفی نفرات برتر خاتمه یافت.  
جشنواره استعدادیابی بدمینتون کشور در رده های سنی زیر 15 و 1۷ سال به میزبانی قم با معرفی افراد برتر به کار 

خود پایان داد.
نماینده اصفهان در رده سنی زیر 15 سال و نماینده خراسان رضوی در رده سنی زیر 1۷ سال جایگاه نخست را در 

جشنواره استعدادیابی بدمینتون در رده های سنی نونهالان و نوجوانان کشور کسب کردند.
در رده سنی زیر 15 سال مهدی خلیلیان از اصفهان در جایگاه نخست، صفری از مرکزی در رده دوم و باقری از یزد و 

منوچهری از کرمانشاه به طور مشترک بر سکوی سوم ایستادند.
محمد گلچین از خراسان رضوی صاحب گردن آویز طلا، احمدی از کرمان در رده دوم و طلایی و الوندی به ترتیب از 

یزد و کرمانشاه به طور مشترک در رده سوم رده سنی زیر 1۷ سال قرار گرفتند.
افراد اول تا چهارم هر رده سنی به اردو ی تیم ملی دعوت خواهند شد. جشنواره استعدادیابی بدمینتون نونهالان و 
نوجوانان کشور بیستم و بیست و یکم آبان با حضور ۳۲ ورزشکار در رده سنی زیر 15 سال در 8 گروه و ۳4 ورزشکار در 

رده سنی زیر 1۷ سال در 8 گروه به میزبانی تالار بدمینتون فرهمند قم برگزار شد.

بازگشت رویایی در خانه؛ 

فردوسقمبالاخرهپیروزشد
با معرفی نفرات برتر؛

جشنوارهاستعدادیابیبدمینتونکشوریبهپایانرسید
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سیاسی

عواقب این مفاسد کمتر از فساد اقتصادى نیست ؛

سرانجامغفلتازمفاسد
سیاسیواجتماعی

 رئیس قوه قضائیه در ادامه مواضع ورویکردهای نوین این دستگاه، خواستار 
پرداختن به همه مظاهر فساد شده و در کنار توجه به تخلف های اقتصادی و مالی، 

لزوم پرداختن به مفاسد غیراقتصادی را نیز مطرح کرده است. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه  ای در نشست هفته گذشته 
با جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی اشاره کرد که مبارزه با فساد »از 
»دستورکارهای جدی« دستگاه قضا در دوره تحول و تعالی است، »در عین حال که 
مبارزه با فساد نباید منحصر به فساد اقتصادی شود«؛ او با تاکید بر اینکه مبارزه با 
فساد اقتصادی ضروری و لازم است و باید با قدرت ادامه داشته باشد، به وجوه دیگر 
فساد و پیامدهای آن هم پرداخته است که »گاهی آثار و عواقب یک فساد سیاسی و 

فرهنگی برای نظام و کشور کمتر از فساد اقتصادی نیست«.
در سال های اخیر با کشف برخی اختلاس  ها و تخلف های مالی و بانکی و تمرکز 
رسانه  ها بر اخبار آن، به نظر می  رسد عمده نگاه  ها و توجه افکارعمومی و سخنان 
از دیگر وجوه  ناخودآگاه  و  بوده  اقتصادی  به مفاسد  مقام های دولتی، معطوف 

اجتماعی، فرهنگی و سیاسی فساد، غفلت شده است.
اگرچه اولویت مقابله و مجازات محکومانی مالی و اقتصادی مسلم و غیرقابل انکار 
است و برخورد با فاسدانی که دست در جیب بیت- المال کرده و با سوءاستفاده 
از موقعیت خود، عملا به تک تک شهروندان خسارت وارد می  کنند، باید با حدت 
و شدت بیشتری دنبال شود اما به هیچ وجه نباید آثار مفاسد فرهنگی، اجتماعی، 
سیاسی و حتی »فساد قانونی« را کمتر از مفاسد اقتصادی دانست؛ مفاسدی که چه 
بسا بزرگتر و زیان بارتر و گاهی ریشه و خاستگاه بسیاری از تخلف های مالی  هستند.    
در یک تعریف کلی و زبانی، »فساد یا پوسیدگی« مقابل »درستی، سلامت و صحت« 
قرار می  گیرد و هر بخشی از شئون فردی و جمعی زیست بشری که خدشه  ای عامدانه 
به درستی و صحت آن وارد شود، دچار فساد یا پوسیدگی شده است؛ این شئون 

می  تواند اخلاقی و فرهنگی و یا حتی قانونی باشد.
پیش از ورود به بحث رئیس قوه قضائیه لازم است به یک گونه کمتر شناخته شده 
از فساد یعنی »فساد قانونی« اشاره کنیم! گرچه فساد، بیشتر در تعارض و تقابل با 
قانون و مقرارت است و به عنوان گونه  ای از فعالیت غیرقانونی تعریف می  شود، اما 
جالب است بدانیم که نوعی از فساد به عنوان »فساد قانونی« نیز وجود دارد که منظور 
از آن »روندی فاسد است که تحت حمایت مقررات و در داخل یک چارچوب قانونی 

رخ می  دهد«. 
مجموعه آنچه به عنوان فساد اخلاقی دسته  بندی می  شود به طور عمده در مباحث 
فردی نمود می  یابد که وجه مذهبی آن، متناظر است با گناهان و رذیلت  هایی چون 
دروغ، غیبت، بدقولی، خیانت، آزارهای جنسی، خشونت  های کلامی-رفتاری، 
زیرپاگذاشتن حق  الناس، ریا، کم  فروشی، گران  فروشی، قتل، صدمات جانی و مالی 
و آبرویی و ...؛ بخشی از این مفاسد که در چارچوب  قوانین دینی یا بشری تعریف 
می  شوند، مشمول مجازات  های دنیوی و اخروی می  شوند که در مباحث حقوقی، 

کیفری، شرعی و فقهی قرار می  گیرند و البته که نباید از آنها غافل بود.
از  شماری  متاسفانه  می  دهد،  نشان  مشاهده ها  و  میدانی  بررسی  های  اما 
اخلاق  گریزی  ها در جامعه افزایش یافته و یا در برخی موارد از زشتی آنها کاسته شده 
که با توجه به ریشه  های مذهبی و سنتی مردم، نگران  کننده است؛ این موضوع البته 

منحصر به کشور ما نیست.
در یک پژوهش بین  المللی که شاخص  های دینداری در برخی »اخلاقیات« فردی 
و جمعی تعریف شده بود، مشاهده شد که )براساس معیارهای این تحقیق( عمده  
کشورهایی که موصوف به اسلامی هستند در میان جوامع نخست قرار ندارند و حتی 
تا رتبه ۳8 نیز نامی از جوامع مشهور مذهبی و اسلامی در میان نیست؛ از این  دست 
پژوهش  ها مدت هاست که زنگ خطری جدی را در مباحث فرهنگی و اخلاقی 

جوامع اسلامی )از جمله ایران( به صدا درآورده است.
در این میان آنچه نباید از نظر دور بماند، تاثیر شرایط معیشتی و اقتصادی در دوری 
افراد از معیارهای مسلمانی و اخلاقی است؛ حتی اگر در سندیت حدیثی منتسب 
به معصوم)ع( که رابطه  ای علّی بین »فقر« و »ایمان« برقرار می  کند، شبهه وارد باشد، 
صحت احادیثی به این مضمون که »کاد الفقر یکون کفرا«، قابل انکار نیست و نشانگر 
این است که فقر اقتصادی می  تواند از عوامل مؤثر در ضعیف شدن ایمان و در ادامه، 
سستی پایبندی به خلق شهروندی و شرعی و دوری از سلامت معنوی-رفتاری باشد؛ 

سلامتی که از جمله در گردابی از مفاسد فردی و اجتماعی مضمحل شده است.
از بُعد فرهنگی و اخلاقی فساد که بگذریم، ماجرا اما در وجوه اجتماعی و سیاسی 
فراتر از درون مایه  های متکی به پرهیزهای فردی است و دامنه پیامدهای آن بسیار 
گسترده  تر است؛ وقتی از فساد اجتماعی صحبت می  کنیم، منظور مجموعه  ای 
از سوءاستفاده از قدرت اجتماعی و عمومی، اداری یا منابع است که برای کسب 
سود شخصی، اخاذی، غصب یک موقعیت یا امتیاز اجتماعی و دست  اندازی به 
روندهای قانونی و عادی جامعه صورت می  گیرد و ممکن است از سوی بسیاری افراد 
و شخصیت  های حقیقی و حقوقی رخ دهد؛ از سیاسیون تا شخصیت  های مرجع و 

مورد وثوق افکارعمومی و یا نهادهای عمومی و مردم نهاد.
در این میان آنچه بیشتر شناخته شده، فساد سیاسی است که بخش دیگری از 
تاکید رئیس دستگاه قضاست؛ بویژه که تاکید می  کند آثار و عواقب آن برای نظام و 

کشور »کمتر از فساد اقتصادی نیست«.
القضاتی که سال ها در دادورزی  های کشور  اژه ای در جایگاه قاضی  محسنی 
حضور داشته، به خوبی به عمق و معنای کلام خود آگاه است و فساد سیاسی را در 
برخی از وجوه میان قوه  ای و فراقوه  ای شناخته است که در یک تریبون عمومی از آن 

اعلام نگرانی و به درستی بر مقابله با آن تاکید می  کند.
در متون جامعه  شناختی و علم سیاست، فساد سیاسی منبع بسیاری از مفاسد 
دیگر فرهنگی، اقتصادی و مالی توصیف شده است که در صورت عدم برخورد، 
حتی می  تواند اسباب فروپاشی یک نظم اجتماعی و سرزمینی را  به دنبال داشته 
باشد. این گونه از فساد یا »ناسلامتی و نادرستی«سیاسی ممکن است در خرید یا به 
دست آوردن آرای عمومی برای باقی ماندن در پستی خاص یا سود بردن از امکانات 
مقام انتخابی برای بهره برداری غیراخلاقی و غیرقانونی از منافعی باشد که متعلق به 
مردم است و در یک مورد، مستقیم و غیرمستقیم در اختلاس  های عیان پدیدار شود.
آمار »80 هزار میلیارد تومان« اختلاسی که به تائید یکی از مقام های رسمی، 
تنها در دهه ۹0 خورشیدی به ثبت رسیده یا رسانه  ای شده، خبر از عمق مفاسد 
اقتصادی می  دهد که بسیاری از آنها توسط یک فرد دارای منصب دولتی یا شبهه 
دولتی یا نزدیکان او انجام شده است. مرور گذاری پرونده  های بزرگ مالی در سه دهه 
اخیر از اختلاس معروف 1۲۳ میلیارد تومانی بانک صادرات در ابتدای دهه ۷0 تا 
فسادهای مالی همچون فساد چند هزار میلیاردی صندوق فرهنگیان، همگی نشان 
می  دهد عاملان و مباشران آنها همگی یا دارای مقام سیاسی و رسمی بوده اند یا به 
یکی از سیاسیون متصل. وجه مالی این فسادهای منبعث از روابط ناسالم سیاسی، 
تنها یکی از ده  ها ضربه  ای است که به اعتماد عمومی، سرمایه اجتماعی، باورهای 
دینی و شعائر اخلاقی جامعه وارد می  شود و انبوهی دیگر از توالی فاسد آن را باید 
در حوزه  های فرهنگی، اجتماعی، هنری، صنعتی و حتی ورزشی سراغ گرفت؛ از 
همین روی است که تاکید می  شود یکی از گلوگاه  های فساد، در بسترهای ناسالم 
سیاسی و اداری قابل ردیابی است و لازمه مبارزه قاطعانه با آن، سالم  سازی روندها در 
کنار پاکسازی  های فردی و جناحی است.   این نوشتار کوتاه، البته مدعی پرداختن به 
همه تقسیم  بندی  های تخلف و فساد نیست و دامنه مفاسد و تعاریف آن همچون فساد 
نظام  مند، فساد فکری و... بسیار فراتر است؛ هدف این مطلب تنها برداشت مستقلی 
از تذکر رئیس قوه قضائیه است که به درستی تاکید کرده آسیب فسادهای سیاسی و 

فرهنگی، کمتر از موارد اقتصادی نیست.

رسول سلیمی- از داماد گرفته تا خواهر زاده، هر روز خبرهایی از انتصابات 
جدیدی می رسد که نشان می دهد عده ای از بستگان افراد مشهور و مسئول 
جریان اصولگرا این روزها پست های جدید دریافت می کنند. این موضوع به 
قدری شایع شده که به نظر می رسد شایسته سالاری در نگاه اصولگراها همان 
فامیل سالاری تعبیر شده است.این انتصابات فامیلی،گروهی و جریانی به حدی 
مورد انتقاد است که کاربران در شبکه های اجتماعی و مردم در تاکسی و خیابان از 
آن به عنوان سهم خواهی بعداز انتخابات یاد می کنند. اما اخیرا ، دولت با معرفی 
برادر داماد علیرضا زاکانی به عنوان وزیرپیشنهادی آموزش و پرورش، بیش از همه 

شگفتی ساز انتصابات فامیلی دولت سیزدهم شد!
فراز و فرود مبارزه رئیسی با قبیله سالارى

ابراهیم رئیسی از جمله نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری بود که با شعار 
مبارزه با فساد و تبعیض ، به میدان آمد. او در بیانیه حضورش در انتخابات نوشت » 
مردم از انتخابات به دنبال این نیستند که فرد یا گروهی از صندلی قدرت بلند شود 
و قبیله دیگری با نشستن به جای آنها، امکانات کشور را بین خود تقسیم کنند« او 
در مصاحبه روز ثبت نام نامزدی انتخابات به نقش »مستقل« خود نسبت به سایر 
نامزدها و عدم وابستگی به گروه های سیاسی اشاره کرد و گفت » اگرچه گروه های 
سیاسی تشکل ها و مردم بسیار گفتند و دعوت کردند اما حضور در صحنه به صورت 
مستقل است« . تاکید روی استقلال گفتمانی دولت در روزهای تبلیغات انتخابات، 
به ملاقات با مدیران رسانه های اصلاح طلب منتهی شد. ملاقاتی که گمانه ها برای 
تشکیل دولت »فراجناحی« را تقویت کرد. رئیسی در این دیدار درباره انتصابات 
دولت خود گفته بود » ستاد ما به هیچ عنوان نماد دولت آینده نخواهد بود و نباید 
از روی ستاد نسبت به آینده دولت داوری کرد. ما نسبت به احدی در رابطه با آینده 

بدهکار نخواهیم بود و کسی حق سهم خواهی در این زمینه را ندارد« 
از رویاى دولت مستقل تا شرکت سهامی

اما از فردای انتخابات گمانه ها برای تشکیل »دولت سهامی« تقویت شد. پدیده 
ای که اندیشمندان علوم اقتصادی از مفهوم »حاکمیت شرکتی« برای توضیح آن 
استفاده می کنند.موضوعی که اولین احکام صادرشده با امضای ابراهیم رئیسی را 
مورد انتقاد حامیان انتخاباتی او قرار داد و از آن به تقسیم سهم افرادی که در پیروزی 
او در انتخابات نقش مهمی ایفا کرده بودند، تعبیر شد. انتصاب محسن رضایی در 
پست معاون اقتصادی رئیس جمهور، امیرحسین قاضی  زاده هاشمی به عنوان 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، محمدمخبر رئیس سابق ستاداجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( به عنوان معاون اول رئیس جمهور و انتصاب پرحاشیه علیرضا 
زاکانی به عنوان شهردار تهران که با تایید وزیر کشور دولت سیزدهم همراه بود، 
از مهمترین انتصاباتی است که کاربران فضای مجازی از آن به نقد شدن سهم 

حامیان انتخاباتی ابراهیم رئیسی، یاد کردند.
 حاکمیت شرکتی مدیران دولت سیزدهم

مفهوم حاکمیت شرکتی، نظریه های گوناگونی دارد که می تواند دولت سهامی را 
بیشتر توضیح دهد. وابستگی منافع ، از جمله مباحثی است که حاکمیت شرکتی 
را توضیح می دهد. با اتکا به این نظریه، دولت به مثابه شرکتی درنظر گرفته می شود 
که مدیران ارشد آن اعم از هیئت مدیره  و مدیران عامل، همچون پل های ارتباطی  
هستند که شرکت را به محیط خارجی)جامعه( پیوند داده و از طریق دستیابی به 
منافع متنوع محیطی، در برابر تغییرات ناگهانی محیط، از آن حمایت و پشتیبانی 
می کنند. به تناسب این امر ،اعضای هیئت مدیره )مدیران دولت( باید در تیم های 
نقش  ایفای  بر  تا علاوه  باشند  داشته  دیگر عضویت  هیئت مدیره شرکت های 
برجسته ارتباطی و اطلاعاتی، به عنوان یک عضو پیوندی، این گونه شرکت ها را به 
یکدیگر مرتبط کرده و هم افزایی لازم را به وجود بیاورند. در نظریه ذی نفعان توضیح 
بیشتری داده شده است. در این نظریه، اعضای دولت باید در جهت تحقق نقش 
ارتباطی-مذاکره ای خود با گروه های ذی نفع، شرایط حضور نمایندگان این گونه 
گروه ها را در ترکیب خود فراهم نموده و به صورت مستمر جلساتی مبتنی بر کسب 
پیشنهاد و اصلاح فعالیت های شرکت با نمایندگان آنها داشته باشد. توزیع پست 
های مدیریتی به افرادی که در انتخاب ابراهیم رئیسی نقش اساسی داشته و به 

استمرار قدرت او کمک می کنند، از نشانه هایی است که انتصابات بعد از انتخابات 
را برای تشکیل »دولت سهامی« مبتنی بر »حاکمیت شرکتی« تقویت کرده است.

گروه سالارى و فامیل سالارى به جاى شایسته سالارى
اگرچه ابراهیم رئیسی از انتصابات مدیرانش دفاع کرده و آنها را به توضیح درباره 
هر انتصابی توصیه کرده اما هر روز که خبری از انتصاب تازه در دولت سیزدهم 
می گذرد، رسانه ها و افکارعمومی به دنبال رد و نشانه ای از این انتصاب در اقوام و 
خانواده مدیران دولت هستند.وضعیتی که مسیح مهاجری با انتقاد از آن می گوید 
»برخلاف شعار انتخاباتی و وعده بعد از انتخابات آقای رئیسی، از شایسته سالاری 
خبری نیست و گروه سالاری و فامیل سالاری جای آن را گرفته است. انتصابات قوه 
مجریه به چهار گروه محدود شده که عبارتند از جبهه پایداری، احمدی نژادی ها، 
سپاه پاسداران و حلقه خاص دانشگاه امام صادق. « نتایج یک گزارش نیز نشان 
می دهد در میان مشاغل انتصاب داده شده ، »مشاغل مشاوره ای و مشاور وزیر 
با ۳8 انتصاب بیشترین فراوانی را به خود اختصاص داده اند. بیشترین میزان 
مشاوران منصوب شده ۷ نفر در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و پس از آن وزارت 
علوم و وزارت اقتصاد هرکدام با 4 مشاور و وزارت راه با ۳ مشاور هستند. از میان 
مشاوران منصوب شده توسط وزیر ارشاد ۶ نفر از مدیران برکنار شده و 1 مشاور 
از خارج از این وزارت خانه منصوب شده اند. در میان منصوب شدگان در دولت 
جدید، ۹۶ نفر سوابق کاری هم رتبه یا نزدیک به سمت جدید را دارند و سوابق 84 
نفر از این افراد به لحاظ ارتباط با مسئولیت جدید و سطح سمت مجهول است. 
« نکته ای که نشان می دهد در مرحله نخست بیشترین سهم از انتصاب ها بر 
خلاف شعارهای انتخاباتی او، به نزدیکان وزیران و همراهان رئیسی در ستادهای 

انتخاباتی وی اختصاص یافته است.
موج انتصابات رانتی و فامیلی در دولت

با گذشت سه ماه از حضور دولت سیزدهم، انتصابات خاص و عجیب در آن 
کم رخ نداده است؛ مثلا وزیر نفت برای دختر یک نماینده مجلس که احتمالا 
از حامیانش بود، در نامه ای محرمانه حکم استخدام می زند. در سوی دیگر، 
اسناد محرمانه ای نیز از میزان حقوق و مزایای مشاور و مدیر کل دفتر وزارتی نفت 
منتشر شده که به ادعای آن اسناد، او حقوق ۳۲ میلیون تومانی در هر ماه دریافت 
کرده و البته استخدامش نیز در وزارت نفت برخلاف قوانین بوده است. یا لاله 
افتخاری، نماینده سابق اصولگرای مجلس،از یک سو،روش ابراهیم رئیسی برای 
اداره کشور را با سیره ائمه معصومین )ع( مقایسه می کند و چندی بعد فرزندش 
به عنوان مدیرعامل مؤسسه صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد انتخاب 
می شود. کمی بعدتر ،رئیس دفتر رئیس جمهور در حکمی، یکی از منسوبین به 
یک چهره معتمد اصولگرایی را به مسئولیتی در نهاد ریاست جمهوری منصوب 
می کند. حتی این گونه انتصابات در شهرداری و صداوسیما نیز دیده می شود؛ 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران که انتصاب خودش نیز مورد مناقشه است. چند 
روز بعد خبری منتشر می شود که علیرضا زاکانی، حسین اوجاقی را به عنوان 
رئیس سازمان ورزش شهرداری تهران منصوب کرده که این انتصاب برخلاف 

آیین نامه ها و دستورالعمل های مصوب شورای شهر و شهرداری تهران است. 
انتصاباتی بر خلاف شعارهاى انتخاباتی

به گزارش خبر آنلاین ،دایره انتقادات به رئیسی فقط به مخالفان او ختم نشده 
و حامیان انتخاباتیش بیشترین میزان دلخوری از وضعیت موجود را دارند. یک 
ایمانیه استاندار  انتصاب محمدهادی  یادداشتی درباره  خبرگزاری اصولگرا در 
جدید فارس که  فوق تخصص گوارش و کبد کودکان دارد،نوشت:»امید است از 
همین ابتدا روند انتصابات فامیلی و حزبی متوقف گردد«در نمونه دیگری فعالان 
اقتصادی به انتصاب علی صالح آبادی فارغ التحصیل دانشگاه امام صادق)ع(
و رئیس مستعفی سازمان بورس به عنوان رئیس جدیدبانک مرکزی انتقاد کردند.
در همین ارتباط هاشم آردم، تحلیلگر و مدرس حوزه بورس در واکنش به انتصاب 
اعضای شورای عالی بورس توسط وزیراقتصاد در توییتر خود با مخاطب قرار دادن 
وزیر اقتصاد، نوشت:»انتظار ما بیشتر از اینهاست. از این انتصابات بوی خوشی 

نمی آید«

انتقاد اصلاح طلبان از فامیل سالارى در دولت
حسن رسولی، عضو هیئت مدیره بنیاد امید ایرانیان از بی توجهی شخص 
رئیسی نسبت به بهره گیری از تجربیات افراد شاخص اصول گرا، افرادی نظیر 
لاریجانی و باهنر، به عنوان نقاط ضعف دولت سیزدهم یاد می کند و می گوید 
برخی انتصابات صورت گرفته در دولت سیزدهم منجر به شکل گیری این شبهه 
می شود که رئیسی در انتصاب افراد در دولت هیچ گونه دخل و تصرفی ندارد. 
احمد شیرزاد از چهره های اصلاح طلب هم گفته »به نظر می رسید که آنچه گفته 
می شود با آنچه که عمل خواهد شد، تفاوت داشته باشد. یعنی در گذشته نیز هر 
گاه که ما شاهد موفقیت نسبی اصولگرایان بودیم به ندرت دیدیم که کسانی را در 

دستگاه های زیر مجموعه خود راه بدهند.«
واکنش تند مجلس به انتصابات فامیلی

روح الله ایزدخواه نماینده تهران در مجلس در رابطه با انتصاب نزدیکان و اقوام 
برخی مدیران گفته: »این استدلال که گاهی شنیده می شود که مدیری را از اقوام و 
خویشان منصوب می کنند و می گویند به دلیل اعتماد است، از اساس غلط است.« 
ایزدخواه به لزوم برخورد توسط رئیس جمهور با این موضوعات اشاره کرد و گفت: 
»انتظار ما این است که شخص آقای رئیس جمهور با این نوع تفکر و استدلال مقابله 
مستقیم و واضح داشته باشند. دلیل نمی شود ما اقوام و خویشان را بیاوریم و بگوییم 
به دلیل اعتمادی است که به آن ها داریم. این غلط است و قحط الرجال نیست، 
کشور باید براساس قانون اداره شود نه رابطه شخصی.« فداحسین ملکی عضو 
کمیسیون امنیت ملی هم در نطق میان دستور خود برای عبور دولت سیزدهم 
از بحران فامیل سالاری به رئیس جمهور پیشنهاد داده » به دفتر بازرسی ریاست 
جمهوری دستور دهید تا گزارش دقیقی از این موضوع تهیه کنند و افرادی که 
براساس نسبت های فامیلی سمت هایی را تصاحب کردند برکنار شوند.« قاسمی 
پور نماینده مردم مریوان در مجلس نیز با اشاره به اینکه شاهد انتصابات فامیلی 
برخی از مسئولان ارشد دولت در مناصب دولتی و خصوصی هستیم، گفته: »تا 

کی باید شاهد استفاده از رانت در انتصابات باشیم؟«
هشدار جریان دانشجویی به رئیسی

بیانیه مشترک مجمع دانشجویان عدالتخواه دانشگاه تهران و بسیج دانشجویی 
خطاب به رئیسی که هم زمان با برگزاری مراسم آغاز سال جدید تحصیلی منتشر 
شد ، نشان داد جریان راست گرای دانشجویی از همان ابتدا می خواهد راهش را 
از نتایج نامطلوب عملکرد مدیرانی که در دایره فامیل سالاران هستند جدا کند. 
در این بیانیه خطاب به رئیسی آمده » با وجود تمام اقدامات ضروری و مهمی که 
در مدت اخیر در راستای شعار خود یعنی دولت مردمی انجام داده اید، برخی 
اقدامات مبهم شما در انتصابات اخیر باعث شد تا نگرانی های قبل از انتخابات 
دوباره پررنگ شوند. انتصاب افرادی که نسبتی با جایگاه مربوطه از حیث تخصص 

و تجربه نداشته اند، چه دفاعی دارد؟«
توصیه جدى اصولگرایان به رئیس جمهور

انتصابات در دولت سیزدهم آنچنان عجیب بوده که انتقاد اصولگرایان را نیز به دنبال 
داشته است.وزارت نفت، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت آموزش وپرورش 
از نهادهایی هستند که بیشترین انتصاب به دلیل مجهول بودن سوابق افراد را دارند 
آنها  مشترک  وجه  »رابطه سالاری«  و  سالاری«  »فامیل   داده  نشان  ها  بررسی  که 
بوده است. غلامحسین مصباحی مقدم، از سیاست مداران اصولگرا که در مجمع 
تشخیص مصلحت نیز عضویت دارد، با انتقاد از این اوضاع به رئیسی توصیه کرده 
از انتصاب های حاشیه دار در دولت پرهیز کند. او به خبرآنلاین گفته است: »حقیقت 
این است که در انتصابات فامیلی به فرض اینکه رعایت شایسته سالاری صورت گیرد، 
شبهه ناک است. شبهه آن این است که همین شایسته سالاری و همین شایستگی ها 
را ممکن است فرد دیگری هم داشته باشد«.احمد توکلی هم به دولت توصیه کرده: 
»برخی وزارتخانه ها در این روزها با توجه به شرایط جامعه و امیدی که در میان مردم 

برای رفع مشکلات کشور صورت گرفته، مراقب انتصابات جدید باشند.«
دولت مصمم تر از همه در دامادسالارى

در حالی که رئیس جمهور در عهدنامه ای 10 بندی اعضای هیات دولت را 
موظف کرده تا » شایسته سالاری در انتخاب خدمتگزاران« را مدنظر قرار دهند، 
طی روزهای گذشته مسعود فیاضی که برادر داماد علیرضا زاکانی است به عنوان 
گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت آموزش و پرورش به مجلس معرفی شده است. 
اگرچه رسانه های اصولگرا تلاش می کردند انتصابات فامیلی وزرا و سایر مدیران را 
جدای از مشی رئیس جمهور معرفی کنند اما حالا این ابراهیم  رئیسی است که 
در پیوند با نامزدپوششی خود در انتخابات ریاست جمهوری بر انتصابات فامیلی 
اصرار دارد. فیاضی، برادر داماد علیرضا زاکانی است و در دوره حضور زاکانی در 
مرکز پژوهش های مجلس به عنوان معاون او معرفی شده بود.پس از چالش روزهای 
گذشته بر سر انتصاب داماد زاکانی به عنوان مشاور شهردار تهران، زاکانی با فشار 
افکار عمومی حکم وی را لغو کرد. موضوعی که حاکی از بی تفاوتی دولت به نقد 
دلسوزانه منتقدان و حامیانش دارد و دولت رئیسی را در سرپایینی حمایت از فامیل 

ها و گروه های ذینفع در انتخابات1400 قرار داده است.
انتصابات فامیلی هم همچنان بحث برانگیز است، آقازاده ها و دامادها و نزدیکان 
مقامات و افراد با نفوذ یکی پس از دیگری پست های مدیریتی می گیرند. اینکه آیا 
دولت اراده ای برای تغییر وضع موجود دارد یا خیر ،مسئله ای است که عملکرد او 
در ماه های آتی نشان خواهد داد.آیا انتصابات فامیلی در دولت سیزدهم خواهد 

توانست مشکل معیشت مردم و گره های سیاست خارجی را حل کند؟

انتصابات فامیلی به فرض رعایت شایسته سالارى، شبهه ناک است

انتصابات فامیلی،مشکل معیشت و گره های سیاست خارجی را حل می کند؟

بین  اختلاف  گفت:  منطقه  مسائل  کارشناس  یک 
جریان های سیاسی و طوایف عراق و بی ثباتی در این کشور 
به نفع آمریکا و رژیم صهیونیستی است و ایران در حال رایزنی 

برای ایجاد وفاق حداکثری در بغداد است. 
حسن هانی زاده در گفت و گو با ایرنا درباره تحولات اخیر 
عراق اظهار کرد: عراق طی هفته های گذشته شاهد دو تحول 
راهبردی و شگفت انگیز بود؛  یکی مسئله اعلام نتایج نهایی 
انتخابات پارلمانی که در میان شگفتی ناظران عرصه های 
صدر  مقتدا  رهبری  به  سائرون  جریان  کشور،  این  داخلی 
بیشترین کرسی های پارلمان را به دست آورد. این موضوع به 
این معنا خواهد بود که دولت آینده که توسط جریان صدر 

تشکیل خواهد شد.
 وی اضافه کرد: این نگرانی وجود دارد که جریان صدر با 
جریان های مردمی مثل حشد الشعبی، نجباء و عصائب اهل 
حق وارد تقابل شود و این مسئله عراق را وارد یک چرخه تقابل  

شیعه-شیعه کند.
این کارشناس مسائل منطقه اضافه کرد: سرورهای مربوط 
و  بودند  مستقر  امارات  در  عراق  الکترونیکی  انتخابات  به 
کشورهایی بر آن نظارت داشتند که نگاه مثبتی به جریان 
مقاومت ندارند. با توجه به این موضوع برخی از جریان های 
صورت  تقلب هایی  و  دستکاری ها  که  دارند  اعتقاد  شیعه 
گرفته و نتایج انتخابات مهندسی و مدیریت شده است. از 
نظر جریان الفتح و جریان دولت قانون و برخی جریان های 
دیگر، انتخابات الکترونیکی انجام شده ابهاماتی دارد و برای 
همین به کمیساری عالی نظارت بر انتخابات اعتراض کردند. 
این اعتراضات مورد توجه قرار نگرفت و با وجود این که برخی 
از صندوق های رای گیری مجددداً بازشماری شد ولی نتایج 

خیلی تغییر نکرد.
تحولات اخیر عراق سناریویی

 براى حذف گروه هاى مقاومت است
کشیده  خشونت  به  آسیا،  غرب  مسائل  کارشناس  این 

شدن اعتراضات مسالمت آمیز مردمی را یادآور شد و گفت: 
طی درگیری ها بین نیروهای مردمی، مردم عادی و نیروهای 
دولتی، تعدادی کشته شدند و روند تحولات به سمت بحرانی 
شدن می رفت اما هوشمندی جریان الفتح و جریان دولت 

قانون مانع از تداوم این وضعیت شد.
هانی زاده با اشاره به هدف قرار گرفتن محل اقامت مصطفی 
الکاظمی نخست وزیر عراق در منطقه سبز بغداد گفت: مسئله 
مبهمی که در این رابطه وجود دارد این است که سامانه های 
ضد موشکی آمریکا در منطقه سبز بغداد عمل نکرد. باوجود 
یا حتی  ثالث  احتمال دخالت طرف های  و  بسیار  ابهامات 
نمایشی بودن این حمله، بسیاری از کشورها از جمله آمریکا 
و برخی رژیم های منطقه بلافاصله انگشت اتهام را متوجه 

جریان حشدالشعبی کردند.
 وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد که این تحولات بخشی 
از سناریوی آمریکا، رژیم صهیونیستی و برخی رژیم های عربی 
برای حذف حشدالشعبی، عصائب اهل الحق، کتائب حزب 
الله، النجباء و دیگر گروه های مقاومت عراق از صحنه های 

عملیاتی، امنیتی و سیاسی عراق است.
سفر سردار قاآنی براى کمک

 به ثبات سیاسی در عراق انجام شد
این کارشناس مسائل منطقه گفت: به دلیل تاثیرات منفی 
ناامنی در عراق بر امنیت ایران، مقامات جمهوری اسلامی 
همواره برای ایجاد ثبات و امنیت در عراق تلاش کرده اند. سفر 
سردار قاآنی فرمانده سپاه قدس در این موقعیت بسیار مهم 
و حساس نیز در چارچوب تلاش تهران برای کمک به ثبات 
سیاسی در بغداد صورت گرفت. ایران مایل نیست که یک 
درگیری شیعه-شیعه یا شیعه-سنی یا عرب-کرد در این کشور 
برادر و همسایه اتفاق بیافتد و تمام تلاش خود را در جهت 
ایجاد وفاق و همدلی بین گروه های سیاسی و طوایف و پیروان 

مذاهب مختلف در عراق انجام داده و می دهد.
این کارشناس مسائل عراق گفت: سفر فرمانده سپاه قدس 

ایران به بغداد برای ایجاد وفاق و همدلی و همگرایی بین همه 
طیف های سیاسی از شیعیان، اهل سنت و کردها انجام شد. 
در واقع این سفر برای خاموش کردن آتش فتنه ای صورت 
گرفت که آمریکایی ها جرقه آن را زده بودند و پیامدهای مثبت 
آن در روزها و هفته های آینده در صحنه سیاسی عراق آشکار 

خواهد شد.
یادآورشد: امیدواریم همه طیف های سیاسی عراق   وی 
از جمله طیف سائرون حسن نیت نشان دهند و تحت تاثیر 
فضای تبلیغاتی و فتنه انگیزی آمریکا، رژیم صهیونیستی و 

برخی کشورهای منطقه قرار نگیرند.
هانی زاده در خصوص چینش کرسی های پارلمان جدید 
برای  عراق  پارلمان  در  اکثریت  فراکسیون  گفت:  هم  عراق 
تشکیل دولت نیازمند 1۶5 کرسی یعنی نصف به علاوه یک 
کرسی است. ائتلاف سائرون به رهبری مقتدا صدر ۷۳ رای،  
ائتلاف اهل سنت التقدم به رهبری محمد الحلبوسی ۳۷ 
کرسی و ائتلاف کردها اعم از حزب دموکرات و حزب اتحادیه 
میهنی کردستان، مجموعا ۶1 کرسی پارلمان را در اختیار 

دارند.
 این کارشناس مسائل منطقه اضافه کرد: به دلیل اختلافی 
که مقتدا صدر با جریان هایی مثل جریان دولت قانون و جریان 
الفتح دارد طبیعتا مقتدا صدر با ادعای جلب مشارکت همه 
طوایف و پیروان مذاهب عراق به سمت جریان های اهل سنت 
و کردها متمایل خواهد شد تا بتواند اکثریت پارلمان را به دست 
بگیرد. مقتدا صدر حاضر نیست زیر چتر دولت قانون و الفتح، 
دولت آینده را تشکیل دهد لذا سعی می کند با اهل تسنن و 
کردها نوعی ائتلاف سه گانه تشکیل دهد تا بتواند دولت آینده 

را شکل دهد.
اشتراکات  اسلام،  جهان  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
فرهنگی، مذهبی و تاریخی مردم ایران و عراق را یادآور شد 
و گفت: نفوذ معنوی ایران در عراق، همواره موجب نگرانی 
کشورهای غربی به ویژه آمریکا و رژیم صهیونیستی و در عین 

حال، برخی رژیم های عربی بوده است. در شرایط امروز عراق 
که بین گروه های سیاسی این کشور چنددستگی وجود دارد، 
جمهوری اسلامی همه طیف های مذهبی، قومی و سیاسی 
این کشور را به حفظ وحدت و تشکیل دولت وفاق ملی تشویق 

می کند.
هانی زاده با بیان اینکه ایران خواهان تشکیل دولتی در بغداد 
اراده ملت عراق باشد و جمهوری اسلامی  برایند  است که 
تمایل ندارد اختلاف بین جریان های شیعه، سنی و کرد عراق 

تشدید شود.
وی گفت: در حالی که طوایف عراق در حال صف آرایی در 
مقابل یکدیگر هستند، سفر سردار قاآنی با هدف میانجیگری 
بین آنها صورت گرفت. با توجه به نفوذ کلام و شناختی که 
سردار قاآنی از همه جریان های سیاسی عراق دارد سفرش 
به بغداد برای خاموش کردن آتش فتنه در این کشور بسیار 

موثر بود.

هانیزادهکارشناسمسائلمنطقه:
اختلافدرعراقبهنفعآمریکاورژیمصهیونیستیاست
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عضو هیئت امناى مسجد چهارمردان :

جمعآوریتاریخشفاهیقمتوسطشهرداریماندگاروارزشمنداست

دستور ویژه رئیس صدا و سیما به معاونت سیاسی سازمان
پیمان جبلی رئیس صداوسیما تاکید کرده است: تشهیر اشخاص حقیقی در شرایطی که 
جرم قطعی توسط مراجع ذی صلاح رسما اعلام نشده است اکیدا ممنوع است.در بخشنامه 
جدید پیمان جبلی رئیس صداوسیما به معاونت سیاسی سازمان آمده است: در برنامه های 
زنده و ضبطی اعم از گفت وگو محور، خبر و گزارش خبری، مستند، ترکیبی و نیز مطالب 
مکتوب، تشهیر اشخاص حقیقی به شیوه های مختلف اعم از نام بردن، نمایش مشخصات 
شامل عکس، گرافیک و نیز کنایه صریح در شرایطی که جرم قطعی توسط مراجع ذی صلاح 
رسما اعلام نشده است اکیدا ممنوع است.لازم است مراتب به نحو شفاف و روشن به عوامل 
زیر مجموعه ابلاغ و دستورالعمل موکد انضباطی در اسرع وقت تهیه و در صورت تخلف، اعمال 

گردد.

افزایش دوباره بستری های کرونا در قم 
مجموع بستری های کرونا در استان دوباره به بالای ۲00 نفر رسید.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی استان گفت: در حالی که بعد از 140 روز، در بیستم آبان مجموع بستری شدگان 
کرونا به زیر دویست نفر رسید، امروز دوباره این آمار افزایش یافت.  دکترمحمد رضا قدیر افزود: 
مجموع کل بیماران بستری در مراکز درمانی قم تا ساعت 14 امروز به ۲0۷ نفر رسید. وی با 
بیان اینکه از ساعت 14 دیروز تا 14 امروز، 4۳ نفر بر اساس معیار های قطعی و نتیجه آزمایش ها 
به کرونا مبتلا و از این تعداد ۳5 نفر در بیمارستان بستری شدند گفت: متاسفانه در این مدت 
۳ بیمار جان خود را از دست دادند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی افزود: تاکنون یک میلیون و 

۲۳4 هزار و 418 دز واکسن کرونا در نوبت اول و دوم به هم استانی ها تزریق شده است.

آموزش صرفا مجازی مدارس تخلف است 
 سخنگوی آموزش و پرورش گفت: با توجه به بازگشایی دبیرستان ها، امتحانات نیمسال اول 
دانش آموزان متوسطه اول و دوم در همه پایه ها، حضوری برگزار خواهد شد.علیرضا کمره ای 
افزود: امتحانات دروس مهارتی هنرستان ها که از ابتدای مهر بازگشایی شده اند نیز حضوری 
انجام می شود و امتحانات دانش آموزان مقطع ابتدایی به دلیل توصیفی بودن نمرات این دسته 
از دانش آموزان به تشخیص معلم و مدرسه انجام خواهد شد.وی تاکید کرد: مدیران مدارس 
موظفند نحوه تشکیل کلاس های حضوری و مجازی را با دریافت مجوز بازگشایی از ادارات 

آموزش و پرورش به خانواده ها اعلام کنند و طبق برنامه هفتگی کلاس ها را تشکیل دهند.

ضربه وزارت اطلاعات به باند مواد مخدر
با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در سیستان و بلوچستان 
تعدادی از باند های قاچاق مواد مخدر و محل اختفاء آن ها شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات؛ با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی 
سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( در اداره کل اطلاعات سیستان و 
بلوچستان، طی عملیات های جداگانه در ۶ ماهه اول سال جاری، تعدادی از باند های قاچاق 
مواد مخدر و محل اختفاء آن ها شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت. در این عملیات ها بیش از ۲5 
تُن انواع مواد مخدر سنتی و صنعتی، ۳ قبضه سلاح جنگی، مقادیری مهمات و ۳۶ دستگاه 
خودرو کشف و ضبط شد؛ در همین راستا ۳۶ نفر دستگیر و ۲ نفر از اشرار به هلاکت رسیدند.

چرا »بیژن قاسم  زاده« آزاد است؟
 چند روز پیش احمدرضا عابدزاده عکسی از یک مراسم دورهمی منتشر کرد که خبرساز شد 
چرا که بیژن قاسم زاده قاضی جنجالی پیشین دادگستری یکی از حاضران در این عکس بود. 
کسی که شاید مهمترین تصمیم قضایی اش صدور دستور فیلتر تلگرام باشد یا دست کم این 
روزها بیشتر با آن شناخته می شود. پس از انتشار تصویر قاسم زاده، مرکز رسانه قوه قضاییه در 
اطلاعیه ای "پیرامون انتشار تصاویر بیژن قاسم زاده در فضای مجازی" اعلام کرد که »دیوان 
عالی کشور پرونده او را به شعبه صادرکننده جهت رفع نقص در پرونده اعاده کرده است و 
مراحل دادرسی پرونده وی در جریان است. این متهم بر اساس قانون تا اعلام نهایی نتیجه 

دادرسی، فعلا با قرار وثیقه آزاد شده است.«

مدیرکل سرمایه انسانی شهردارى قم: 

پیگیررفعمشکلاتاستخدامی
کارکنانازطریقنهادهایملیهستیم

جمع بندی  انجام  به  توجه  با  گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  مدیرکل 
آیین نامه استخدامی شهرداری ها در کمیسیون اجتماعی دولت، امیدواریم به 
زودی شاهد تصویب آیین نامه استخدامی در هیات وزیران باشیم تا راهگشای 
بسیاری از مسائل استخدامی و نیروی انسانی شهرداری های کل کشور باشد و 
ما در شهرداری قم به صورت مستمر پیگیر رفع مشکلات استخدامی کارکنان از 

طریق نهادهای ملی هستیم.
سید علی بیگدلی با اشاره به برگزاری جلسه مشترک مدیران سرمایه انسانی 
کلانشهرهای کشور با مدیران سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: در آخرین 
جلسه ای که با حضور مدیران سرمایه انسانی چهار شهر مشهد، قم، اصفهان 
فناوری اطلاعات سازمان  و  اداری  نوسازی، تحول  و مدیر کل دفتر  و همدان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور برگزار شد، مسائل استخدامی کارکنان مختلف 

شهرداری ها و راهکارهای رفع آن مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران را یکی 
از موضوعات مطرح شده در این جلسه عنوان نموده و گفت: در این جلسه نخست 
ابهامات مرتبط با دستورالعمل اجرایی بند دال تبصره ۲0 قانون بودجه سال 
1400 درخصوص تبدیل وضعیت ایثارگران از جمله، نحوه اجرای دستورالعمل 

مذکور درباره نیروهای شاغل در بخش های عملیاتی موردبررسی قرار گرفت.
مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه داد: آیین نامه استخدامی کارکنان 
شهرداری های کل کشور موضوع دیگری بود که در جلسه مذکور مورد بررسی قرار 
گرفت، آخرین آیین نامه استخدامی شهرداری ها مربوط به  مصوبه هیات وزیران در 
سال 81 بوده و سال گذشته این آیین نامه از طرف دیوان عدالت اداری ابطال شده 
و متاسفانه مرجع فعلی ما در حوزه قوانین و مقررات قانون استخدام کشوری است 
که با عنایت به اینکه قانون مذکور در دهه 40 تدوین شده، بسیاری از مواد آن با 
شرایط کنونی شهرداری ها انطباق نداشته، لذا برای شهرداری ها ناکارآمد بوده و 
نیاز به بازنگری دارد. وی به آخرین تصمیم مجلس شورای اسلامی در خصوص 
واگذاری تدوین آیین نامه استخدامی شهرداری ها به دولت اشاره کرد و گفت: بر 
اساس این مصوبه، تدوین و تصویب آیین نامه استخدام در شهرداری های کشور به 
هیات وزیران تفویض شده و وزارت کشور نیز متن پیشنهادی آیین نامه را تهیه نموده 

و در اختیار دولت قرار داده است.
بیگدلی ابراز کرد: با توجه به انجام جمع بندی آیین  نامه استخدامی شهرداری ها 
آینده شاهد تصویب  ماه  امیدواریم طی چند  در کمیسیون اجتماعی دولت، 
مسائل  از  بسیاری  راهگشای  تا  باشیم  وزیران  هیات  در  استخدامی  آیین نامه 
استخدامی و نیروی انسانی شهرداری های کل کشور باشد و ما در شهرداری قم 
به صورت مستمر پیگیر رفع مشکلات استخدامی کارکنان از طریق نهادهای ملی 
هستیم. وی سومین موضوع جلسه مشترک مدیران سرمایه انسانی کلانشهرهای 
کشور را اصلاح وضعیت نابسامان پرداخت حقوق و مزایا کارکنان شهرداری عنوان 
و تصریح کرد: متأسفانه پرداخت حقوق و مزایا به کارکنان شهرداری ها نسبت به 
سایر ارگان ها بسیار نابسامان بوده و احکام کارگزینی کارکنان شهرداری ها در 
مقایسه با کارکنان سایر دستگاه ها پایین تر است. مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری 
قم در پایان گفت: در این جلسه مقرر شد تا پس از تصویب آیین نامه استخدامی 
کارکنان  حقوق  همسان سازی  منظور  به  لازم  اجرایی  اقدامات  شهرداری ها، 

شهرداری ها با سایر دستگاه های اجرایی صورت پذیرد.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنرى و ورزشی شهردارى قم  مطرح کرد:

نگاهراهبردیشهرداریقم
بهخانوادهوفعالیتهایخانوادگی

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: این سازمان 
در مجموعه برنامه های فرهنگ شهروندی، نگاه ویژه و راهبردی به بحث خانواده 

و فعالیت های خانوادگی دارد. 
به گزارش شهرنیوز، ابوالقاسم مقیمی در حاشیه برگزاری مسابقه رالی خانوادگی 
با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین اتفاقات در حوزه های فرهنگ شهروندی ایجاد 
حس تعلق به شهر و همدلی بین خانواده هاست، اظهار کرد: سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم در مجموعه برنامه های فرهنگ شهروندی نگاه ویژه و 

راهبردی به بحث خانواده و فعالیت های خانوادگی دارد.
وی با تأکید بر اینکه مسابقه رالی خانوادگی با چندین هدف برگزارشده است، 
گفت: هدف اول ایجاد حس تعلق و الفت بین خانواده با انجام یک حرکت جمعی 
برای رسیدن به هدفی مشترک است که تمام اعضای خانواده را با هم همراه 
می کند. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: 
هدف دوم رعایت مباحث ترافیکی و رانندگی است که در این برنامه سعی داریم 
شرکت کنندگان مروری بر قوانین راهنمایی و رانندگی داشته و بیش ازپیش خود را 
به رعایت این قوانین ملزم کنند. به گفته وی، هدف بعدی که بسیار در برنامه ریزی 
این مسابقه اهمیت داشت رعایت نکات مختلف فرهنگ شهروندی ازجمله احترام 
به رانندگان و عابرین، داشتن سطل زباله و تفکیک زباله ها، سرکشی به اماکن 
تاریخی و آشنایی بیشتر با نقاط مختلف شهر بود که شرکت کنندگان به خوبی این 
موضوعات را اجرا کردند. مقیمی با اشاره به استقبال خوب همشهریان از این 
رویداد مفرح خاطرنشان کرد: امیدواریم این برنامه در دوره های بعدی با کیفیت 
بیشتری برگزار شود و شروع حرکتی برای اصلاح رفتار ترافیکی و شهروندی در قم 

باشد.
 

 معاون خدمات شهرى شهردارى قم:

مشکلآبگرفتگیدر1۵0نقطهشهری
برطرفشدهاست

معاون خدمات شهری شهرداری قم از برطرف شدن مشکل آب گرفتگی در 150 
نقطه از محلات مختلف شهر قم طی سال های اخیر خبر داد.

عباس ذاکریان با اشاره به حجم قابل توجه و امیدبخش بارندگی های اخیر در 
شهر قم اظهار داشت: در یک هفته اخیر حجم بارندگی ها قابل توجهی در قم 

صورت گرفته است که از میانگین بارندگی سالانه قم بیشتر است.
گذشته،  سال های  طی  قبلی  بارندگی های  آسیب شناسی  با  وی،  گفته  به 
بسیاری از نقاط بحرانی جهت احتمال آب گرفتگی شناسایی شده بود. معاون 
خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: با آسیب شناسایی و شناسایی 
نقاط بحرانی آب گرفتگی، 150 محل آب گرفتگی طی سال های اخیر ساماندهی 
شده و مشکلات آن برطرف شده است. وی همچنین تصریح کرد: برای مدیریت 
و هدایت آب های سطحی حدود 5 هزار چاه جذبی در سطح مناطق شهر قم حفر 
شده است و لایروبی انهار نیز به صورت مرتب توسط نیروهای خدمات شهری در 

حال انجام است.
 

به همت سازمان فرهنگی، هنرى و ورزشی شهردارى قم  انجام شد؛

برگزاریمسابقهرالیخانوادگی
با۲00شرکتکننده

مسابقه رالی خانوادگی به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم 
و هیئت اتومبیل رانی استان به مناسبت ایام "روز قم" برگزار شد.

ورزشی  برنامه های  از مجموعه  رالی خانوادگی  به گزارش شهرنیوز، مسابقه 
تفریحی روز قم، به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری با مشارکت 

هیئت اتومبیل رانی استان قم و با حضور ۲00 شرکت کننده برگزار شد.
این مسابقه جذاب و مهیج در 5 منطقه شهری با 1۲ ایستگاه برگزار شد که 
شرکت کنندگان با استفاده از نقشه هایی که در اختیار داشتند به ایستگاه ها رسیده 

و ثبت رکورد می کردند.
گفتنی است آموزش نقشه خوانی و کلیه امور مربوط به مسابقه روز چهارشنبه 
به شرکت کنندگان آموزش داده شده بود و این رقابت با رعایت اصول راهنمایی 

رانندگی و رانندگی و مسائل مربوط به فرهنگ شهروندی انجام شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضاى سبز شهردارى قم خبرداد:

کاشت4۵هزارنهالمثمردرمجتمعهایمسکونیقم
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از کاشت 45 هزار اصله درخت مثمر در ۳50 مجتمع 

مسکونی این شهر در قالب طرح کاشانه خبر داد.
پیام جوادیان روز پنجشنبه در آیین اختتامیه پویش ملی درختی دوستی بنشان، در سالن رضوان شهرداری 
قم افزود:با شیوع کرونا و محدودیت های ایجاد شده پویش ملی درختی دوستی بنشان که نوعی مشارکت 
شهروندی در طول سال است مورد تصویب شهرداری قم قرار گرفت و همزمان به سایر شهرهای کشور نیز 

ابلاغ شد.
جوادیان یادآور شد: در برنامه های آموزشی “نارون” در بیش از ۳0 برنامه نسبت به آموزش نگهداری فضای 
سبز اقداماتی صورت گرفت و همچنین در ویژه برنامه “کاشانه” نیز کاشت درخت و درختچه در مجتمع ها و 

خانه های مسکونی انجام گرفت. در قالب این طرح در بیش از ۳50 مجتمع کاشت درخت مثمر انجام شد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اظهار داشت: بیش از 45 هزار درختچه در 15 نوع 
در قالب طرح کاشانه تحویل شهروندان شد. وی افزود: در استان قم ۶ هزار و ۹0 شهید مدفون است و این 
سازمان به یاد هر شهید در بوستان یادمان شهدا در عرصه ای به مساحت 1۲0 هزار متر مربع، یک درخت مثمر 
کاشته شده است. جوادیان گفت: برگزاری کارناوال شادی و گل، مسابقه سبزینه، جشنواره خانوادگی نقاشی، 
کافه نارون، مسابقه عکاسی پاییز برگ ریز، جشنواره ماهیگیری در بوستان جوان و مسابقات متنوع شهروندی 
در قالب های مختلف نیز در راستای حفظ و توسعه فضای سبز شهری و خانگی توسط این سازمان انجام گرفته 
است. وی اضافه کرد: در قالب مسابقات بالا ۲100 خانواده شرکت داشتند که در نهایت بعد از مرحله داوری و 
ارزیابی از ۲۶ نفر از آنها با اهدای لوحی، تقدیر به عمل آمد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم گفت: سرانه فضای سبز قم از 14 متر مربع در سال ۹4 به بیش از ۲0 متر مربع تا پایان تابستان سال جاری 

توسعه یافته است و با مصرف بهینه آب این سرانه ها همچنان روند افزایشی دارد.
 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگرى و صنایع دستی قم :

سندراهبردیصنایعدستیقمتدوینمیشود
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از تدوین سند راهبردی صنایع دستی در این استان 

خبر داد.
علیرضا ارجمندی در جلسه ای که با حضور علی رضایی معاون صنایع دستی و احمد جندقی رئیس کلینیک 
صنعت سازمان بسیج مهندسین، محمد فراهانی مدیرعامل شرکت یاقوت کویر و مصطفی صابری مدیرعامل 
خوشه انگشتر استان برگزار شد، اظهار کرد: با حضور سردار سیدمحمدتقی شاهچراغی به عنوان استاندار قم 
موقعیت بسیار خوبی در سطح استانی و ملی برای صنایع دستی فراهم شده است که می توان گفت که تاکنون 
این امکان برای قم نبوده است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به تشکیل 
کمیته سیاست گذاری شهر ملی انگشتر به ریاست استاندار قم، ادامه داد: هماهنگی بین دستگاه های 
اجرایی به ویژه میان این اداره کل، بسیج و سپاه استان فراهم شده که فرصت مغتنمی است برای هنرمندان 
صنایع دستی تا به انزوای چندساله پایان دهند. ارجمندی با اشاره به تدوین سند راهبردی صنایع دستی 
استان، افزود: از جمله برنامه ها و سیاست های این سند، احداث شهرک عقیق و گوهر سنگ در بزرگراه قم – 
تهران است. او با اشاره به اراده خوب حاکمیت از وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تا استاندار قم 
برای توسعه صنایع دستی، تصریح کرد: صنایع دستی دچار عارضه فردگرایی شده است، هنرهای سنتی برای 
پیشرفت باید تشکیلاتی باشد که این امر یک برنامه منظم، جامع و جمعی از سوی هنرمندان را طلب می کند.

 
مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

امکانتمدیدبیمهسلامتوروستائیان
باتلفنهمراهفراهمشد

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: تمدید اعتبار بیمه درمان صندوق سلامت همگانی،روستاییان و عشایر 
و شهرهای زیر ۲0 هزار نفرجمعیت ومشاهده نسخ تجویزی،  سوابق بیمه ای و جستجوی مراکز خدمات سلامت 
با استفاده از تلفن همراه امکان پذیر شد. به گزارش روابط عمومی اداره کل بیمه سلامت استان قم، محمدرضا 
فخاریان قمی اعلام کرد: بیمه شدگان می توانند با استفاده از برنامه عمومی »بازار«، نرم افزار موبایلی »بیمه 
سلامت من« را در تلفن همراه خود نصب کرده و با وارد نمودن کد ملی و شماره موبایلی که در سامانه های 
مخابرات به نام خودشان ثبت شده است نسبت به تمدید بیمه نامه، مشاهده نسخ تجویزی و سوابق بیمه ای خود 
اقدام کنند. وی افزود: بیمه شدگان در صورت نداشتن تلفن همراه هوشمند یا تلفن همراه به نام خود، می توانند 
 http//www.bimehsalamatiranian.Ir از سامانه خدمات شهروندی غیر حضوری بیمه سلامت به نشانی

مراجعه و نسبت به تمدید بیمه نامه و مشاهده نسخ تجویزی و سوابق بیمه ای خود اقدام کنند.

طرح:سجادجعفری

ترکتحصیل۹۷0هزاردانشآموز!

 استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی استان 10 روز فرصت دارند طرح های نیمه تمام 
و اولویت دار خود را برای سفر پیش روی ریاست جمهوری به قم جمع بندی کنند.

 سید محمد تقی شاهچراغی روز شنبه در نشست هماهنگی با مدیران دستگاه های 
مختلف اجرایی استان در خصوص سفر ریاست جمهوری به قم با اشاره به محدودیت های 
بودجه و منابع مالی گفت: مدیران استانی طرح های مختلف نیمه تمام و اولویت دار خود را 
در مدت 10 روز شناسایی و با جمع بندی و ارزیابی نهایی برای تصمیم گیری در سفر آینده 

ریاست جمهوری ارائه کنند.
وی بر یکپارچگی و اتحاد دستگاه های اجرایی و پرهیز از بخشی نگری در مورد ارائه 
طرح های مختلف استانی در سفر آینده رییس جمهور تاکید کرد و گفت: از مدیران استانی 
انتظار این است که طرح های خود را براساس اولویت ها و منافع عمومی استان و اجرایی 

شدن طرح های نیمه تمام قراردهند.
استاندار قم استفاده از ظرفیت نهاد هایی مانند ستاد اجرایی فرمان امام، بنیاد علوی و 
بنیاد مستضعفان را ضروری دانست و افزود: در کنار منابع دولت این نهاد ها ظرفیت های 

خوبی هستند که می توان با مشارکت آنان طرح مود نیاز استان را اجرایی کرد.
ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی هم بر اجرایی شدن ابر طرح های 
نیمه تمام در استان مانند مترو، مونوریل، تاکید کرد و افزود: برای از سفر ریاست استفاده 
حداکثری جمهوری برای حل و فصل طرح های مختلف استان؛ دستگاه های مختلف 
جلسات تخصصی برگزار کنند تا با اتفاق نظر و اجماع عمومی در استان، اجرایی شدن 

طرح های اولویت دار از دولت خواسته شود.

همچنین اقای امیر ابادی دیگر نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بر شناسایی 
ظرفیت های بودجه برای کمک به رفع مشکلات استان تاکید کرد و بر استفاده از تبصره 18 
قانون بودجه برای پیگیری اشتغال و برنامه ریزی برای اجرایی شدن طرح های عمده و کلان 

استان قم در سفر آینده رئیس حمهور را ضروری دانست.
آغاز طرح خانه به خانه واکسیناسیون در قم

استاندار قم همچنین  پیش از ظهر شنبه در حاشیه جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با 
تاکید بر لزوم انجام واکسیناسیون در جلوگیری از شیوع موج جدید بیماری کرونا؛ از آغاز 

طرح خانه به خانه واکسیناسیون در قم خبر داد.
 سید محمد تقی شاهچراغی گفت خوشبختانه میزان ورود به بیمارستان ها، بستری و 
فوت در هفته گذشته در استان قم نزولی بوده است و در حال حاضر حدود 185 بیمار 

بستری در بیمارستان های قم حضور دارند.
وی با اشاره به شیوع موج جدید بیماری کرونا در اروپا و آمریکا و دو کشور همسایه افزود: 
شیوع مجدد این بیماری در برخی از نقاط جهان باعث نگرانی شده است که در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا تمهیداتی نیز اتخاذ گردید، اما آنچه مربوط به مردم می شود رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی است.
۶۶ درصد افراد بالاى 12 سال درقم واکسن دریافت کردند

استاندار قم به موضوع واکسیناسیون نیز اشاره کرد و ادامه داد: ۶۶ درصد افراد بالای 1۲ 
ساله استان قم واکسن کرونا را دریافت کرده اند.

شاهچراغی تصریح کرد: پیشنهاد ما به کسانی که درباره واکسن نظراتی دارند این است 
که مباحث را به بدنه جامعه نکشانند، زیرا مباحث مربوط به سلامت مردم بسیار حائز اهمیت 

است و این مباحث می بایست در فضای نظری و علمی مطرح شود.
به گفته وی: هم اکنون اکثریت بیماران بستری در بیمارستان ها واکسن دریافت نکرده اند 
از این روی از امروز طرح خانه به خانه واکسیناسیون در قم آغاز شده است و اگر میزان 
واکسیناسیون و 80 درصد برسد می توانیم به یک آرامش خاطر برسیم، اما در عین حال 

افراد واکسن زده نیز باید شیوه نامه های بهداشتی را رعایت کنند
نظارت بر افزایش رعایت شیوه نامه هاى بهداشتی 

استاندار قم در پاسخ به سوالی مبنی بر چگونگی نظارت بر افزایش رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی گفت: مسائلی که در قانون برای مستخدمین دولت، دستگاه های اجرایی، بخش 
صنعت و کارگران در نظر گرفته شده است بیشتر بحث اقناعی است و مردم باید آن را بپذیرند 
و اجرا کنند، اما بانک ها سازمان ها و ادارات ملزم به رعایت شیوه نامه های بهداشتی هستند 
و ما در استانداری به دنبال آن هستیم که اگر کسی که در مجموعه های ارائه خدمت به 
مردم قانون را رعایت نمی کند بر طبق قانون با وی برخورد شود. و ما امیدوار هستیم که 
همه به قوانین احترام بگذارند و انشاالله در روزهای آینده قم وضعیت بهتری از لحاظ کرونا 

ای خواهد داشت.

فرصت 10 روزه استاندار قم به دستگاههاى اجرایی:

طرح های نیمه تمام واولویت دار جمع بندی شوند
ضرورت جذب اعتبارات مورد نیازدرسفر ریاست جمهورى به قم

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه )س( گفت : مراسم بزرگداشت سالروز 
رحلت حضرت فاطمه معصومه )س( ۲4 و ۲5 آبان مصادف نهم و دهم ربیع الثانی 

با ۳5 ویژه برنامه رسانه ای، برگزار می شود.
حجت الاسلام احمدی با اشاره به برگزاری آئین سیاه پوشان و مداحی در روز نهم 
ربیع الثانی گفت: آئین جاروکشی و شمعدان گردانی، مراسم آذرری های مقیم قم و 

دعای توسل در شام رحلت از برنامه روز سه شنبه ۲5 آبان است.
وی برگزاری مراسم های این آئین را با حفظ تمامی دستورالعمل های بهداشتی 
دانست و افزود: دسته عزارداری خادمان حرم مطهر به روال سال های گذشته روز 
سه شنبه ۲5 آبان، ساعت 8 صبح از چهار راه معصومیه تا بارگاه ملکوتی فاطمه 

معصومه )س( برگزار می شود.

معاون فرهنگی آستان مقدس فاطمه معصومه )س( محفل شعردر سوگ کریمه، 
آئین تعویض پرچم و سوگواره بانوان را از دیگر بنامه های این ایام بیان کرد.

محلی  هیئت های  و  خانگی  عزای  محافل  برگزاری  احمدی  الاسلام  حجت 
و مسابقه عطر سلام ویژه کودکان، نوجوانان و عموم را دو ویژه برنامه فرهنگی در 

سالروز ورود تا رحلت بانوی کرامت بیان کرد.
وی با اشاره به برگزاری عزای خانگی در 5 استان افزود: هرخادم با برگزاری مراسم 
عزاداری حضرت فاطمه معصومه )س( در محله و خانه خود مجری عزای خانگی و 
هیئت های محلی خواهد بود. معاون فرهنگی آستان مقدس فاطمه معصومه )س( 
همچنین از علاقه مندان خواست برای حضور در مسابقه عطر سلام تا ۳0 آبان 

درتارنمای.fatemi.amfm.ir شرکت کنند.

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه )س( :

۳۵ویژهبرنامهدرسالروزرحلتبانویکرامتبرگزارمیشود

عضو هیئت امنای مسجد چهارمردان با اشاره به 
اینکه محلات، شخصیت ها و رخدادهای به وقوع 
پیوسته در قم بیانگر هویت این شهر است، گفت: 
کار سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم 
در زمینه جمع آوری تاریخ شفاهی محلات قم شروع 

کرده ارزشمند و ماندگار است.
کتاب  از  رونمایی  حاشیه  در  کربلایی  مهدی 
به  اشاره  با  انقلاب«،  خیابان  »چهارمردان، 
فقط  شهرداری  کار  می کنند  تصور  برخی  اینکه 
ساخت وساز و ارائه خدمات مختلف سخت افزاری 
شورای  و  شهرداری  کرد:  اظهار  است،  شهر  در 
شهر در کنار وظایفی همچون عمران و آبادانی که 
در سال های اخیر تلاش های زیادی برای آن شده، 
که  دارد  فرهنگ  موضوع  در  دیگری  مهم  وظیفه 

چاپ کتاب یکی از مؤلفه های آن است.
و  پل  راه،  احداث  ساخت وساز،  داد:  ادامه  وی 
را  همشهریان  تحسین  مقطعی  به صورت  زیرگذر 
به دنبال داشته و در ادامه فراموش می شود ولی 
نوشتن و مکتوب کردن تاریخ شهر سال ها ماندگار 

و اثرگذار است.
عضو هیئت امنای مسجد چهارمردان با تأکید بر 
اینکه محلات، شخصیت ها و رخدادهای به وقوع 
پیوسته در قم بیانگر هویت این شهر است، ابراز 
ازجمله  گوناگون  مسائل  به  شفاهی  تاریخ  کرد: 
آیین ها  و  فرهنگ  ابنیه،  شخصیت ها،  محلات، 
ورود می کند و کاری که سازمان فرهنگی، هنری و 
ورزشی شهرداری قم در این زمینه شروع کرده کار 

ارزشمند و ماندگار است.
کربلایی با بیان اینکه یکی از مسائل مهم تاریخ 

انقلاب  پیروزی  در  شهدا  نقش  بحث  شفاهی 
بوم در دفاع مقدس  و  این مرز  از  اسلامی و دفاع 
خیابانی  شهدای  به ویژه  کرد:  خاطرنشان  است 
مانند چهارمردان که در زمان انقلاب از سراسر قم 
به این خیابان می آمدند و تظاهرات برپا می کردند 
و همچنین پشتیبانی که این مردم در این مسجد 
از جبهه های جنگ می کردند و باید به نسل های 
بعدی در قالب کتاب و دیگر محصولات فرهنگی 

منتقل شود.
تأکید بر رسالت شهردارى در احیاى هویت و 

پویا کردن شهر
عضو شورای اسلامی شهر قم  نیزدراین مراسم 
گفت: تاریخ شفاهی گنجینه ای برای بقای انقلاب 
است که نسل امروز و آینده ما از طریق آن نسبت به 
ریشه های انقلاب آشنا شده و برای حفظ و صیانت 

از انقلاب در خودشان احساس وظیفه می کنند.
سازمان  از  تقدیر  ضمن  نژاد  مالکی  حسن   
فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم در تولید و 
چاپ کتاب های تاریخ شفاهی محله های قم اظهار 
داشت: تاریخ شفاهی انقلاب چون از زبان مردم و بر 
اساس مشاهدات آنان نوشته می شود می تواند سند 
محکمی باشد که این انقلاب با چه زحمات، رنج و 

مشتقی به ثمر رسیده است.
آگاهی  برای  این کتاب ها  اینکه  به  با اشاره  وی 
است،  ضروری  بسیار  انقلاب  از  بعد  نسل های 
گفت: تاریخ شفاهی گنجینه ای برای بقای انقلاب 
است که نسل امروز و آینده ما از طریق آن نسبت 
به ریشه های انقلاب آشنا می شوند و برای حفظ 
و صیانت از انقلاب در خودشان احساس وظیفه 

می کنند. عضو شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان 
مسائل  در  شهرداری  رسالت های  از  یکی  کرد: 
فرهنگی، احیای هویت و پویا کردن شهر است که 
چاپ این کتاب های یک از اقدامات برای تحقق این 

هدف به شمار می رود.
هویت شهر با معرفی اماکن تاریخی و 

رخدادهاى آن شكل می گیرد
ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
ضرورت  گفت:  مراسم  این  در  نیز  قم   شهرداری 
دارد تا برای ایجاد تعلق به شهر، تاریخ، ظرفیت ها و 
شخصیت های شهر به مردم معرفی شوند که معرفی 
اماکن تاریخی و رخدادهای شهر یکی از کارهایی 

است که می توان انجام داد.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اینکه هویت هر شهر 
اظهار  آن شکل می گیرد،  معرفی ظرفیت های  با 
کرد: ضرورت دارد تا برای ایجاد تعلق به شهر، تاریخ، 
به مردم معرفی  ظرفیت ها و شخصیت های شهر 
شوند که معرفی اماکن تاریخی و رخدادهای شهر 

یکی از کارهایی است که می توان انجام داد.
از  پس  سال های  در  متأسفانه  داد:  ادامه  وی 
صورت  کمتر  قم  شهر  برای  تاریخ نگاری  انقلاب 
گرفته و مردم با اماکن تاریخی قم مانند مقابر گنبد 
سبز که مقابر اولین شاهان شیعی است آشنایی 

خوبی ندارند.
ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم چهارمردان را قطب انقلاب دانست 
تا  تاریخ نگاری این محله تلاش شده  و گفت: در 
رخدادها، ظرفیت ها و تأسیسات آن به همشهریان 

قمی و مردم ایران معرفی شود.


